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OTVORITEV 35. KONGRESA PSI V RIMU

Nenni: Sklepi kongresa bodo učinkovali 
takoj, že v naslednjih petnajstih dnevih
Socialistični nauk o oblasti zagovarja taktiko «postopnega omejevanja oblastnih pozicij in 
interesov kapitalizma, dokler se ne ustvarijo novi odnosi med razvojem proizvajalnih sil in 
njihovo uporabo za koristi skupnosti» ob doslednem spoštovanju demokracije in svobode

Za njim je pozdravil kongresi- 
ste tajnik rimske federacije PSI 
Palleschi, nato pa je spregovoril 
rimski župan Della Porta, ki je 
Poudaril med drugim pozitivno de- 
*9' ki ga je v rimski občini opra
vil v enem letu občinski odbor 
jevega centra. Gino Luzzatto se 
je v krajšem govoru spomnil žrtev 
katastrofe na področju Vaionta, 
kjer so socialisti izgubili nad 150 
®yojih tovarišev, med katerimi tu
bi tajnika federacije v Bellunu in 
župana občine Longarone Celsa, 
ki ga je voda odnesla skupno z 
vso njegovo družino. Za njim je 
spregovoril podžupan Longarona 
Arduini (ki je bil prav tako izvo
ljen v predsedstvo kongresa), ki 
le v daljšem govoru orisal trage
dijo ter poudaril odgovornost o- 
srednjih in krajevnih oblasti ter 
družbe SADE za katastrofo, hkra- 
Ji pa poudaril," da je treba vse 
krivce — pa naj bodo kjerkoli — 
rgledno kaznovati, škodo povrniti, 
rorisane vasi pa obnoviti.
. Nato je dobil besedo Nenni, ki 
Je poudaril v začetku svojega go
vora izredno zanimanje ne le do
mače, ampàk tudi mednarodne 
Javnosti za odločitve tega kongre
si), kar priča o odločujoči vlogi, 
ki jo socialistična stranka ima v 
italijanskem javnem življenju. Iz-

Od našega posebnega poročevalca)
RIM, 25. — Pod geslom «Nadaljevati politiko obnove drža

ve in družbe, ki naj zajamči pravice in koristi delovnih ljudi 
tn W naj odpre demokratično pot v socializem» so začeli da
nes popoldne 35. kongres Italijanske socialistične stranke, po
tem ko so kongresisti burno 
Pozdravili prihod voditelja PSI 
Pietra Nennija.

Kongres je začel podžupan 
rimske občine Grisolia, ki je 
bil izvoljen s številnimi drugi
mi, med katerimi tudi režiser 
Monicelli in pisatelj ter režiser 
Soldati, v predsedstvo kongre
sa.

Včeraj se je začel v Rimu so
cialistični kongres, ki bo — kot 
Je poudaril Nenni v svojem uvod
nem poročilu — že v prihodnjih 
Petnajstih dnevih odločilno vpli
val na vse najvažnejše politično 
dogajanje v Italiji. Zato spremlja
jo kongres politični opazovalci z 
velikim zanimanjem tudi v Ino
zemstvu. že sedaj se lahko reče, 
oa bodo stališča avtonomistične 
ktruje, ki ima večino delegatov na 
kongresu in ki jih je obrazložil v 
avojem poročilu Nenni, obveljala, 
Jako da se bodo na njihovi pod
žgi začela pogajanja za sestavo 
nove vlade levega centra po od
stopu sedanje začasne in prehod
ne demokristjanske Leonejeve 
vlade, ki bo — kot se predvide
va — podala ostavko 4. novem
bra t. 1.

Verjetno ni zgolj slučaj, da je 
prav včeraj — istočasno z začet
kom socialističnega kongresa — 
CK KPI objavil nadvse važen do
kument, ki vsebuje najnovejša 
stališča KPI do borbe za mir in 
za miro\>ibno koeksistenco, do 
novih poti v napredovanju k so- 
Malizmu, do vprašanj graditve 
socializma in do vprašanj medna- 
rodnega komunističnega gibanja.

Včeraj so iz Alžira uradno spo- 
ročill, da bosta predsednik Ben 
"Cia in kralj Hasan na sestanku, 
kj bo v ponedeljek 28. t. m. v Tu
nisu skušala urediti na miren na- 
0|n alžirsko-maroški obmejni spo- 
Pud; sestanka se bodo udeležili 
Judi državni poglavarji Tunizije, 
"bije, ZAR, Malija, Gvineje in 
c-tioplje. Brez dvoma je na tak 
Pozitiven razvoj dogodkov vpli- 
val odhod uporniških čet na ma
roško mejo, ker se sedaj alžirska 
vojska lahko v celoti posveti o- 
oyambi meje. Vendar pa je glav- 
ni uporniški voditelj Ait Ahmed 
včeraj izjavil: «Fronta socialistič
nih sil bo obnovila oboroženo 
borbo proti diktatutri, takoj ko 
oo celovitost alžirskega ozemlja 
vzpostavljena, t. j. ko se bode 
maroške čete umaknile na svoje 
Prvotne položaje.»
- Hkrati se iz dneva v dan mno- 
fjo izjave najodgovornejših vodi
teljev na Vzhodu in Zahodu, ki 
kažejo, da je sklenitev moskov
ske pogodbe o delni prepovedi je
drskih poskusov ustvarila ugodne 
Pogoje za pogajanja za rešitev 
stevelnih ostalih najbolj perečih 
mednarodnih vprašanj, zlasti pa 
vprašanja razorožitve. V ta okvir 
spada predvsem odgovor novega 
Predsednika britanske vlade Ho
ma na pismo Hruščova Mac Mil- 
hjnu. p0 drugi strani pa je sovjet
ski zunanji minister Gromiko iz
javil, tla go njegovi razgovori s 
Kennedyjem pripeljali predvsem 
do važnega sporazuma o prepove- 
di pošiljanja v vesolje satelitov z 
Jedrskim orožjem. Glede vpra- 
“auj, ki čakajo rešitve, je Gromi
ko omenil v prvi vrsti nemško 
vprašanje in sklenitev nenapadal
ne pogodbe med obema blokoma, 
fa razorožitev je dejal, da poga
janja v odboru osemnajstih ne 
uapredujejo in da tudi v glavni 
skupščini OZN, kjer poteka zase
danje «v znamenju delnega 
^manjšanja mednarodne napeto
sti,» ni moč opaziti nobenega na
predovanja pri pripravljanju po
godbe o splošni in popolni raz
orožitvi.

reden značaj kongresa je v tem, 
da bodo njegov; odločitve' «učin
kovale takoj, v naslednjih pet
najstih dneh», da bi dali sedanji 
krizi «izhod v zvezi s stalnimi in 
bližnjimi vzroki, ki so jo povzro
čili, in skladno s koristmi delav
cev», v nasprotnem primeru «bi 
utegnili spraviti v nevarnost mor
da celo demokratične in republi
kanske institucije, ki jih je ljud
stvo izbralo leta 1946».

Nenni je nato poudaril, da pod
pora meščanskim vladam, pa tudi 
sodelovanje socialistov v takih 
vladah, ni za socialiste (pa tudi 
za, komuniste) že dalj časa vpra
šanje načelnega značaja, ampak 
le vprašanje politične oportunite- 
te. Nauk o oblasti, ki jo je ESI 
izdelal v zadnjih letih, izključuje 
v sedanjih razmerah «frontalen 
napad na državo in na silen pre
vzem oblasti ter s hegemonijo in 
z diktaturo stranke», ampak za
govarja taktiko «postopnega ome
jevanja oblastnih pozicij in inte
resov kapitalizma, dokler se ne 
ustvarijo novi odnosi med razvo
jem proizvajalnih sil in njihovo 
uporabo za koristi skupnosti», ob 
doslednem spoštovanju načel de
mokracije in svobode. '

Ko je poudaril, da si mora ita
lijansko delavsko gibanje samo 
začrtati pot, je Nenni kritično a- 
naliziral zatrjevane priložnosti v 
preteklosti za sodelovanje socia
listov v vladi, ki so se pojavile 
od začetka stoletja do danes, in 
je zaključil, da so se taki pogoji 
uresničili šele sedaj.

Zatem je Nenni analiziral se
danje stanje v deželi in vzroke, 
ki so ga povzročili, hkrati pa na
kazal ukrepe (o katerih bo ver
jetno podrobno govoril Lombardi), 
ki so nujni za premostitev seda
nje krize. Socialisti niso sami: 
tudi druge stranke levega cen
tra soglašajo v glavnem s pred
logi PSI, zlasti kar zadeva refor
mo javne uprave, šolstva, sistem 
socialnega skrbstva, načrtovanje 
in druga pereča vprašanja seda
nje neugodne gospodarske ko
njunkture.

Kar zadeva uveljavljenje usta
ve, je treba ostvariti deželno ure
ditev države brez vsakršnih po
litičnih pridržkov, demokratizira
ti odnose med državo in držav
ljani (reforma zakonodaje o jav
ni varnosti), odpraviti vsakršno 
diskriminacijo med državljani, iz
delati statut o pravicah delavcev 
v tovarnah in na vseh delovnih 
mestih, zagotoviti svobodo kultu
re, zatreti korupcijo.

Bistveni pogoj za vse to pa je 
odločna politična volja vseh sil 
levega centra, da se bodo dosled
no borile proti vsakršnemu mane
vru gospodarske in politične des
nice.

Jutri bosta govorila voditelj le
vice Vecchietti in Pertini; ta bo 
obrazložil svojo resolucijo za e- 
notnost socialistične stranke.

DUŠAN HREŠČAK

Zasliševanje 
prof. Ippolita

RIM, 25. — Bivši tajnik CNEN 
prof. Ippolito je danes že tretjič 
prišel v sodno palačo, kjer je 
državni pravdnik nadaljeval nje
govo zasliševanje. Tudi danes je

prof. Ippolito prišel v spremstvu 
svojega advokata Gattija. Se prej 
je prišel v sodno palačo prof. 
Vittorio de Caprariis, ki je bil 
verjetno zaslišan kot priča. Za
sliševanje Ippolita se je zaklju
čilo ob 13.30. Ippolito je izjavil, 
da je tudi danes dajal pojasnila 
o upravljanju CNEN. ko je bil 
glavni tajnik te ustanove. Zasli
ševanje se bo nadaljevalo v po
nedeljek. Ippolito je izjavil, da 
bo potrebno še nekaj dni, preden 
bo njegovo pričanje zaključeno.

Sodna preiskava 
o nerednostih 
v zavodu 
za zdravstvo

RIM, 25. — Pomočnik državne
ga pravdnika pri prizivnem sodi
šču dr. Massimo Sevrini je bil 
pooblaščen, da začne uvodno pre
iskavo glede nerednosti, ki so jih

ugotovili pri vrhovnem zavodu 
za zdravstvo.

Državno pravdništvo je že za
slišalo številne osebe. Med dru
gimi je bil zaslišan funkcionar 
omenjenega zavoda dr. Giuseppe 
Meli, ki je na podlagi ovadbe ka
rabinjerjev baje izmaknil doku
mente, ki dokazujejo nerednosti 
in zlorabe v tem zavodu, zato 
da jih je izročil nekaterim parla
mentarcem.

Funkcionar zanikuje, da je iz
maknil dokumente in poudarja, da 
ti niso bili niti v njegovem ura
du. «Obtožili so me tatvine, je 
izjavil Melj, ker me visoki funk
cionarji niso mogli troeti, ker 
sem nameraval opozorit, na hu- 
de nerednosti v tem zavolu». Dr- 
žavno pravdništvo ima namen iz
vesti popolno preiskavo glede mo
rebitne kazenske odgovornosti v 
zvezi z dejavnostjo tega zavoda.

Lord Home Hruščovu
LONDON, 25. — Predsednik bri

tanske vlade Home je poslal Hru

ščovu pismo v odgovor na pismo, 
ki ga je 10. oktobra poslal Hru- 
ščov Mac Millanu. V odgovoru iz
raža upanje, da bo sklenitev mo
skovske pogodbe o demi prepo
vedi jedrskih poskusov spodbuja
la na nove napore, da pride do 
razorožitve. Pismo dodaja: «Ta po
godba je formalen dokaz dejstva, 
da kljub našim nesoglasjem lah
ko ugotovimo naše skupne inte
rese in sprejmemo ukrepe, da jih 
spremenimo v mednarodne spora
zume»

Home je danes odpotoval na 
Škotsko, kjer bo začel volilno kam. 
panjo, da bi bil izvoljen kot po
slanec.

NEW YORK, 25. — Skupina
75 razvijajočih se držav je obja
vila skupno izjavo, s katero za
hteva «dinamično mednarodno tr
govsko politiko». Pri tem poudar
jajo, da vidijo v mednarodni kon
ferenci za trgovino, ki bo mar
ca v Ženevi pod pokroviteljstvom 
OZN, dogodek, ki bi moral pri
spevati k odločilnemu razvoju ne
zadostno razvitih dežel.

POROČILO DOKUMENTA Z ZASEDANJA CK KPI

Važna stališča KPI do borbe za mir 
novih poti v socializem in njegove graditve 
ter do enotnosti komunističnega gibanja

Togliattijev članek ■ Vlada odobrila sedem milijard lir za priza
deto področje Vaionta • Danes 2-urna stavka javnih nameščencev

RIM, 25. — Na današnji seji vlade so ministri določili z 
dvema načrtoma zakonskega odloka sedem milijard lir za pod
ročje Vaionta, potem ko je vlada imenovala posebnega komi
sarja, poslanca Sedatija za načelnika komisije z nalogo, da 
«učinkovito razdeli pomoč, ki je bila poslana predsedstvu 
vlade». Ministri so nato odobri
li vrsto ukrepov redne uprave, 
med katerimi je tudi zakonski 
odlok o ustanovitvi častnih raz
sodišč, ki v naj večji meri za
nimajo novinarje in ki ga je 
že odobrila poslanska zbornica 
pred razpustom parlamenta ter 
mora sedaj ponovno v odobri
tev pred parlament.

Jutri bo dveurna stavka javnih 
nameščencev kot prva stavkovna 
akcija treh največjih sindikalnih 
organizacij za «rešitev personal
nih vprašanj ter demokratične in 
učinkovite državne uprave». V 
Lombardiji pa se je začela stavka 
telefonskih nameščencev za obno
vo delovne pogbdbe. Stavka je 
trajala 24 ur, prihodnja 48-urna 
stavka pa bo med 28. oktobrom 
in 10. novembrom.

V avtonomni deželi Doline Ao
ste bodo jutri volitve za izvolitev 
novega deželnega sveta. Za KD 
je danes v Aosti zaključil volilno 
kampanjo notranji minister JRu-
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Tito je odpotoval iz New Yorka v domovino 
z nizozemsko ladjo «Rotterdam»
Poslovilni telefonski razgovor s Kennedyjem in ponoven 
obisk v palači OZN - Popovičeve izjave na tiskovni 
konferenci v New Yorku o pozitivnosti Titovega obiska

NEW YORK, 25. — Predsed
nik SFRJ maršal Tito je po e- 
nomesečni odsotnosti iz Jugo
slavije odpotoval z ladjo «Rot
terdam» iz New Yorka, pri če
mer so ga pozdravili zastopni
ki predsednika Kennedyja, dru
ge ugledne osebnosti New Yor
ka, diplomatski zbor, Jugoslo
vani, ki živijo v New Yorku, in 
veliko število novinarjev, sne- 
mateljev in fotoreporterjev. 
Predvideva se, da bo ladja pri
spela 1. novembra v angleško 
pristanišče Southampton, od ko
der se bo predsednik Jugoslavije 
s svojim spremstvom vrnil z le
talom v domovino.

Pri odhodu je maršal Tito izre
kel v angleščini svoje najboljše 
želje za blaginjo in nadaljnji na
predek ameriškega ljudstva in iz
razil upanje, da se bodo med Ju
goslavijo in ZDA razvijali nor
malni prijateljski in pravilni od
nosi. Tito je dodal, da sodi, da 
je bila izmenjava misli s predsed
nikom Kennedyjem in z njegovi
mi sodelavci koristna, in je iz
razil prepričanje, da bodo ti raz
govori prispevali k boljšemu ra
zumevanju in ugodno vplivali na 
odnose med obema državama ter 
služili idealom ohranitve miru in 
razvoju miroljubnega mednarod
nega sodelovanja. lito se je za
hvalil tudi vsem ameriškim dr
žavljanom, ki so ga pismeno, ozi
roma brzojavno pozdravili.

V brzojavki predsedniku Ken- 
nedyju se je predsednik Tito za
hvalil za sprejem in ljubeznivo 
pozornost in posebno za prilož

nost, da je z njim izmenjal po
glede o vprašanjih skupnega in
teresa; izrazil je prepričanje, da 
bodo razgovori prispevali k po
zitivnemu mednarodnemu razvo
ju odnosov in k sodelovanju med 
Jugoslavijo in ZDA.

Predsednik Jugoslavije se po še 
eni uspeli mirovni misiji vrača v 
domovino. Povsod v državah La
tinske Amerike in ZDA je maršal 
Tito zapustil močan vtis državni
ka, politika in človeka, ki so mu 
glavna skrb ohranitev miru. Ta 
skrb in misel je bila povsod in 
ob vsaki priložnosti na prvem 
mestu tako v uradnih razgovorih 
s predsedniki držav, ki jih je 
obiskal, in v stikih z drugimi 
uglednimi osebnostmi — kot na 
primer sinoči, ko je v hotelu 
«Waldorf Astoria» sprejel skupino 
uglednih zastopnikov javnega in 
poslovnega življenja New Yorka 
— v razkovorih z diplomatskimi 
zastopniki držav, ki jih je spre
jel med svojim kratkim bivanjem 
v New Yorku.

Kljub včerajšnjim številnim se
stankom in razgovorom, ki bi u- 
trudili vsakega normalnega člove
ka srednjih let, je maršal Tito 
sinoči ponovno prišel v palačo 
OZN na ples, ki so ga priredili 
ob obletnici OZN, ter je odšel k 
počitku po polnoči. Danes zgodaj 
zjutraj je sprejel Jugoslovane, ki 
živijo v New Yorku, člane jugo
slovanske misije v New YorkUi 
operno pevko Zdenko Kunc in ka
merunskega zunanjega ministra. 
Ko je prispel v pristanišče ni 
bilo na njem videti niti sledu 
utrujenosti.

Po obisku v štirih državah La
tinske Amerike in uspešno kon
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GROMIKOVE IZJAVE O RAZGOVORIH 
S KENNEDYJEM IN Z DEANOM RUSKOM

Razgovor Dobrmina z Ballom o prodaji žita • «Pravda» ob 18. obletnici OZN
MOSKVA, 25. — Sovjetski zunanji minister Gromiko je mo

skovskim «Izvestijam» izjavil, da so bili njegovi razgovori z 
ameriškim predsednikom Kennedyjem in z državnim tajni
kom Deanom Ruskom «na splošno koristni».

Dodal je, da so ZDA in So
vjetska zveza pri teh razgovo
rih «izrazile željo, da nadalju
jejo svoje napore za razširitev 
področja vprašanj, o katerih je 
mogoč sporazum». Dejal je da
lje, da so govorili o številnih 
mednarodnih vprašanjih, zlasti 
pa o mednarodnih vprašanjih, 
ki so največje važnosti, in od 
katerih rešitve je odvisno na
daljevanje mednarodnega po- 
mirjenja.

Gromiko je izjavil, da so se ne
katera vprašanja, ki so jih obrav
navali, nanašala na utrditev sovjet- 
sko-amerlških odnosov. Ni pa hotel 
dati drugih podatkov in je pouda
ril, da razgovori niso bili javnega 
značaja. Ugotovil je, da so razgo
vori pripeljali do sporazuma o pre
povedi pošiljanja v vesolje sateli
tov z jedrskim orožjem, in je do
dal, da je za sedaj še težko reči, 
kateri bo naslednji korak. Med 
vprašanji, ki čakajo rešitve, je so
vjetski minister omenil v prvi vrsti 
nemško vprašanje in sklenitev ne
napadalne pogodbe med blokoma.

Glede razorožitve je Gromiko iz
javil: «Pogajanja v odboru osem- 
najstorlce ne napredujejo; tudi v 
glavni skupščini OZN ni opaziti no. 
benega napredovanja pri pripravlja

nju pogodbe o splošni in popolni 
razorožitvi.»

Zatem je Gromiko izjavil, da po
teka osemnajsto zasedanje skupšči
ne OZN «v znamenju delnega 
zmanjšanja mednarodne napetosti». 
«2e od prvih dni svojega dela je 
zasedanje označevalo politično o- 
zračje, ki je boljše od ozračja 
prejšnjih zasedanj,» je pripomnil 
Gromiko, ki je pripisal to spre
membo sklenitvi moskovske pogod
be. Na koncu je minister ugotovil, 
da je sprejem resolucije v OZN o 
prepovedi pošiljanja jedrskega o- 
rožja v vesolje nedvomno nov ko
rak na poti pomirjenja

Sovjetski poslanik Dobrinin je 
Imel danes v Washingtonu kratek 
razgovor z ameriškim državnim 
podtajnikom Ballom. Govorila sta o 
prodaji ameriškega žita Sovjetski 
zvezi. Dobrinin je pozneje izjavil, 
da sta na kratko govorila o tej za
devi, o čemer se sedaj sovjetska 
delegacija pogaja v Washingtonu. 
Sestanek je zahteval sovjetski po
slanik.

Pozneje Je predstavnik državne
ga departmaja izjavil, da je bil do
sežen načelen sporazum med ZDA 
in SZ glede prodaje žita, da pa se 
je treba sporazumeti še o številnih 
podrobnosti.

Moskovske «Izvestija» poročajo,

da je prispel danes v Odeso prvi 
tovor kanadskega žita za Sovjetsko 
zvezo. Gre za 21.419 ton, ki ga je 
pripeljala liberijska ladja «World 
Champion». Ladjo so raztovorili v 
71 urah. Kakor je znano, je Sovjet
ska zveza kupila v Kanadi šest mi
lijonov ton žita v skupni vrednosti 
500 milijonov dolarjev.

Ob 18. Obletnici ustanovitve 
OZN piše moskovska «Pravda», 
da delovanje te mednarodne or
ganizacije ne opravičuje vedno u- 
panja, ki so ga bili narodi imeli, 
ko je bila ustanovljena. «Danes, 
piše «Pravda», imajo narodi pra
vico _ zahtevati od te organizacije 
odločnejša in drznejša dejanja v 
korist miru in sodelovanja med 
državami.»

List ugotavlja, da je sovjetska 
vlada na zadnjem zasedanju pred
lagala sestanek najvišjih pred
stavnikov 18 držav razorožitvene- 
ga odbora najpozneje v drugi po- 
lovici leta 1964. Na tem sestanku 
bi morali razpravljati o razorožit
vi in mednarodnem pomirjenju, 
o sklenitvi nenapadalne pogodbe 
med državami NATO in varšav
skega pakta ter o ustanovitvi 
brezatomskih področij. List doda
ja, da ta vprašanja še vedno ča
kajo rešitve, in naloga OZN je 
odpreti jim pot.

Po mnenju lista bi morale za
četi tudi revizijo ustroja OZN ob 
upoštevanju dejanske razdelitve 
sil na svetu in v prvi vrsti bi 
morali upoštevati pravice velike
ga kitajskega ljudstva, da ima 
svoj sedež v OZN.

čanem tudi kratkem obisku 
ZDA, katerega najvažnejši trenu
tek je bilo njegovo prvo srečanje 
s predsednikom ZDA in razgovori 
17. oktobra v Beli hiši, se pred 

'rednik Jugoslavije vrača v domo
vino. Sinoči okrog 18. ure je'pred
sednik Kennedy po telefonu po- 
lelioal predsednika Tita v hotel 
«Waldorf Astoria», se zanimal za 
njegovo zdravje in mu želel sreč
no potovanje in vrnitev v domo
vino. To je bil zadnji stik in pri
jetna poslovitev dveh voditeljev, 
ki sta na čelu dveh držav z raz
ličnimi pogledi, ki pa sta v raz
govorih v Washingtonu našla do
volj elementov, ki ju združujeta 
v skupnih naporih za ohranitev 
miru na svetu.

Maršal Tito se vrača v domo
vino po uspešnem enomesečnem 
potovanju, ki je bilo posvečeno 
boljšemu razumevanju med Jugo
slavijo in državami, ki jih je ob
iskal, boljšemu razumevanju med 
državami sploh. Kolikor bodo be
sede predsednika Jugoslavije, iz
rečene v generalni skupščini OZN, 
našle plodna tla med državniki, 
kgterim so bile namenjene, bo 
svet hijreje zajela nova ideja sve
tovnega sporazumevanja, svetovne 
koeksistence, ki je edino jamstvo, 
za miren razvoj in sožitje naro
dov v današnji dobi.

Državni tajnik Jugoslavije Koča 
Popovič je sinoči na tiskovni kon
ferenci v New Yorku izjavil, da od
haja maršal Tito iz Združenih ame
riških držav z zelo pozitivnimi ob
čutki. Popovič je na konferenci po
vedal, da je Jugoslavija za sklica
nje novega sestanka nevezanih dr
žav, da kaže, da gre razvoj med
narodnih dogodkov v smeri razši
ritve števila nevezanih držav.

Glede ameriško - Jugoslovanskih 
gospodarskih odnosov je Koča Po
povič dejal, da se je ustvarila osno
va za normalne gospodarske odno
se, In je izrazil upanje, da bodo 
ZDA ponovno priznale Jugoslaviji 
klavzulo največjih ugodnosti.

Rezultat obiska predsednika Tita 
v državah Latinske Amerike je po 
mnenju Popoviča zelo pozitiven, 
ker se je povečalo razumevanje 
med državniki teh držav in Jugo
slavijo.

«Sodimo, da je regionalno sode
lovanje naraven pojav v sodobnem 
razvoju gospodarskih odnosov, in 
takšnemu sodelovanju in organiza
cijam (vprašanje se nanaša na 
skupno evropsko tržišče) ugovarja
mo samo, če ovirajo svetovno tr
govino, oziroma če uporabljajo raz
ne diskriminacijske ukrepe proti 
tem državam.»

Koča Popovič je končno dejal', da 
bi bilo realno pričakovati, da bo 
«postopno Izboljšanje mednarodnih 
odnosov prispevalo k odstranitvi 
obstoječih nasprotujočih si grupa
cij na takšnem kontekstu, in kaže, 
da ne bo težko doseči, da bodo ob
stoječa ideološka vprašanja postala 
notranja zadeva vsake države in 
vsakega naroda.»

Dean Rusk 
v Bonnu

BONN, 25. — Ameriški državni 
tajnik Dean Rusk je prispel da
vi v Bonn, kjer bo ostal nekaj 
dni na obisku. Predsedoval bo 
sestanku ameriških poslanikov v 
Evropi, v nedeljo pa se bo ude
ležil komemoracije bivšega ame
riškega državnega tajnika Mar
shalla v Frankfurtu.

Dean Rusk je časnikarjem iz
javil, da bodo manevri «Big lift», 
ki so se zaključili včeraj, prispe
vali k okrepitvi «ameriške voja
ške navzočnosti» v Zahodni Nem
čiji.

Kmalu po prihodu se je Rusk 
sestal z Erhardom.

Uradno sporočilo pravi, da sta 
govorila o odnosih med Vzho
dom in Zahodom, o zadevah NA 
TO, in o obisku Erharda v ZDA. 
Takoj zatem se je Dean Rusk 
razgovarjal 40 minut z bivšim 
kanclerjem Adenauerjem. Pozne
je pa se je sestal z ministrom 
za obrambo von Hasselom.

Ameriški tajnik za vojsko Cy- 
rus Vance je sporočil, da bodo 
prihodnje leto organizirali letal
ske mostove, kakršen je bil «Big 
lift», tudi v smeri Daljnega in 
Bližnjega vzhoda. Cyrus Vance 
je odločno zanikal domnevo, da 
pomeni vežba «Big lift» uvod v 
morebitni delen umik ameriških 
čet iz Zahodne Nemčijei Dejal je, 
da ZDA nimajo namena umakniti 
nobene divizije z nemškega ozem
lja,

Dean Rusk bo v nedeljo govo
ril v Frankfurtu in bo verjetno 
skušal pomiriti zahodnonemško 
vlado, ki se je močno razburila 
zaradi možnosti umika ameriških 
čet. Tajnik za vojsko Vance je 
izjavil, da je bil namen vežbe 
«Big lift», «ugotoviti sposobnost, 
da se naglo okrepijo sile NATO».

Po razgovoru Ruska s von Has
selom je bonsko ministrstvo za 
obrambo objavilo izjavo, v kate
ri je rečeno, da «se obramba NA 
TO v Evropi ne sme v nobenem 
primeru zmanjšati». Izjava doda
ja, da minister von Hassel misli 
predvsem na glasove v zvezi z vež- 
bo «Big lift» o ameriškem načrtu 
za znižanje števila vojaštva v Ev
ropi.

mor. Glede južnotirolskega vpra
šanja pa poročajo z Dunaja, da 
bodo po ženevskem sestanku pic- 
cionija s Kreiskim novi razgovori, 
takoj ko bo nova italijanska vla
da pripravljena na pogajanja, in 
sicer na podlagi predloga Tinzl- 
Ebner v parlamentu, predlogov 
Italije v Zuerichu ter rezultata, 
ki ga je dosegla komisija devet
najstih; poleg tega je dunajska 
vlada naklonjena, da se teh se
stankov udeležijo tudi Tirolci, ker 
menijo, da je bilo delo komisije 
devetnajstih zelo pozitivno.

Danes je bilo objavljeno napo
vedano besedilo dokumenta, ki ga 
je včeraj na svojem zasedanju 
sprejel CK KPI. Vsebina doku
menta je zelo važna spričo neka
terih najnovejših stališč stranke, 
in sicer do; 1. «borbe zi mir in 
za režim koeksistence», 2. «novih 
poti napredovanja v socializem», 
3. «vprašanj graditve socializma» 
in 4. «vprašanj enotnosti medna
rodnega komunističnega gibanja». 
Vsebina dokumenta je razdeljena 
na štiri poglavja. V uvodu je med 
drugim rečeno, da je komunistič
no gibanje «z zakasnitvijo ugoto
vilo preobrazbo, do katere je pri
šlo po drugi svetovni vojni v 
ustroju sveta in v pogojih borbe» 
ter z zakasnitvijo začelo izvajati 
nujne spremembe glede strategije 
in taktike; šele XX. kongres KP 
SZ je pomenil začetek velikega 
preobrata, da bi se ta zakasnitev 
premostila.

Po tem uvodu poudarja doku
ment v prvem delu miroljubno 
koesistenco, ki se mora priboriti 
z borbo, kajti «grešijo kitajski 
komunisti, s tem da podcenjujejo 
univerzalno vrednost civilizacije 
in hkrati protiimperialistično in 
revolucionarno vsebino borbe za 
mir in za režim miroljubne ko
eksistence».

V drugem delu o novih poteh 
napredovanja v socializem, ki je 
brez dvoma najvažnejši, pa se 
med drugim poudarja, da »pričo 
sprememb, ki so nastale v kapi
talističnem svetu, nujno izhaja u- 
gotovitev, da je «zgodovinsko iz
kustvo dokazalo, da prehod iz ka
pitalizma v socializem v svetov
nem merilu ne prihaja v obliki 
splošnega katastrofalnega propa
da kapitalizma, temveč v obliki 
razpleta borb in revolucionarnih 
pridobitev, ki se razvijajo na raz
ličnih stopnjah, medsebojno vpli
vajo in se usmerjajo k skupnemu 
izhodu». Iz tega izhaja «nujnost, 
da se v vsaki državi posebej po
globijo podrobnosti in posebnosti, 
ki jih predstavlja revolucionarna 
borba v posameznih državah in 
raznih področjih sveta». «Iz tega 
izhaja tudi v skupini kapitalistič
nih držav, kakršna je Italija, 
možnost poti demokratičnega in 
mirnega napredovanja k socializ
mu». «Iskanje novih poti za do
sego oblasti je danes zelo velike 
važnosti za pozitivne razgovore s 
socialnimi in političnimi silami, 
ki so bistvenega pomena za nov 
blok oblasti v razvitih kapitali
stičnih državah. V Zahodni Evro
pi ni dovolj, da se s socialistič
no rešitvijo, ki bi uničila teme
lje gospodarske in politične obla
sti velike kapitalistične buržoa- 
zije, zajamči kruh in delo, tem
več mora biti socialistična rešitev 
sposobna zajamčiti visok ritem 
produkcijskega razvoja, uresničiti 
gospodarsko načrtovanje, v ka
terem mora najti svoje mesto ši
rok sistem avtonomij in politič
nih svoboščin, omogočiti svobod
ni razvoj kulture in nenehno bor
bo idej». «Med borbo za demo
kracijo in borbo za socializem je 
treba določiti trden odnos kot 
nujni pogoj, da se doseže korak 
naprej v politični enotnosti de

lavskega razreda in enotnosti de
mokratičnih sil».

«Mi ne moremo zanemarjati 
sil in korenin, ki, jih imata socia
listično gibanje in katoliško giba
nje na evropskem zahodu v delav
skem razredu, ne da bi pri tem 
padli v tisti otročji ekstremizem, 
katerega je leninizem tako oitro 
kritiziral prav v zvezi s prauče- 
vanjem izkušenj po prvi svetov
ni vojni,» je dobesedno rečeno v 
omenjenem dokumentu KPI.

V tretjem delu dokumenta pa 
je med drugim rečeno, da tudi 
v socialistični družbi še nadalje 
obstajajo ostra in globoka na
sprotja spričo raznih činiteljev, 
ki so: dolgotrajni obstoj različnih 
družbenih razredov, različnost iz
hodiščnih točk in gospodarskega 
razvoja v raznih delih socialistič
ne države in med socialističnimi 
državami samimi, teža, ki jo iz
vajajo na politično-kulturni raz
voj socialističnih držav in njiho
ve medsebojne odnose vsa dedi
ščina in tradicije preteklosti. V 
teh činiteljih je iskati vzroke te- 
žav za reševanje vprašanj in raz
lik okrog socialističnega tabora.

V četrtem delu pa se poudarja 
važnost proletarskega internacio- 
nalizma, ki se mu komunisti ne 
morejo odpovedati. Nato pa se 
poudarja, da je KPI mnenja, da 
je «verjetno nujno potrebno do
seči rednejie oblike posvetovanja 
in tudi koordinacije med komu
nističnimi partijami», ter zatrju
je, da se bo «KPI trudila, da bi 
do teh oblik prišlo na področju 
evropskega skupnega tržišča in v 
vsej kapitalistični Evropi». Med 
partijami si je mogoče zamisliti 
enotnost samo «v različnosti in v 
avtonomiji», pri čemer pa sta «ze
lo važna metoda in ton razprav
ljanja znotraj komunističnega gi
banja», in pri čemer je važen 
razvoj dvostranskih odnosov. Na 
tej podlagi namerava KPI «pri
spevati samostojno k sedanji raz. 
pravi v komunističnem gibanju 
z ideološko in s politično poglo
bitvijo italijanske linije napredo- 
vanja k socializmu».

V prihodnji številki «Rinascita» 
pa je napisal Togliatti članek pod 
naslovom «Y socializem pa Zaho
du?». V članku piše med (Jjrugim: 
«Napredovanje k socializmu in 
graditev nove družbe se morata 
uresničevati na različne načine od 
tistih, ki so jih uporabljali na 
Vzhodu in v kolonialnem svetu. 
To resnico pri nas sedaj že lahko 
razumemo. Toda zlo bi bilo, če 
bi se ta resnica razumela kot e- 
nostavno ponavljanje pogubnih 
izkušenj socialdemokratov v pre
teklosti,»

Volitve v Švici
ŽENEVA, 25. — V Svici bodo 26. 

in 27. oktobra zvezne volitve za iz
volitev narodnega sveta in sveta dr
žav, t. j. poslanske zbornice in se
nata. Volitve za poslansko zborni
co, za katero kandidira 1193 kan
didatov, ki jih je predlagalo devet 
političnih strank, bodo na podlagi 
proporcionalnega sistema, za svet 
držav pa velja večinski sistem. Vo
livci morajo Izvoliti 200 poslancev, 
ki so razdeljeni na podlagi številč
ne važnosti kantonov; kar se tiče 
senatorjev, pa se izvolita po dva 
za vsakega od 25 kantonov. Mandat
na doba traja štiri leta.

Do sedaj je bilo v poslanski zbor. 
niči 51 radikalov, 51 socialistov, 47 
krščanskosocialnih konservativcev, 
23 agrarcev, obrtnikov in predstav
nikov buržoazije, 10 neodvisnih, pet 
liberalcev, štirje demokrati in trije 
komunisti (pod imenom stranka 
dela) v dva predstavnika ljudske 
evangelistične stranke. Pri volitvah 
1959 ja znašala udeležba pri volit
vah povprečno 68,5 odstotka od 
skupnih 1.473.155 vpisanih volivcev.
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V ponedeljek sestanek v Tunisu 
med Ben Belo in kraljem Hasanom

Istega dne se bo začela konferenca, ki se je bodo udeležili tudi 
državni poglavarji Tunizije, Ubije, ZAR, Malija, Gvineje in Etiopije

ALŽIR, 25 — Danes so uradno javili, da se bosta maroški 
cralj Hasan in Ben Bela sestala 28. oktobra v Tunisu na kon

udeleŽm tud/ drža£

Nagrada «Atomi za mir» 
sovjetskemu fiziku

WASHINGTON, 25. — Ameri
ško nagrado «Atomi za mir» so 
letos podelili sovjetskemu fiziku 
Vladimiru Vekslerju in ameriške
mu fiziku Edwinu McMillanu, ki 
je leta 1951 dobil Nobelovo na
grado za kemijo. Nagrada «Atomi 
za mir», ki so jo ustanovili le
ta 1957, obstaja v zlati kolajni in 
v znesku 75.000 dolarjev, ki si 
jih bosta razdelila dobitnika.

kralj Hasan in Ben Bela sestala 28. oktobra v Tunisu na krm 
'-enei na najvišji ravni, katere se bodo udeleži™ tudi državi 
je P°SlavarJi Tunizije, Libije, ZAR, Malija, Gvineje in Etiopi-

Sinoči je načelnik tiskovnega 
urada etiopskega cesarja, ki je 
sedaj v Tunisu, sporočil, da sta 
Ben Bela in kralj Hasan spre
jela predlog etiopskega cesarja, 
naj se . sestaneta v Tripolisu.
Toda libijska vlada je sporoči
la etiopskemu cesarju, da iz 
materialnih razlogov ne more 
organizirati konference držav
nih poglavarjev. Etiopski cesar 
je sklenil podaljšati svoje biva
nje v Tunisu do jutri, in pozno 
zvečer so javili, da bo konfe
renca v Tunisu.

Danes je etiopski cesar obiskal 
Bizerto. Uradno sporočilo o raz
govorih z Burgibo pravi, da sta 
državnika govorila o položaju v 
Afriki, o dejavnosti organizacije 
Afriške enotnosti, o vprašanjih 
skupne koristi ter o alžirsko-ma- 
roškem sporu. Sklenjeno je bilo, 
da se med Etiopijo in Tunizijo

uvedejo diplomatski odnosi na 
ravni poslaništev.

Maroški kralj Hasan je sprejel 
danes delegacijo Arabske lige, 
k*, j* Prišla pod predsedstvom 
tajnika Hasune v Marakeš.

Pomočnik zunanjega ministra 
ZAR je poslal alžirskemu zuna
njemu ministru brzojavko, s ka
tero mu sporoča, da se ZAR stri
nja s sklicanjem izrednega zase
danja zunanjih ministrov organi
zacije afriške enotnosti in da so 
to brzojavno sporočili upravne
mu tajniku organizacij« v Adis 
Abebi.

V Rabatu so danes javili da 
so maroške čete preteklo noč od
bile napad alžirskih čet pri Beidi 
ter jih prisilile na umik. Maro- 
ško poveljstvo pravi, da maroški 
vojaki nimajo namena prekoračiti 
vrbov v Hasi Beidi, ki da pred
stavljajo mejno črto.

Politični opazovalci v Alžiru u- 
gotavljajo, da je zbližanje med

polkovnikom El Hadžem, ki vodi 
upor v Kabiliji, in osrednjo vla
do ter odhod uporniških čet na 
maroško mejo nenadoma menjal 
politični položaj v Alžiriji. Ce bi 
se alžirsko-maroški spor zavlače
val, bi to zbližanje omogočilo, da 
se alžirska vojska v celoti po
sveti obrambi meje.

O pogajanjih z uporniki je šlo 
baje za tri točke; umik redne 
vojske iz Kabilije ; sklicanje 
kongresa narodnoosvobodilne fron- 
te; v ljudski vojski bi morali 
častniki, ki so vodili vojno pro- 
ti Franciji, dobiti važna mesta. 
Baje bi se redna vojska morala 
postopoma umakniti iz Kabilije.

Pri pogajanjih ni sodeloval glav
ni uporniški voditelj Ait Ahmed, 
ki je baje privolil v pogajanja 
in sporazum. Ait Ahmed pa je da
nes izjavil na tiskovni konferen
ci; «Fronta socialističnih sil bo 
obnovila oboroženo borbo proti dik
taturi, takoj ko bo celovitost 
ozemlja vzpostavljena. Razglasili 
smo premirje in smo storili vse 
mogoče, da omogočimo obrambo 
ozemeljske celovitosti. Premirje 
bo trajalo, dokler se ne bodo ma
roške čete umaknile na svoje pr
votne položaje».
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Pred največjo povojno reformo 
v sistemu finančnih odnosov

V masikaterem ekonomskem li
stu ali periodiki mednarodnega 
slovesa je bilo zadnji mesec mo
goče zaslediti napdVedi, da bo 
svet prihodnje Ifcto priča največ;! 
povojni reformi v .-.istemu med
narodnih finančnih odnosov.

Leta 1964 bodo namreč Medna
rodni valutni sklad, Mednarodna 
banka za obnovo in razvoj, Med
narodna agencija za razvoj in 
Mednarodna finančna korporaci
ja praznovali dvajseto obletnico 
konference v Bretton Woodsu. V 
tem ameriškem mestu so se leta 
1944 sestali predstavniki 44 dr
žav takratne protifašistične koa
licije in na podlagi načrtov, ki 
sta jih sestavila sloviti britan
ski ekonomist John Maynard Key- 
nés ter Američan Henry White, 
osnovali tako imenovane «bretton- 
woodske ustanove», ki smo jih 
našteli zgoraj. Ustanovitveni sjde- 
pi so v soglasju s takrat absolut
no gospodarsko premočjo, ZDA v 
tej družbi temeljili bolj na Whi- 
teovih kot na Keynesovih predlo
gih; s te pozicije ekonomske mo
či so si ZDA zagotovile tudi iz- 
Tazito odločujoč vpliv v ustano
vah, še toliko bolj zato, ker je 
ZSSR v Bretton Woodsu sicer so
delovala, vendar se ni ustanovam 
nikoli dejansko pridružila.

Oktobra 1964 bo brettonwood- 
•ke ustanove na jubilejnem zase
danju v Tokiu čakala drugačna 
naloga kot običajno doslej; uskla
diti bo treba njihovo poslovanje 
z novim razmerjem ekonomskih 
sil, do katerega je prišlo po po
stopni pregrupaciji v dvajsetih 
letih. Novo razmerje se kaže pred
vsem na dveh področjih; v odno
sih med samimi visoko razviti
mi kapitalističnimi državami in v 
odnosih med njimi ter vsem na 
novo neodvisnim, v času Bretton 
Woodsa še podrejenim območ
jem Azije, Afrike in Latinske A- 
merike.

Ce bi hoteli razpravljati o fi
nančnih odnosih med razvitimi in 
nerazvitimi, bi jim morali posve
titi posebno poglavje. Ker pa gre 
predvsem za reformo mednarod
nega finančnega sistema na pod
lagi sedanjih, bistveno kapitali
stičnih družbenih odnosov v med
narodnem gospodarstvu, se mo
ramo tu omejiti le na pregrupa- 
cijo med razvitimi — ki pa v zve
zi z njihovo dominantno vlogo 
v svetovnem gospodarstvu ne bi 
zato nič manj prizadela tudi ne
razvitih.

Morda bi lahko enega najbliž- 
jih, najbolj oprijemljivih in po 
značaju najbolj «tehničnih» vpra
šanj iz tega sklopa osvetlili s ci
tatom iz članka o ameriški pla
čilni bilanci («Ali so ZDA še lah
ko voditelj?» — DEI.O, sreda, 16. 
junija). Tam smo navajali New 
York Times, ki obeta za dogled
ni čas («nihče sicer natanko ne 
ve, kdaj») izravnavo ameriške pla
čilne bilance. «Toda tistega dne,» 
se zaključuje omenjeni članek, 
«.. se bo v svetovni gospodarski 
areni z novo ostrino zastavila 
vrsta vprašanj, ki tičijo za zdaj 
še v ozadju.»

Najbližje, najbolj oprijemljivo 
in po značaju najbolj «tehnično» 
vprašanje iz tega'sklopa je ver
jetno problem mednarodne likvid
nosti. Pojem -mednarodne likvid
nosti bi lahko na hitro označili 
z vsoto razpoložljivih konvertibil
nih (zamenljivih) sredstev ter 
kreditov, ki na svetovnem trži
šču omogočajo nemoten obtok do
brin. To pomeni, da mora biti 
na svetovnem tržišču ob porastu 
količine dobrin, ki krožijo po 
njem, v splošnem tudi ustrezno 
več krogotok nevarno in tudi po
gubno zastane (primer: velika
kriza 1929-33). Dolarske injekcije, 
ki jih vbrizgavajo ZDA v svetov
no gospodarstvo z raznimi oblika
mi pomoči; njihovi dolarski in 
drugačni krediti, krediti drugih 
razvitih držav nerazvitim; sovjet
ske prodaje zlata v Londonu in 
nakup konvertibilnih valut in vse 
podobne poteze krepijo medna
rodno likvidnost. Vsekakor jo 
krepi tudi velik odtok zlatih in 
valutnih rezerv iz ameriške držav
ne zakladnice, katerega obseg in 
smer plastično ilustrira naš grafi
kon. Prav ta odtok je bil zadnja 
leta eden glavnih virov medna

rodne likvidnosti vsaj v izmenja
vi med visoko razvitimi kapitali
stičnimi državami. A zdaj, ko 
ZDA obetajo, da bodo zaprle svo
jo «dolarsko vrzel» in ko se ko
ličina blaga v obtoku na svetov
nem trgu,, zaradi gospodarskega 
razvoja vse bolj veča, nastaja 
vprašanje: kaj, če in ko se ta 
vir zapre?

Za osvetlitev pomena, ki ga ima 
količina likvidnih sredstev ' za 
svetovno gospodarstvo, bi bilo 
treba na kratko orisati, kakšen 
je pravzaprav v bistvu medna
rodni finančni sistem. Edini res
nično svetovni denar je zlato. Zla
to podlago pa ima od vseh svetov
nih valut samo še ameriški dolar 
(od lanskega leta dalje tudi sovjet
ski rubelj, a ta neposredno ne 
vpliva na odnose, ki jih obravna
vamo). Unča zlata (v angieščini 
fine ounce) velja 35 dolarjev in 
ameriška vlada zagotavlja, da bo 
dolar v vsakem primeru zame
njan po tej pariteti. «Najbolj kon
vertibilna», če se smemo tako 
izraziti, valuta poleg dolarja pa 
je britanski funt šterling in si
cer je njun tečaj 1 funt = 2.8 do
larja. Zato tvorijo uradne finanč
ne rezerve vseh držav razen vz
hodnih zlato, dolarji in funti (če
prav nekatere v zadnjem času 
neuradno uvajajo tudi del za- 
hodnonemških mark pa švicarskih 
in francoskih frankov). Cena do
larja v zlatu, ki jo stanje ame
riške plačilne bilance ogroža, to
rej neposredno vpliva na valutne 
rezerve vseh držav, ki so nave
zane na ta sistem. Razen tega so 
valute vseh teh držav po bretton- 
woodskih dogovorih s stalnimi te
čaji navezane na zlato pariteto 
dolarja.

2e v tridesetih letih našega 
stoletja, ko je večine kapitalistič
nih držav po veliki krizi opusti
la zlato podlago, se je uveljavi
lo stališče, da je mogoče spre
membe v relativnih cenah naj
bolje zagotoviti z ustreznimi spre
membami pri valutnih tečajih. No
tranjo stabilnost cen in obseg 
zaposlenosti je mogoče po tem 
pojmovanju reševati z notranjo 
ekonomsko politiko, gibanje va
lutnih tečajev pa naj bi določilo 
odnos med domačo in zunanjo 
kupno močjo valute. «Uravnote
žen» bi bil torej tisti valutni te
čaj, ki bi v določenem ačsu za
gotavljal uravnoteženo plačilno 
bilanco. Ta določen čas znaša po 
sporazumu v Mednarodnem valut
nem skladu tri leta. Ce po teh 
obdobjih nastajajo pri članicah 
presežki ali primanjkljaji, jih je 
treba pokriti s transferom zlata, 
konvertibilnih valut ali z med
narodnimi kreditnimi olajšavami.U.;] rdoP yro sn7vo>

Ce je valutni tečaj neke drža
ve uravnotežen, ,bodp-njene valut
ne rezerve konec opazovanega 
obdobja prav tolikšne kakor ob 
začetku. Iz vsega tega izhaja, 
da kolikor večja so mednarodna 
likvidna sredstva, ki z njimi 
razpolaga kaka država, toliko 
manjša je potreba po spremem
bah valutnih tečajev.

Na tem sloni finančni sistem, 
ki se je rodil v Bretton Woodsu. 
Mednarodni valutni sklad (pri nas 
ga včasih imenujejo Mednarodni 
monetarni fond po angleški kra

tici IMF — International Mone- 
tary Fund) ima nalogo, da uskla
juje odnose med valutami posa
meznih držav, ob «temeljnih ne
skladjih» pa lahko odobri člani
cam spremembe tečajev.

Ideal, h kateremu teži taka u- 
reditev, je sistem uravnoteženih 
valutnih tečajev, kjer bi bile 
plačilne bilance vseh včlanjenih 
držav uravnotežene, pri tem pa 
bi nikjer ne bilo množične brez
poselnosti ali inflacije.

Takega ideala sredi dinamične
ga in neenakomernega razvoja v 
svetovnem gospodarstvu kajpada 
ni mogoče doseči. Omenili smo 
že kronično šibko likvidnost v 
odnosih med razvitimi in neraz
vitimi, ki jo povzročala različen 
r.ivo in tempo gospodarskega raz
voja v tej in oni grupi, pa tudi 
ogroženo likvidnost v odnosih 
med razvtimi kapitalističnimi dr
žavami. Grožnja likvidnosti iz
vira prav iz bistveno kapitalistič
nega značaja blagovno-denarnih 
odnosov na svetovnem tržišču. 2e 
brettonwoodski sistem pomeni ne
ke vrste instrument za posege,

kakršne poznamo iz orodjarne dr
žavnega kapitalizma, v dogaja
nje na mednarodnem planu. Ne
razvite ali razvijajoče se države 
pa zdaj s svojimi zahtevami po 
reformi odnosov v n ednarodnerh 
gospodarstvu hote ali nehote ter
jajo spremembe družbenega m 
ne samo tehnično-gospodarskega 
značaja; s platformo, ki se je iz
oblikovala na Kairski konferenci 
in ki se zdaj v pripravah na Sve
tovno konferenco o trgovini in 
razvoju še širi, postavljajo impe
rativ; spremeniti svetovni gospo
darski sistem vsaj v smislu pre
hoda od liberalnokapitalističnega 
na državnokapitalistični način po
slovanja v svetovnem okviru — 
če že ne odpraviti kapitalistični 
značaj mednarodnih gospodarskih 
odnosov sploh.

Vprašanje likvidnosti v odno
sih med visoko razvitimi kapita
lističnimi državami pa skušajo 
le-te reševati v vsaj kolikor to
liko «klasičnem» kapitalističnem 
okviru. To bo predmet jubilejne
ga zasedanja brettonwoodskih u- 
stanov v Tokiu in priprav nanj.

Bivši ministrski predsednik Mac Millan je za kratek čas zapustil bol
nišnico, v kateri je bil operiran. Napravil je v družbi žene krajši 
izlet z avtomobilom, potem pa je spet prišel v bolnišnico, ki jo bo 

bržkone dokončno zapustil v nedeljo

VELIKA NESREČA V NEMČIJI

Od petdesetih zasutih rudarjev 
ni glasu od triinštiridesetih

Velika količina vode in blata je zalila železni rudnik v 
Peinu na Spodnjem Saškem - Rešili so sedem rudarjev

Umrla dva otroka 
zastrupljena z gobami

ENNA, 25. — Maria Prato ter 
njen brat Francesco sta v Valgua- 
neri umrla, zastrupljena z goba
mi. Imela sta 12 in 9 let, medtem 
ko je njuna 15-letna sestra v bol
nišnici. Gobe so nabrali otroci 
sami, skuhala pa jih je poteni 
mati, ki jih je tudi jedla, vendar 
ni čutila nobene slabosti.

vrtatj., v smeri nekega 
rova, “ki ' še ’nahaja sam Vsepovsod 

ropi in tatvine
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niča in uradnik v neki banki na 
Trgu Bologna dvignilo 5.700.000 lir. 
Ko sta že stopila skozi vrata pa
lače na Ul. Ravenna, kjer je se
dež njunega urada, se jima je pri
bližal neki neznanec, ki je iztr
gal torbo z denarjem iz rok u- 
radnika. Takoj nato je pobegnil 
z motorjèm, na katerem ga je že 
čakal njegov tovariš.

PRATO, 25. Včeraj zvečer 
je 52-letni Rolando Tofani spra
vil vrednostne papirje v torbo, 
svojo prodajalno tobaka in znamk 
zaprl in se odpravil proti domu. 
Blizu nekega trga se mu je v 
poltemi približal neki mladenič, 
mu iztrgal torbo iz rok ter zbe
žal z neko «giulietto spript», ki 
je prav tedaj privozila mimo. To
fani je v prijayi,, pplicijj izjavil, 
da so bili v torbi samo vrednost
ni papirji in sicer za 7 milijonov 
lir. Ostal pa mu je denar — o- 
krog 300.000 lir — ki ga je spra
vil v žep.

MERAN, 25. — Iz nekega tirol
skega hotela — karakterističnega 
lokala na nekem griču nad Me- 
ranom — je skrivnostno izginila 
blagajna, v kateri je bilo za pri
bližno 7 milijonov denarja in dra
guljev. Iz majhne sobe, v kateri 
je bil urad, so roparji odnesli

Zbornica sprejela zakonski osnutek 
za pomoč področju pri Longaronu

HANNOVER, 25. — V železnem
rudniku v Peinu v Zahodni Nem
čiji je prišlo do grozne nesreče, 
ki je prizadela več desetin de
lavcev.

Nesreča je nastopila z veliko 
naglico, ko je v neki rov vdrla 
voda in ga potem podrla. Velike 
količine vode in blata so zalile 
del rudnika. Od kakih 120 ru
darjev se jih je večina rešila, 
toda 50 jih je ostalo blokiranih v 
rudniku. Domneva, da bi se lah
ko nekaj rudarjev nahajalo na 
kakem višjem mestu, se je izka
zala za pravilno. Začeli so namreč

slepega 
samo 25 m 

pod .površjem in tam so res do
bili stik s sedmimi rudarji. Stik 
so vzpostavili najprej s 5 cm 
debelo jekleno cevjo. Obenem so 
že spustili sedmim rudarjem ži
vež in vodo. Kmalu pa so uspeli 
rov razširiti in potegniti na po
vršje teh sedem rudarjev. Vsi so 
se še kar dobro počutili.

Ničesar pa niso mogli rešeni 
rudarji povedati o ostalih 43 ru
darjih, za katere že ne more biti 
več upanja, da bi bili še živi,

RIM, 25. — Preteklo noč so v 
stanovanju Marie Giorgietti ukra
dli kožuhovino in dragulje v vred
nosti — kolikor se je do sedaj 
ugotovilo — čez deset milijonov 
lir. Tatovi so izkoristili odsot
nost ženske, splezali na balkon 
v prvem nadstropju ter od tam 
uspeli vdreti v stanovanje. Po
leg štirih kožuhov in mnogih dra
guljev so pobrali tudi denar.

Danes dopoldne sta neka urad-

RIM, 25. — Danes zvečer so iz 
poslanske zbornice poslali v senat 
besedilo zakona za ukrepe v korist 
prizadetega področja pri Vaiontu. 
To besedilo je že odobrila komisi
ja za javna dela v poslanski zbor
nici, potem ko je o njem razprav
ljala 13 ur zaporedoma; seja se Je 
pričela včeraj ob 17. uri in se Je 
zaključila danes zjutraj ob 6. Go
voril je tudi minister Sullo.

Zaradi škode, ki so jo utrpele 
občine Longarone, Castellavazzo, 
Ospitale di Candore in Soverzene 
v pokrajini Belluna, ter občini Er

to in Casso v videmski pokrajini, 
je dovoljen izdatek 10 milijard lir. 
Od tega se bo porabila ena milijar
da za hitro pomoč, dve milijardi 
za obnovitev del Javnih ustanov, tri 
milijarde za urbanistično ureditev 
v zvezi s preselitvijo prebivalcev, 
štiri milijarde za prispevke pri po
pravilih in novih gradnjah stavb 
zasebne lastnine. Nadaljnji dve mi
lijardi in 520 milijonov so določili 
za razne ukrepe.

V 31 členih zakona se govori še 
o drugih načinih pomoči. Med dru
gim zakon tudi pooblašča mlnistr-

Nemški predsednik Luebke (prvi na levi) je na uradnem obisku v Perziji. Po nekem sprejemu je šah 
Dokazal svojemu gostu darove, ki mu jih je pripravil: nekaj dragocenih preprog. (Na sliki je še Fa

rah Diba in — zadnja na levi — Luebke je va žena)

stvo financ, da v imenovanih obči
nah ukine davke.

Na področju Longarona se še nai 
daljuje iskanje trupel. Opravlja pa 
so razno obnovitveno delo. Tako že 
stojo v Codissagu prve montažne 
hiše. V Longaronu so delavci teh
ničnega oddelka in vojaki odprli 
glavno cesto v kraju. To bo pripo
moglo k hitrejšemu delu pri očišče. 
vanju in iskanju trupel, ki so še 
zakrita pod plastjo ruševin.

Pokrajinsko ravnateljstvo INPS v 
Bellunu je danes obvestilo vladne
ga komisarja za Vaiont, da Je glav
na direkcija INPS sklenila, da se 
takoj Izplača po 50.000 lir podpo
re upokojencem vseh kategorij v 
občinah, ki jih je prizadela nesre
ča. Pokrajinsko vodstvo inštituta v 
Vidmu pa bo poskrbelo v enaki 
meri za občini Erto in Casso.

RIM, 25. — Z letališča Fiumicino 
je odpotoval v Pariz francoski pi
satelj in dramatik Jean Paul Sar
tre, ki se Je udeležil prve italijan
ske uprizoritve svoje komedije 
«Vrag in dobri bog».

uslužbencem Svete stolice povi
šajo plače za 20 odstotkov. Zad
nji povišek so vatikanski usluž
benci imeli I. julija 1959.

Kneževic v Italiji
BEOGRAD, 25, *— Na vabilo 

uredništva sindikalnega lista Ge
neralne konfederacije dela Italije 
«Rassegna sindacale» je danes od
potoval v Italijo Danilo Kneževič, 
direktor lista Zveze sindikatov 
Jugoslavije «Rad» in član pred
sedstva Centralnega sveta Zveze 
sindikatov Jugoslavije.

Koncil se strinja 
z morebitno reformo 
koledarja

VATIKAN, 25. — Danes so kon
cilski očetje odobrili 9. amandma
V. poglavja («liturgično leto)» ______ _
sheme «De sacra liturgia». Posle-j STOCKHOLM, 25. - Bivšega 
dica tega pozitivnega glasovanja ' Svedskega polkovnika Winnestroe- 
tilma, ki se nahaja v zaporu zaradi

Nenevarni meteoriti 
za kozmonavte

WASHINGTON, 25. - Ameriška 
Vesoljska ustanova je sporočila, 
da ne bodo mogli izstreliti sate
lita «Ranger VI», ki naj bi foto
grafiral Luno, pred prihodnjim 
letom, in sicer zaradi defektov v 
električnem sistemu.

Eden izmed ravnateljev NASA, 
Milton Ames, je na neki tiskovni 
konferenci v Washingtonu izjavil, 
da je satelit «Explorer 16», ki so 
ga izstrelili decembra meseca in 
katerega oddaje so prenehale pri
hajati na Zemljo 25. julija, pri- 
pomogel do zaključka, da meteo
riti ne predstavljajo nevarnosti 
za kozmonavte, ki bodo v prihod
nosti šli na Luno.

kot dostavek «izjava», v kateri se 
potrjuje, da se koncil ne protivi 
morebitni reformi splošnega ko
ledarja, ki bi določil stalni datum 
za veliko noč; vendar pod po
gojem, da se ta reforma izvede 
v soglasju z ločenimi kristjani in 
da ostane razdelitev časa na se
demdnevne tedne z nedeljo.

V današnji koncilski razpravi je 
sodeloval tudi sremski škof Ste
fan Bawerlein.

Papež je odredil, da se spričo 
podražitve življenjskih stroškov

obtožbe vohunstva v korist SZ, 
so včeraj našli v celici nezavest
nega, ker jé užil veliko količino 
pomirjevalnih sredstev. Danes so 
uradno sporočili, da se njegovo 
stanje boljša. Zdravniki so mne
nja, da se bo spet zavedel v pri
hodnjih 24 urah.

majhno blagajno, v kateri je bi
lo redko kdaj toliko denarja in 
draguljev. Očitno je, da so imeli 
tatovi za informatorja kakega 
člana osebja.

Ameriški Slovenci 
za Skopje
BEOGRAD, 25. — Jugoslovanski 

Rdeči križ je sprejel danes ček za 
10.000 dolarjev, ki jih je organiza
cija slovenskih izseljencev v Chica
gu «Slovenska ljudska podporna 
jednota,) poslala prizadetemu pre
bivalstvu Skopja. Ta vsota Je bila 
zbrana med člani združenja in dru
gimi Slovenci, ki žive v ZDA.

Ititiir/e ^ gloda Ilice
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Film «Tovariši» 
na kongresu PSI

RIM, 25. — Danes zvečer so 
pokazali v veliki kongresni dvo
rani — ob zaključku prvega dne 
kongresa PSI — Monicellijev 
film «Tovariši» (1 compagni). 
Film, katerega zgodba se doga
ja v Turinu, kaie eno izmed 
prvih stavk v Italiji proti kon
cu prejšnjega stoletja. Gledalci 
— delegati na kongresu — so 
večkrat sredi dejanja ploskali. 
Film so deloma snemali tudi v 
Jugoslaviji Glavni igralci so 
Marcello Mastroianni, Renato 
Salvatore, Annie Girardot, Ber
nard Blier, Francois Perier, Fol
co Lutti, Gabriella Giorgelli.

Quasimodo v Novem Sadu
NOVI SAD, 25. — Z nani ita

lijanski pesnik in Nobelov na
grajenec Quasimodo, ki se je 
včeraj sestal z jugoslovanskim 
Nobelovcem Ivom Andričem, s 
katerim se je dalj časa razgo- 
varjal, je bil danes gost Srbske 
akademije znanosti in umetno
sti. Za časa razgovorov s člani 
akademije je Quasimodo izrazil 
svoje zadovoljstvo zaradi uspeš
nega delovanja in krepitve kul
turnih stikov med Jugoslavijo 
in Italijo. Posebno je poudaril 
prisrčnost in gostoljubnost, ki 
jo je občutil za časa srečanja z 
jugoslovanskimi književniki in 
študenti v Ljubljani, Zagrebu 
in Beogradu. Popoldne je Qua
simodo obiskal Srbsko matico 
in galerijo Beljanskega v No
vem Sadu.

Nagrade v Mannheimu
Žirija letošnjega mednarodne

ga filmskega festivala v Mann
heimu, katere član je bil tudi 
Jugoslovan Rudolf Sremac, je 
prisodila prvo mesto češkoslova
škemu igranemu filmu «O ne
čem drugem». Sest nagrad »Zla
ti dukat» pa so dobili italijan
ski film «Prepovedana Italija» 
v kategoriji družbenih filmov, 
v kategoriji zgodovinskih doku
mentov francoski film »Umreti 
za Madrid», v kategoriji filmov 
za zbliževanje med narodi in

Ko je bivši gangster Vallachi v ameriškem kongresu dajal izjave o 
gangsterjih, so ga ves čas policijski agentje z lastnimi telesi ščitili 
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Orkan «Ginny» 
grozi obali ZDA

CHARLESTON, 25. — Orkan 
«Ginny» se s hitrostjo čez 10 km 
na uro pomika proti obali Južne 
Caroline. Prebivalci otokov in o- 
balnega področja so prejeli ukaz, 
naj se umaknejo iz svojih biva
lišč in naj odidejo v višje kraje. 
Izpraznitev se je že pričela in 
upajo, da bo končana pred pri
hodom organa. V šolah v notra
njosti dežele so organizirali zbin 
na središča za begunce.

BONN, 25. — V sredo je umrla 
v Hoexteru v Zahodni Nemčiji 
93-letna princesa Clementina Met- 
ternich-Sandro, zadnja vnukinja 
kanclerja dementa Metternicha. stvar prav tako velik napredek

Uspešna
presaditev ledvice

NEW YORK, 25. - Prof. Fran
cis Moore, primarij na kirurškem 
oddelku bolnišnice Peter Bent 
Brigham v Bostonu, je sporočil, 
da neki pacient, kateremu so pre
sadili ledvico, odvzeto človeku, 
ki je malo prej umrl, že leto in 
pol po presaditvi živi in je nje
govo zdravstveno stanje dobro. 
Kirurg je dostavil, da pomeni ta

kirurgije, kakor je bila v teh
niki izstrelitev satelita v vesolje.

WASHINGTON, 25. - Guver
ner Marylanda je spremenil v do
smrtno ječo smrtno obsodbo, iz
rečeno nad tremi mladimi črnci, 
ki so priznali nasilje nad nekim 
16-letnim belim dekletom. Obso
jeni so bili na smrt v plinski

državami francoska »Pot brez 
sledu», v kategoriji kulturnih 
filmov kanadski »Najboljši», v 
kategoriji risanih in lutkovnih 
filmov ameriški »Vrh», v kate
goriji kratkih igranih filmov pa 
francosko »Pristanišče».

...

Georgios Seferis,
grški pesnik in letošnji Nobelov 

nagrajenec
Carlo Maria Giulini
bo dirigiral v Bayreuthu
Med wagnerjanskim festivalom 

1964 v Bayreuthu bo sedem 
predstav «Tannhiiuserja» dirigi
ral Carlo Maria Giulini, Za To
scaninijem in De Sabato je Giu
lini tretji italijanski dirigent, 
odkar se je pričel festival v Bay
reuthu (1872). Ostali dirigenti 
bodo Karl Bbhm, Hans Knap- 
pertsbusch in Rudolf Kempe.

Lalič in Horvat
na obisku v Romuniji
Jugoslovanska književnika Mi- 

bailo Lalič in Joža Horvat, ki 
se mudita v Romuniji kot gosta 
tamkajšnjega društva književni
kov, sta se za nekaj dni ustavila 
v Bukarešti, potem ko sta ob
iskala že več kulturnih in go
spodarskih središč te države. V 
Bukarešti se bosta pogovarjala 
z romunskimi književniki in ob
iskala nekatere kulturne in dru
ge ustanove glavnega mesta Ro
munije.

• » *

Ker je prof. Italo Siciliano 
že večkrat izrazil željo, da bi 
se vrnil k svojemu študiju ter 
svojo dejavnost posvetil profe
suri, je predsednik ministrske
ga sveta sprejel njegovo ostavko 
na mesto predsednika beneške 
Biennale.

• • *

HOLLYWOOD, 23. — Ameri
ški pevec Vic Damone se je vče
raj poročil z igralko Judy RaW- 
lins, s katero je potem odpo
toval v Las Vegas. Tu se bo 
civilno poročil, kajti včerajšnja 
poroka je bila po obredu neke 
perzijske sekte. Vic Damone je 
bil prvi mož italijanske igral
ke Anne Marie Pierangeli.

* * *

Predsednik družbe Warner 
Brothers je sporočil, da bo druž
ba izdelala film o življenju pev
ke Edith Piaf. Kot je znano, bo 
tudi neka italijanska družba iz
delala film o isti pevki; prota
gonistka v tem filmu bo Marisa 
Solinas.

• * *

V umetniškem paviljonu v 
Strossmuyerjevi ulici je razsta
va kopij istrskih fresk. Na po
budo Sveta za kulturo SR Hr- 
vatske je razstavo organiziral 
konservatorski zavod na Reki- 
Freske je prekopiral akad, sli
kar Hajrudin Kujundžič. Ob tej 
priložnosti je založba «Zora» iz
dala publikacijo «Istrske freske»- 

• • «
Romunski časopis za svetovno 

književnost «Dvajseto stoletje» 
piše v svoji zadnji številki o 
zelo uspelem prevodu pesniške 
zbirke Magde Isanos v srbohr
vaščino. Zbirko je prevedla ju
goslovanska književnica Florika 
Stefan, ki je po mnenju kriti
kov ustrezno posredovala značil
nosti poezije te zelo cenjene ro
munske pesnice. Dobro so oce
nili tudi ilustracije, ki jih je za 
zbirko naredila Anka Oprešnik.

V Dallas« protestirajo 
proti Stevciisonu

DALLAS (Texas), 25. - Včeraj
, ___  je v Dallasu okoli 5000 ljudi Pro"

celici, toda guverner jim je ka- testiralo proti navzočnosti artieri-
zen spremenil, potem ko mu je 
več kot štiri sto oseb pisalo proš
nje za pomilostitev.

LONDON, 25. — Družba Fiat 
pripravlja načrt za veliko kampa
njo, da bi razširila prodajo v Ve
liki Britaniji. Namerava tudi pri
praviti v Doveru veliko poslop
je, kjer bodo sprejemali ter pri
pravljali avtomobile, ki prihajajo 
iz Italije.

PEKING, 25. — Agencija «Nova 
Kitajska» javlja, da je danes od
potovala v Moskvo kitajska sin
dikalna delegacija. Udeležila se 
bo trinajstega kongresa sindikatov 
Sovjetske zveze na vabilo cen
tralnega sveta sovjetskih sindika
tov.

škega stalnega predstavnika v 
OZN Stevensona v tem mestu. 
Demonstrirali so tudi proti Zdru
ženim narodom. Okoli sto demon
strantov je Stevensona obkolil0- 
Neka ženska ga je udarila P° 
glavi s tablo, ki jo je nosila. A- 
gentem, ki so žensko prijeli, 3a 
Stevenson izjavil, da je šlo n’or‘ 
da za nesrečo, in je zahteval, naj 
žensko izpustijo.

Demonstranti, ki pripadajo skraj
no desničarskemu izolacionistične- 
mu gibanju, so obkolili SteveP' 
sona, ko je zapuščal občinsk® 
gledališče, kjer je govoril. *,<y 
licaji so aretirali dva demonstran
ta, ki so Stevensonu žugali * 
pestmi. Eden od teh je v Ste
vensona pljunil in zaradi tega a® 
ga aretirali.
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NEKAJ PODATKOV IZ RESNIČNEGA OZADJA ALŽIRSKO-MAROŠKEGA SPORA

Maroška monarhija in francoski kapital 
«Logične ieijet mo- nasprotni socializmu v Alžiriji
roške vlade - Na pod- J
rocju v pogledu meje spornega ozemlja, se nahaja petrolej - Beri Betova agrarna reforma 
ter interesi francoskih veleposestnikov - Vprašanje arabske enotnosti spričo obstoječih 
razmer razrednega spopada - Odločilno besedo bo prejkone spregovorilo ljudstvo

m
/AIONT

Zadnje vesti o alžirsko-maro- 
“kem sporu, in sicer prenehanje 
upora v Kalili j i izjava kralja 
Hasana, da je pripravljen sestati 
se z Ben Belo «brez uvodnih po
gojev», bi utegnile pomeniti — 
Vsaj upamo — uvod v njegov po
ravnavo in, kasneje, njegovo od
pravo. To bi bilo želeti, naj si 
°° zaradi nadaljnjega nemotne- 
ga razvoja arabskih dežel nasploh, 
kot tudi zaradi odprave sicer 
ne obsežnega, pa navzlic temu 
n>č manj nevarnega žarišča ne
kega neposrednega vojaškega spo- 
Pada. A to tembolj, ker se za 
sporom bržkone krijejo še drugi 
]nteresi, ki bi si zanje marsikdo 
ne pomišljal tvegati tudi zelo ne
varno pustolovščino.

Vtem so bile pokopane tudi 
Prve alžirske žrtve, padle v spo- 
Padu z maroškimi četami na... 
alž rskem ozemlju. Morda so to 
Pili celo borci, ki so se prej 
Pelih sedem let z večjo srečo 
Porili proti eni najmočnejših 
vojsk sveta za osvoboditev svoje 
dežele. Zdaj pa je smrt zanje 
Prišla v obliki krogel, ki so jih 
yanje bili izstrelili maroški brat
to. Ljudstvo Alžirije je to obču
je'0 zelo boleče in se vpraševalo; 
kakšni so razlogi napada, ali ga 
1* sploh moč opravičiti, komu ta 
koristi?

Maroko utemeljuje napad z «lo- 
glino željo vlade, da si znova 
Pridobi dele svojega nacionalne
ga ozemlja. «Sporni predel pred- 
atavlja puščavski pas na področ-' 
tu južnih meja Alžirije in Maro
ka. Ko so svojčas določali mejo 
med bivšim francoskim protekto
ratom Marokom in takratno fran- 
c°sko Alžirijo ni nihče vedel, 
da se v njegovih peščenih nedrih 
hahaja petrolej. Predstavni
ki Maroka in Alžirije so se te
daj, leta 1946, domenili «da bodo 
lužne dele obmejnega pasu v 
|lobini 50 km natančneje dolo- 

kasneje». Ko je Francija od
dajala iz Maroka, pa je meja še 
Vedno ostala nedoločena. Danes, 
k° je natančno ugotovljeno, da 
Se v tem predelu nahajajo izdat- 
fie rezerve nafte, se je zanima- 
dje zanj obojestransko povečalo.

«Toda, čemu,» se je vprašal 
Pred nekaj dnevi Ben Bela, «Ma- 
*?ko ne zahteva raje prej ozem- 
•le, ki ga v njihovi deželi še 
drže Francozi, namesto da z obo
roženo silo napada alžirsko ljud- 
sko vojsko? «In, zakaj še pred 
tem») se glasi nadaljnje vpraša- 
dje,» ne postavi Španiji zahteve 
P° .španski’ Sahari, marveč sku-

raje revidirati meje z bratsko 
Alžirijo?»

Ha ti dve vprašanji Maroko ni 
°dgovoril. Doslej v tem sporu 
di nihče omenil Francije, vendar 
Se vse pogosteje imenujejo ime- 
d® nekaterih francoskih boga
tašev.

Sen Bela je na najbolj odločen 
dačin nacionaliziral vso obdelo
valno zemljo, nekoč pripadajočo 
francoskim kolonom in velepo- 
aostnikom. Vsekakor je pravilno 
Predvideval, da bo tisti, ki bo na 
svoji strani imel večino polje
delskega prebivalstva, bržkone 
JavzemBl odločilne in najmočnej
ša Pozicije. «Dobil sem zemljo od 
®en Bele,» pravijo danes alžirski 
kmetje, a to je izredne važnosti, 
tp je logika, ki jo je težko zru- 
®tti. Zakaj, prav to je eden od 
glogov, da se tudi kmetje v 
Kabiliji niso opredelili za upor

nike, marveč so raje ostali na 
strani vlade, ki jim je bila dala 
zemljo.

Po drugi strani pa predstavlja
jo prav ti ukrepi Ben Bele na 
področju nacionalizacije zemlje, 
povezani z nacionalizacijo večjih 
industrijskih objektov, nevarnost 
tudi zanj. Z omenjenimi industrij
skimi objekti je prej razpolagal 
francoski kapital. Nekdanji «kralji 
Alžirije» so se bili umaknili v 
Francijo, a od tu pozorno sprem
ljajo vse, kar se dogaja v deže
lah Magreba, še posebno pa v Al
žiriji. Le-ti so zadnji čas razvili 
izredno močno protialžirsko de
javnost v Rabatu, Tunisu in celo 
Alžiru. Značilen dokaz za to je, 
postavimo, usoda, ki je doletela 
tisoče sodov alžirskega vina. Ko 
je v Alžiriji bila še Francija, je 
proizvodnja žitaric v teku sedem
desetih let padla od 5 na 2 kvin- 
tala na osebo, vtem ko se je v 
istem obdobju proizvodnja vina 
povečala šestintridesetkrat. Za
kaj? Zato, ker so alžirsko vino 
pili Francozi in pa njihovi zu
nanjetrgovinski partnerji. Zdaj pa 
je izvoz tega, doslej osnovnega 
alžirskega izvoznega artikla ma

lone popolnoma prenehal. Za tem 
pojavom stoje bivši «kralji Alži
rije», katerim je Ben Belo pro
gram strukturalnih reform odvzel 
imetje in onemogočil vse račune.

Se zanimivejše postane vse to, 
če vemo, da pa v Maroku, kjer 
je francoski kapital pravtako mo
čan, doslej ni bil sprejet najmanj
ši ukrep v prid uresničitve agrar
ne reforme, pa naj si bo v še 
tako omejenem obsegu ter oblik}. 
Francoska velika posest je osta
la nedotaknjena, kot tudi ve
čina pozicij francoskega kapi
tala v maroškem gospodarstvu. V 
Maroku živi danes še 150.000 Fran
cozov, ki kontrolirajo nad 50 od
stotkov maroške industrije, vtèm 
ko je domala vsa maroška trgovi
na v rokah Spancev. Maroška 
kraljevska dinastija, ki jo zdaj 
Alžirija ostro napada, pa se je 
od nekdaj bala socialističnega raz
voja Alžirije in njenih obsežnih 
bistvenih reform. Njen položaj pa 
že nekaj časa nj kdo ve kako rož
nat, tem manj, če primerjamo ob
seg alžirskih reform s stanjem 
polfevdalnih odnosov, ki še ob
staja v Maroku.

V tej povezanosti med interesi

polfevdalne maroške aristokracije 
in novorojene meroške finančne 
buržoazije' na eni ter sicer resda 
že okrnjenimi, vendar še vedno . 
močnimi vplivi francoskega kapi
tala v deželah Magreba na dru
gi strani, v tem je prejkone tre
ba iskati odgovpra tudi na števil
na vprašanja v zvezi s tragični
mi dogodki na alžirsko-maroški 
meji. Sam spopad nikakor ne 
more biti posledica navadnega 
nesporazuma in nepremišljene pu
stolovščine.

Tri dežele arabskega Magreba 
(Alžirija, Tunizija 1n Maroki)') 
predstavljajo v pogledu vsega 
zaokroženo celoto, ki se njej vsi 
temeljni pogoj; izprepletajo ter 
izpopolnjujejo. V vspm, razen v 
pogledu moderne zgodovine, ki 
jim je prinesla razcepljenost ad
ministrativnih meja in pa spore 
tujih interesov na njihovem tlu. 
Vendar pa se nihče v Alžiriji, Ma
roku in Tuniziji javno ne bi upal 
zoperstaviti ideji ponovno zdru 
žeitega Magreba v bodočnosti, ,

V tem je morda skrit eden op 
razlogov ofenzive proti Ben De-i 
li. Alžirija je osemkrat vbčja 
od Maroka in sedemindvajsetkrat

od Tunizije. Logično postane po
temtakem, da predstavlja «matič
no», osrednjo deželo, ki bi se v 
bodočnosti okrog nje moralo 
splesti skupno gnezdo arabskega 
Magreba. Ali ni morda zaradi te
ga izredne važnosti tako za Ra
bat kot Tunis, kakšna bo ta Al
žirija in po kateri poti bo sto
pila? Resnica je, namreč, da za
starela monarhija maroškega ti- 
Pa in pa omahljivi sistem jeclja
vih reform, kakršen obstaja v Tu
niziji, le težko gledata, kanj pred 
njunimi očmi vstaja neka nova 
Alžirija, izpolnjena z jasnimi pa
rolami socialistične preoorarbe 
ter korenitimi spremembami svo
je zavesti.

Težji je, seveda, odgovor na 
vprašanje, kdaj in kako se bo 
spor ^ poravnal. Ùpati pa je, da 
bodo'pri njegovem reševanju mo
rali upoštevati tudi volja ljud
stva omenjenih dežel. Ljudstvo 
pa v Ben Reli vsekakor gleda 

davnih 
tefenj.sj V 

Bel«
'govaT?c, havzlic‘rštevffnim te

žavam, ki jih bcj, še mpial prema
gati. A. P.

' m
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Tragedija v Longaronu je napravila ljudi bolj odločne. Na sliki vidimo 
ljudi iz kraja Badalucco, ki demonstrirajo proti gradnji jezu Glori v 
dolini Argentina med Imperio in Sanremom. Tu grade jez, ljudje se 
pa boje, da bi ne prišlo do ponovitve Longarona, kajti teren je zelo 
slab, za gradnjo jezu nepriporočljiv. Predvčerajšnjim je bila pri mini
stru za javna dela Sullu posebna delegacija, ki mu je prikazala sta
nje. Minister je ukazal, naj se dela prekinejo. Posebna komisija pa 
mora dò 20. decembra izdelati poročilo, na osnovi katerega se bo 
odločalo, ali naj se dela nadaljujejo, ali dokončno opuste. Gre za var

nost cele vrste vasi s tisoči prebivalcev
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PRIJETNA VEST S KONGRESA MIKROBIOLOGOV V STOCKHOLMU
iiiiiiiiiimm

lz ene tone nafte in pol bo človek dobil
dovolj beljakovin za leto dni
Beljakovine so tisti del prehrane, ki v splošni bilanci kažejo najvecji «deficit» 
Kaj šele bo, ko nas bo na Zemlji 6 milijard - Je v belem «strjenem testu» rešitev?

o

V ponedeljek ob 20.30 bo jugoslovanska televizija oddajala komedijo 
Marina Držiča «Tripče de lltolče», ki jo je Modest Sancin predelal v 
komedijo «Lazar s p’d klanca». Seveda bodo delo uprizorili člani trža

škega Slovenskega gledališča v režiji Modesta Sancina

STOCKHOLM, oktobra — Ke- 
pica bele snovi, podobne strje
nemu testu, je bila v središču 
pozornosti mednarodnega kom 
gresa, ki je bil pTed nedavnim' 
v Stockholmu. Francoski znan
stvenik dr. Champagnat je pred 
znanstveniki, ki so se kongresa 
udeležili, odprl škatlico, kot bi: 
hotel iz nje potegniti diamant 
ali nekaj fe bolj dragocenega. 
V njej pa je bila le beljakovi
na- — tj. organska snov, ki jo 
more proizvesti tudi najbolj e- 
nostavna rastlina. Da, najbolj 
enostavna rastlina, toda- nihče 
drug, nobeno drugo živo bltjòi 
niti ži.val niti ...človek. Tpda to 
belo snov, to kepico beljakovi
ne je tokrat proizvedel človek.

Zhanstveniki so se na kongre
su sicer ukvarjali z vprašanji 
uporabe mikrobiologije, torej 
znanosti o najbolj drobcenih ži
vih organizmih, ki so stari kot 
je star syet, ki pa je človek o 
njih zvedel nekaj več šele v naj
novejšem času.' Ena sekcija kon
gresa se je posebno ukvarjala 
s tem, ali morejo neki mikro
skopsko majhni organizmi poma
gati človeku, da bi rešil staro,- 
rekli bi večno, v sedanji dobi 
pa vedno bolj pereče vprašanje: 
vprašanje hrane, ki bo že v bliž
nji prihodnosti postalo izredno 
pereče.

V klasju pšenice ali v stroku 
fižola se dogajajo izredno za
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ŽIVINOZDRA V NIK SVETUJE IN POJASNJUJE

Afriška prašičja kuga že v Evropi
v našem zadnjem članku smo 

“Pisali pomen prašičereje in v 
*Vezi z njo dali nekaj pojasnil.
?e tako cvetočo prašičerejo pa 
®hko uniči nenadna epizoozija, 
j1 se lahko pojavi nenadoma, ne 

bi poprej niti mislili na ne
žnost. Naše čitatelje želimo o- 
Pozot-iti na neko zelo nevarno 
Prašičjo bolezeii, ki se je pred 
nekaj leti kar nenadoma pojavila 
J1® Portugalskem in v Španiji 

tamkaj povzročila ogromno 
“kodo Omenjena bolezen se ime- 
“PJe afriška prašičja kuga. Evrop- 
**} živinozdravniski službi na 
“Plah m še posebej španskim in'
Portugalskim živinozdravnikom 
,e moramo zahvaliti, da za en- 
*ra,t ta bolezen ni prestopila 
"leia hiberijskega polotoka in na- 
Psdla naše hleve.
,.V zvezi s tem moramo omenl- 
,*> da ima vsak kontinent po- 
®ebne živalske nalezljive bolezni, 
aaterih na drugih kontinentihna drugih 
‘le Poznajo in zato tudi ne poz
valo' primernih protiukrepov, če 
Ji8« taka bolezen slučajno poja* 
ua. prav zaradi tega ni dovoljen 

č. nam prevoz živali iz krajev, 
M* take bolezni razsajajo. A- 
nska prašičja kuga je tipična 
olezen za Afriko, a ker se je 

,e razširila v Evropo in ker lah- 
*° Prej ali slej napade tudi naše 
prašiče, j0 bomo v teh vrsticah 
koliko opisali, 
v Afriška prašičja kuga je huda 
j?mzen, ki napade domače ter 
, *vJe prašiče. Povzroča jo pose- 
en virus-kužilo, ki se imunološko 
a*likuje od povzročitelja navad- 
? prašičje kuge. saj cepivo, ki 

nnrani prašiča pred obolenjem 
P° navadni prašičji kugi, nima 
jr°ti obolenju za afriško prašič
ih .kugo nobenega učinka. Za 
“aJ ne poznamo cepiva, ki bi 
,ayarovalo naše prašiče pred o- 
“mniem za afriško prašičjo ku

ti0’ niti nimamo proti tej zahrbtni 
°l®zni učinkovitega zdravila.

Virus afriške prašičje kuge je 
izredno trdoživ. Okužena kri, 
shranjena v hladnem in temnem 
prostoru, bo kužna še čez šest 
let. Virus je tudi odporen pred 
uničenjem po razkužilih. Le ne
razredčena lugolova tekočina ga 
uniči v desetih minutah.

Froti širjenju bolezni se zdrav
stvene oblasti na Portugalskem 
in v Španiji borijo le s po
bijanjem prašičev v hlevih in pa 
z močnimi razkuževanji. Poleg 
tega omejujejo gibanje ljudi in 
živali v okuženih krajih.

V naravi obstaja več vrst vi
rusa. Nekatere povzročajo na o- 
bolelem telesu iste spremembe 
kot navadna prašičja kuga, druge 
variante pa drugačne. Virus je 
prisoten v velikih množinah v 
krvi, v sokrvici in tkivu obole
lega prašiča. Skoro vsi oboleli 
prašiči poginejo. Tisti pa, ki bi 
slučajno obolenje preživeli, izlo
čajo kužne klice še dolgo po oz
dravljenju, Živali zbolijo pred
vsem zaradi dotika zdrave z 
b.olno ali. pa z uživanjem oku
žene krme, V Afriki so. najbolj 
nevarni prenašalci bolezni divji 
prašiči. V Španiji in na Portu
galskem se je bolezen močno 
razširila zaradi slabega čiščenja 
ulic.

Bolezen je razširjena v Afriki 
v krajih pod Ekvatorjem in sicer 
v Angoli, Kongu, Keniji, Mozam
biku, Južni Rodeziji ter v Južno
afriški uniji. Bolezen se je doslej 
vgnezdila samo v Afriki in na 
Pirenejskem polotoku, drugod po 
svetu je ne poznajo. Inkubacijski 
štadij pri tej bolezni traja 5-9 
dni in včasih celo manj. Obole
nje se pa najavi z vročino 40,5 
stop. C, ki traja približno štiri 
dni. Ves čas trajanja vročine so 
živali živahne in pri dobri ješči. 
Cim se pa prične temperatura 
nižati, kar se dogaja 48-36 ur pred 
poginom, opažamo, da žival težko 
hedi in še težje diha, 2ival, ko

enkrat obleži, se ne more več 
dvigniti; včasih sledi tudi ka
šelj.

Nekatere vrste virusa povzro
čajo tudi grižo, ki je včasih kr
vava. Griži se običajno pridruži 
bruhanje. Običajno žival pogine 
sedmi dan po pojavu vročine in 
večkrat celo že dva do' tri dni po 
pričetku bolezni. Od obolelih ži
vali jih v Afriki pogine približno 
95 do 100 odst. Skoro vedno pre
živijo bolezen tisti prašiči, ki so 
sc prvi okužili od divjih praši-, 
čev. Virus, ki se prenaša od pra
šiča na prašiča, postaja z vsakim 
prehodom bolj kužen. V Španiji 
ni doslej še noben prašič preži
vel obolenja.

Bolezen imenujemo tudi Mont- 
gomeryjevo bolezen, po učenjaku, 
ki jo je prvi raziskal. Ker je po
tek bolezni zelo hiter, ne opaža
mo na poginuli živali velikih 
sprememb. Na koži opažamo mo
dre madeže, zlasti okrog ušes, 
rilca v podplečji-h, okrog repa 
in pa na: trebuhu, na črevesju pa 
rdeče pičice; vranica je močno 
povečana. Bolezen je težko ugo
toviti na podlagi samih zunanjih 
znakov.

Sirjenje te boležni so na Portu
galskem ugotovili leta 1957. Ze

tri mesece po prvih pojavih obo
lenja je bolezen zajela 216 hlevov 
s 11.000 prašiči. Ud teh je pogi
nilo 5000 repov, 600n je pa bilo 
prisilno zaklanih. Portugalci so 
pri pobijanju te bolezni dosegli 
dobre uspehe. Bolezen se je nam
reč pojavila vedno: v manjši me
ri. Leta 1960 pa je bolezen po
novno izbruhnila v hudi obliki 
in zajela tudi dobršen del $na- 
nije. V Španiji se je bolezen hi- S 
tro širila. Do konca leta 1961 je 
v Španiji zbolelo za afriško pra- 
šičjo kugo in poginilo ali», bilo 
zaklanih 120.000 prašičev. Zaradi 
prizadevanja zdravstvenih obla
sti se je Sirjenje boletni nekako' 
potuhnilo. Vendar se ponovno tu 
pa tam pojavljajo nova žarijiča 
obolenja. Možno je tudi, da se 
bolezen pojavi v kaki drugi ev
ropski državi, zlasti v sosedni 
Franciji in od tam ne bi imela 
dolge poti do nas. Bolezen so za
nesli na Portugalsko z neko lad
jo, ki je prispela iz Afrike. Oku
žene ladijske pomije so namreč 
v Lizboni dali nekemu kmetu, 
ki je z njimi nakrmil svoje pra
šiče in tako nehote lastni državi 
ter Španiji povzročil ogromno 
škodo.

D. R.

pleteni kemični procesi. Do te
ga spoznanja prihajajo znan
stveniki, kadarkoli. skušajo, pa 
čeprav v najsodobnejših labo
ratorijih, posnemati to,* kar 
se v rastlinskem.. svetu dpgaja. 
Rastline so za- ■■ sed»j 'še èqine, 
ki morejo iz ogljika, kisika," du
šika, vode in drugih neorgan- 
skih sestavin sintetizirati be
ljakovine. Žival in človek, za 
katera je beljakovina osnoven 
element prehrane, pa moreta 
beljakovino sprejemati le pri
pravljeno, ker je sami niso spo
sobni proizvajati. Z druge stra
ni pa je.vprav beljakovina — 
kot trdijo znanstveniki — tisti 
element v prehrani človeštva, 
za katerega se na svetu beleži 
«resen deficit» — kot se izra
žajo strokovnjaki. To velja že 
za sedanje tri milijarde ljudi. 
Še v veliko hujši obliki se bo 
ta «deficit» pokazal, ko bomo 
konec našega stoletja torej 
okoli’ leta 2000 šteli, na Zemlji 
že okoli 6 milijard ljudi.

Na kratko, je kepica bele sno
vi, ki jo je' prinesel v Stock
holm Champagnat, pomembna 
p.d tem, ker je to prvi vzorfec 
beljakovine, pridobljene na dru
gačnem temelju in s pomočjo 
drugih sredstev, kot so njeni prl- 
rodni viri, tj. rastline. Ta kepi
ca bele snovi je namreč bila 
izdelana iz nafte, proizvedli pa 
sa jo pod kontrolo znanstveni
kov mikroorganizmi. In ene to
ne nafte, kot je podrobno raz
ložil francoski znanstvenik, se 
s sedanjimi metodami more 
proizvesti 20 kg beljakovin in 
ta beljakovina, upoštevajoč či
sto • tvarino, je že danes cenej
ša od katere koli druge belja
kovine — rastlinske ali žival
ske — ki jo vsebujejo npr. jaj
ca, ttieso, mleko, fižol ali kate
ra koli druga rastlina. Toda to, 
kar je znanstvenike še najbolj 
zanimalo je dejstvo, da se ta 
beljakovina mòre pridobivati 
neodvisno od obdelovalnih po
vršin in atmosferski!? razmer, 
ker se pač [šridebiva v indu
strijskem procesu, torej ne gle
de na d.Qbfo letino, ne glede na t

l&ìtsi&putr- " *-
! MM ; m:.-d Tielfltt in Ji»o Ut 
jo s tem sicer ni bila prekora- 
čStik. Tudi nafta je, nabireč pro- 
iirijH živih: bitij* ki pa so ži
vela na Zemlji pred davnimi 
tisočletji, toda mikroorganizmi 
so sedaj ponovno omogočili, da 
se v croeeeu, katerega potek še 
ni bil objavljen, iz nje spet 

'izločijo sestavine, ki so primer
ne za človeško prehrano. Naj
manj 10 odstotkov kalorij, ki 
jih č!oyek sprejme s hrano, mo
ra izhajati od beljakovin, osta
lih 90 odstotkov sprejme človek 
od tolšč, ogljikovih hidratov, vi
taminov in drugih sestavin. Od
raslemu človeku je v povprečju 
potrebnih na dan približno po 
en gram beljakovin na vsak ki
logram teže. To pomeni, da bi 
20 kg beljakovin moglo zado

stiti potrebam odraslega človeka 
za 250 do 300 dni. To se pravi, 
da bi s poldrugo tono nafte, se
veda predelane v belo strjeno 
testo, kakršno je prikazal frari- 
.coski znanstvenik, bila odrasle
mu človeku zagotovljena"- ustrez
na količina beljakovin za vse’ 
leto.

Zadeva se zdi enostavna, to
da" problem s tem še ni dokonč
no rešen. Francoski znanstve
nik je sicer povedal, da njegov 
inštitut , že razpolaga z napol 
industrijskimi napravami za 
proizvodnjo beljakovin iz nafte 
in da bi vsaka sodobna čistil
nica nafte ob določenih dodat
nih investicijah mogla organizi
rati takšen proces. Obstajajo pa 
še zelo težki praktični in tudi 
psihološki problemi, preden bo 
«sintetična beljakovina» mogla 
prodreti v vsakdanji človekov 
ob-ok hrane.

Bela beljakovinasta masa, ki 
ji znanstveniki še niso dali • u- 
streznega iména, se more npr. 
dodajati kruhu ali kaki drugi 
hrani m se more tako nuditi 
ljudem, v koiikor jim primanj
kuje mesa, jajc, sira ali druge
ga prehrambenega blaga, ki si
cer vsebuje beljakovine. Ta be
la snov je brez okusa in duha, 
vendar pa je s stališča prehra
ne učinek isti. kot bi pojedli 
ustrezno količino beljakovin,

vsebovano v «konvencionalnih 
oblikah». Obstaja pa vrsta vpra
šanj in sicer, v kakšnem odno
su se ta koncentrirana belja
kovina rriore dodajati normalni^ 
hrani; kako se bo ta spremem- 
■ba^-odfaždla na1 prebAVhe brga- 
ne, ki so «projektirani» na kon- 
ve.acionalnejše oblike prehrane
itd- 3

Sovjetski akademik prot, In- 
šeneeki je prav tako izrazil svo
je prepričanje, da je industrij
sko pridobivanje beliakavin naj
hitrejša pot za Zboljšanje sta
nja v sedanji In bodoči pre
hrani človeštva.

Res je, da obstajajo še mož
nosti v intenzivnejši obdelavi 
zemlje, v pridobivanju novih 
površin, v izkoriščanju drugih 
prirodnih virov hrane, posebno 
onih, ki jih nudi morje, toda 
prav tako je važno vzpostaviti 
takšne socialne in ekonomske 
pogoje na svetu, v katerih bodo 
«tudi lačni v stanju, da si sa
mi pomagajo». Hkrati pa je 
sovjetski znanstvenik dodal, da 
tudi sovjetske znanstvene usta
nove intenzivno preiskujejo mož
nosti, kako pridobivati beljako
vine na umeten način in to ne 
le iz nafte, pač pa tudi iz ze
meljskega plina, iz ogljikovih 
vodikov in drugih stranskih 
proizvodov kemične industrije.

V. K.
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OVEN (od 21.3. do 20.4.) V ma
terialnem pogledu bo dan poziti
ven. Spremenili boste morda do
ločene poglede, ideali bodo pa 
ostali* isti.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Pazite na 
pobude, ki bi se kasneje utegnile 
pokazati za škodljive. Napetost v 
družinskih odnosih.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) 
Uspelo vam bo rešiti najvažnejše 
vprašanje. Obstaja nevarnost ne
kega spora.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Skušajte 
reorganizirati svoje poslovanje. 
Premagajte svojo živčnost.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Danes ne 
računajte na pomoč drugih. Ne 
bodite prestrogi s svojo okolico.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Zelo 
se bo dvignil vaš ugled. Ne vme- 
šujte se v nepomembne razgovore.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) 
Vaše poklicne sposobnosti bodo 
zelo cenjene. V svojih razgovorih 
bodite bolj diplomatični.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.)

Danes bo v poslih sreča na vaši 
Stranj, Manjši prepir v družini.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 
Rešite na kratko neko nevšečno 
vprašanje. Bodite realistični pri 
reševanju družinskega spora.

kozorog (od 21.12. do 20.1.)
Otresite se vpliva svoje okolice. 
Vaši načrti so na tem, da bodo 
uresničeni.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Da
nes vam bodo uspele stvari, ki 
vam doslej niso. Posezite v neki 
spor.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Odlične 
zamisli finančnega značaja. Ne bo
dite,sebični s prijatelji.

MECEN V STILU 

DVAJSETEGA STOLETJA

Milijardno
volilo
muzeju
Gugpheim

NEW YORK, 25. — Sloviti mu
zej Guggenheim v New Yorku je 
dobil največje darilo, odkar ob
staja. Zbiratelj umetnin in trgo
vec z umetninami Justin K. Than- 
hauser je sklenil ob svoji smrti 
pokloniti muzeju svojo bogato ko
lekcijo 75 slik, med katerimi y» 
35 umotvorov Pabla Picassa, 4 
slike Cezannesa, šest slik Van 
Gogha, dve sliki Gaugina in sli
ke raznih drugih slikarjev kot 
na primer Maneta, Daumiera, De
gasa, Renoiera. Rouaulta Pisarm, 
Deraina, Matlssa, Toulousa Lau- 
treca, Vuillarda, Sautina, Matllo- 
la in Modiglianija. Vrednost te 
zbirke je tako velika, da vodstvo 
muzeja ni hotelo dati niti pri
bližne številke, približne ocene, 
pač pa je skupina umetnostnih 
kritikov vendarle dala približno 
oceno in pri tem je govora, da 
znaša vrednost 75 slik, ■ ki jih 
Thannhauser poklanja muzeju, 
nad eno milijardo lir. To ni nič 
čudnega, saj so na seznamu dela 
največjih imen nove in najnovej
še dobe. Najbolj dragocena zbir
ka te poklonjene kolekcije je prav 
gotovo zbirka 35 del znanega 
španskega slikarja, ki živi v Fran
ciji Picassa, Zbirka strnjuje u- 
metnikova dela iz dobe med 1390 
in 1960 in to v smislu, da so vse 
struje in načini slikanja velikega 
umetnika zastopani, od njegovih 
začetkov pa do malo manj kot 
najnovejše dobe.

Muzej Guggenheim, ki je zelo 
bogat, — posebno bogata je nje
gova zbirka kubizma, ekspresio
nizma in abstraktne umetnosti — 
je že pred časom skušal razširiti 
svoje bogastvo z deli impresio
nistov in postimpresionistov. Zbir
ka, ki mu jo poklanja zbiratelj 
Thannhauser, bo razstavljena v 
posebnem oddelku znane palače 
na 6. aveniji, v kateri, v kateri 
ima svoj sedež muzej in za kate
rega je napravil načrt Frank 
Llayd Wright.

Darovalec Thannhauser, ki je 
sedaj star 71 iet, se je začel u- 
kvarjati z antikvariatom v Mttnch- 
nu. Pri tem mu je pomagal nje
gov o(e Heinrich

V Združene države se je pre
selil teta 1939 in od tedaj je tu 
ostal. Tisku je darovalec izjavil, 
da je sklenil pokloniti svojo dra
goceno zbirko muzeju Guggen
heim zato «ker ljubi ta muzej». 
Nadalje je dodal, da je izrazil 
željo, naj bi njegova zbirka bila 
razstavljena taka, da bi ohranila 
svojo enotnost, ter da so mu gle
de tega tudi zagotovili, da bo 
njegovi želji uslišano.

Thannhauser je začel zbirati sli
ke že leta 1912. Tedaj je kot pr
vo kupil neko Picassovo sliko tz 
tako imenovane «sinje dobe». Za
njo je plačal 400 frankov. Ta sli
ka, ki ima za darovalca poseben 
čustveni pomen, ni vključena v 
zbirko 75 slik, vendar pa je Pi
cassova «sinja doba» v zbirki zw- 
stopana,

n!7i =!■!—
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Radio Trst A
7.00;----  Koieoar; 7.30; Jutranja

glasba; 11.30: Šopek slovenskih
pesmi; 11.45: Ital. akvarel; 12.15: 
Po tujih krajih; 12.30: Za vsako-i 
gar nekaj; 13.30: Glasba po že- 
ljgh ’ ' '*

SOBOTA, 26. OKTOBRA 1963
Glasbeni sejem; 9.15: Pesmi;
10.00: Operna antologija; 10.30: 
Radijska šola; 11.00: Sprehod sko
zi čas; 11.15: Mozartove skladbe; 
14.55: Vreme na ital. morjih;
15.15: Likpvna umetnost: 15-30: 
Ital. pesmi in plesi; 15.43: Ju-

m}4-40:. «Due più due» in trišnji šport; 16.00: Oddaja za 
-The Satisfiers»; 15.00: Mali kon-: bolnike; 16.30; Operna glasba; 
centr; 15J0: «Veriga», ljudska 17.25: Izžrebanje loterije; 17.30: 

Godalni orkestri;igra; 16.30
17.20: Vatikanski koncil; 17.30 
Glasbeni kaleidoskop; 18.15: U- 
metnoat .književnost in priredit
ve; 18.30: Jazz panorama; 19.00: 
Stanley Black; 19.15; Družinski 
obzornik; 19 30: Harmonija zvo
kov; 20.00: Športna tribuna; 20.45: 
Zbor s Proseka-Kontovela; 21.00: 
Vabilo na ples; 22.00; S filmski 
trakov; 22.50: Sodobna simfonič
na glasba.

Trst
12.00: Plošče: 12.25: Tretja

stran; 13.15; Eno uro v diskote-

D’Annunzio — Possenti — Bossi: 
«La crociata degli innocenti»; 
19.53: Po ena pesem nq dan; 
20.25: J. Perret; «L'esame d'arit
metica»; 22.00; Zgodovinska zase
danja ital. parlamenta; 22.30: 
Plesna glasba.

II. program
7.35; Jutranja glasba; 8.35: Po

je Miriam Del Mare; 9.00: Ital. 
pentagram- 9.15; Ritem in fanta
zija; 10.35: Nove ital. pesmi;
11.00; Vesela glasba; 12.00: Orke
stri; 14.00: Pevci; 15.00; Pisan pro
gram; 15.15: Najnovejše plošče;

ki; 14.15: Biagio Marin: «La ba- 15.35; Koncert v miniaturi; 16.00: 
silica d'Elia»: 14.25: Furlanski ■ Rapsodija; 16.50 in 17.40: Plesna

14 40: Dantejeve glasba: 17.35: Izžrebanje loteri-glasbeniki;
«Vice».

Koper
i gii
Gli

6.15; Jutranja glasba; 7.00: Pre
nos RL; 7.15; Glasba za dobro 
jutro: 12.00 in 12.50: Glasba po 
Željah; 13.40: Ansambli in orke
stri; 14.00: Popevke; 14.30: Kul
turni zapiski; 14.40: Vesela pol
ka; 15.30: Zabavna glasba; 16.15: 
Za vas pojo; 16.30: Dogodki in 
odmevi; 16.45; Album klasikov; 
17.00; Izbrali ste; 17.40: Jazz; 
18.00: Prenos RL; 19.00: Poje Mi
randa Martino; 19 30: Prenos RL; 
22.15- Plesna glasba; 23.00: Pre
nos RL.

Nacionalni program
6.30: Vreme na ital. morjih; 

8.20: Naš jutranji pozdrav; 8.30:

je; 18.35: Vaši izbranci; 20.35:
Operni program; 21.35; Dve me
sti, dva stila; 22.10; N. Rotondo 
in njegov orkester.

III. program
18.30: Gospodarska rubrika;

18.40; Prejeli smo; 19.00: Orflove 
skladbe; 19.15: Filozofske novosti; 
19.30: Vsakovečerm koncert;
20.30: Revija revij, 20.40: Na pro
gramu Debussy; 21.20: Pesnik F. 
Leonetti; 2130: Simfonični kon
cert.

Slovenija
5.00: Dobro jutro; 6.10: Napot

ki za turiste; 8.20: Tečaj angle
ščine; 8.40: Pregled športnih pri
reditev; 8.06: Vedre melodije;
8.55: Radijska šola; 9.25; Skladbe

za mladino; 9.45: Solistična za
bavna glasba; 10.15; Mali narod- 
no-zabavni ansambli; 10.35: Pes
mi raznih narodov; 11.00; Nozor, 
nimaš prednosti; 12.05: Zabavna 
glasba; 12.25: Veseli planšarji;
12.40: Lepe melodije; 13.30; Glas
beni sejem; 14.35: Naši poslušal
ci čestitajo; 15.15: Zabavna glas
ba; 15.40; Amaterji pred mikro
fonom; 16.00: Vsak dan za vas; 
17.05; Gremo v kino; 17.35: Pesmi 
in ples; jug. narodov; 18.00: Ak
tualnosti doma in v svetu; 18.10: 
Portreti velikih pevcev; 18.45: 
Novo v znanosti; 19.05: Glasbene 
razglednice; 20.00: «Bankovec za 
stodvajset minut»; 22.10: Odda
ja za izseljence; 23.05: Prijeten 
konec tedna.

Ital. televizija
8.30 do 12.15: TV šola; 18.00: 

Program za najmlajše; 13.00: TV 
dnevnik; i9.20: Oddaja za delav
ce; 19.50: Teden dni v parla
mentu; 20 15: Sport; 20.30: TV 
dnevnik, 21.05; Mala enciklope
dija Panelli; 22.15: Literarne no
vosti; 23.15; TV dnevnik.

DRUGI KANAL
21.05: Dnevnik; 21 15: Detektiv

ka «Noč požara»; 22.10: Narodne 
pesmi in glasba; 23.30: Športne 
vesti.

Jug. televizija
18.00: Foročila; 18.05: Eugen

Kumičič: «Zavezniki» — igra za 
mladino; 19.00: TV obzornik;
19.20: S kamero po svetu; — po
topisna reportaža. Približno ob 
19.45: Kaj bo prihodnji tedna na 
sporedu: 20.00: TV dnevnik; 20.30: 
Propagandna oddaja; 20.45: «Pre
pih» — prva oddaja iz serije hu
morističnih sporedov; 21.45: Zgod
ba iz serije «Dr. Kildare»; 22.35: 
Poročila.



PRIMORSKI DNEVNIK — J — 26. oktobra 1963

Vreme včeraj: najvišja tempera
tura 16, najnižja 12. ob 19. url
14,1, vlage 58 odst., zračni tlak 
1024,4 rahlo raste, veter 15 km 
vzhodnoseverovzhodni, nebo Jasno, 
morje rahlo razgibano, tempera
tura morja 17,8 stopinje. Tržaški dnevnik Danes, SOBOTA, 26. oktobra

Demetrij
Sonce vzide ob 6.35 in zato ne ob 
17.03. Dolžina dneva 10.28. LUna 
vzide ob 14.14 In zatone ob 23.49

Jutri, NEDELJA, 27. oktobra
Antonija

DANES NA SEDEŽU TRŽAŠKE UNIVERZE TISKOVNA KONFERENCA NA SEDEŽU KRVNE BANK E SINOČI OTVORITEV V GREGORČIČEVI DVORANI ♦ ********** *«♦♦♦♦*♦*•••♦♦♦»♦♦«♦ j

Podelitev častnega doktorata 
predsedniku republike Segniju

Na prefekturi bodo predsedniku izročili izkaznico častnega člana 
Združenja julijskega tiska ■ Program hiranja visokega gosta v Trstu
Danes bodo na tržaški univerzi podelili predsedniku repu

blike Segniju častni doktorat iz političnih ved. S tem bodo 
proslavili tudi 25-letnico ustanovitve pravne fakultete.

Predsednik republike Segni
bo pripeljal skupno s soprogo na 
letališče v Ronkah ob 10.10 uri, 
kjer ga bo zasebno sprejel dr. 
Mazza s soprogo. Ob 10.45 bodo 
prispeli na prefekturo, ob 11. uri 
pa se bo peljal na univerzo, kjer 
bo pregledal častno četo z zasta
vo in godbo. Ob 11.10 mu bo rek
tor dr. Origone izročil spominsko 
kolajno ter knjigo, ki je bila iz
dana ob omenjeni 25-letnici. Ob 
11.15 pojde predsednik republike 
v veliko dvorano univerze, kjer 
bo rektor najprej prebral sklep 
o podelitvi doktorata «honoris 
causa» ter mu izročil pergament 
diplome. Ob 12.20 ga bodo spre
jeli na prefekturi. Ob 12.45 bo 
predsednik republike sprejel de
legacijo tržaških novinarjev, ki 
jo bo vodil Bruno Astori. Novi
narji mu bodo izročili častno iz
kaznico Združenja julijskega ti
ska. Ob 13. uri bo kosilo, ob 16.15 
se bo predsednik odpeljal v Ron- 
ke, od koder bo odpotoval ob 
16.50 uri v Rim.

V zvezi s tem obiskom so štu
dentovske organizacije pozvale 
študente, naj se udeležijo mani
festacije ter počastijo predsedni
ka republike. Včeraj si je dr. Maz
za prizadeval, da bi se uredil 
spor s študenti. Studenti se seve
da s tem niso odrekli svojim za
htevam, obvezali pa so se, da jih 
bodo uveljavili na drugem, pri
stojnem mestu.

Na svečanosti bo zastopal vlado 
minister za proračun Medici, po
slansko zbornico bo zastopal posla
nec Biasutti, senat pa Delioli.

Popolna zmaga FIOM 
v podjetju De Micheli

V podjetju De Micheli so bile 
včeraj prvič izvedene volitve za 
izvolitev notranje komisije. Sin
dikat FIOM je prejel 100 odstot
kov glasov tako med delavci kot 
med uradniki in vse tri razpolož
ljive sedeže. Sindikat kovinarjev 
Delavske zbornice ni predložil svo
je liste.

Stavka električnih in avtogenič- 
nih varilcev, ki sta jo napovedali 
obe sindikalni organizaciji včeraj 
ob 8.30, je popolnoma uspela.

Stavka je trajala do 6. ure danes. 
Delavci so se udeležili tudi skup
ščine.

Stavke solnikov 
v ponedeljek ne bo!

Iz Rima poročajo, da so osred
nje sindikalne organizacije šolni
kov Intesa della scuola (ANCI- 
SIM, SASMI, SNPPR, SNIA, SN- 
SM, SNASE) CISNAL Scuola, SI- 
NASCEL in SISM-ClSL izdale po
ročilo, v katerem izražajo svojo 
solidarnost z državnimi uslužben

ci, ki bodo stavkali dve uri v 
ponedeljek.

Omenjene sindikalne organiza
cije šolnikov se moralno pridru
žujejo stavki, toda spričo razmer 
in potreb šole, ki je zdaj v za
četnih težavah, ne 'bodo šolniki 
v ponedeljek stavkali in bo re
den pouk. Sindikalno gibanje za 
rešitev spornih vprašanj pa se bo 
spet začelo po sestavi nove vla
de.

* V Cagliariju je od včeraj do 
27. deveto vsedržavno zasedanje 
o urbanistiki, ki ga prireja vse
državni inštitut za urbanistiko. 
Deželna sekcija Furlanija-Julijska 
krajina tega inštituta je za zase
danje pripravila obsežnejše zani
mivo poročilo, o katerem bomo 
v našem dnevniku še podrobneje 
poročali.

Pobuda za ustanovitev 
Združenja krvodajalcev

V Trstu je sedaj okrog 1000 krvodajalcev, v bolnišnicah in 
sanatorijih pa napravijo na leto od 6 do 7. tisoč transfuzij
Na sedežu krvne banke je bila si

noči tiskovna konferenca, ki jo je 
sklical pripravljalni odbor za usta
novitev Združenja krvodajalcev, v 
katerem so prof. dr. Lang, prof. 
dr. Nicollni, E. Sessi, E. Vollari, G. 
Tendella, A. Devit, V. Žago, A. Co
rnei in R. Santi.

Prof. dr. Lang, ki ima velike za
sluge za ustanovitev in delovanje 
Krvne banke v našem mestu, je v 
svojem uvodnem pozdravu pouda
ril, da krvna transfuzija zavzema 
vedno večje mesto in važnost v me
dicini, zlasti v kirurgiji. Tržaška 
krvna banka je do sedaj lahko de
lovala le po zaslugi krvodajalcev, 
ki zaslužijo večje priznanje prebi
valstva. Zato je nastala pobuda, da 
bi se ustanovilo združenje krvoda
jalcev, ki bi lahko razvijalo ’ večjo 
propagando za dvig števila krvoda
jalcev in popularizacijo tega ple
menitega izraza človečanske soli
darnosti, obenem pa bi taka orga
nizacija nudila krvodajalcem vsaj 
nekaj priznanja v obliki predavanj,
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DVE LETI PO NJEGOVI OBJAVI V URADNEM LISTU
V

Se vedno se ne izvaja v celoti 
zakon za slovensko šolstvo
Zaradi pomanjkanja ukrepov za izvajanje zakona so ostali 
nerešeni številni, za slovensko šolo življenjski problemi

Zakon o slovenskem šolstvu je 
bil objavljen v Uradnem listu št. 
252 z dne 9. 10. 1961, v Uradnem 
vestniku vladnega generalnega 
komisariata pa 21. oktobra 1961. 
V torek sta torej potekli že dve 
leti odkar je bil omenjeni zakon 
formalno raztegnjen tudi na tr
žaško področje. Q tem zakonu, ki 
je življenjske važnosti za našo 
narodno skupnost, smo že večkrat 
pisali, kljub temu pa ne moremo 
kar mimo ob tej obletnici. Ne 
bomo tokrat obširno pisali o 
splošnem pomenu zakona, o nje
govih pomanjkljivostih in raznih 
členih, pač pa hočemo opozoriti 
pristojne oblasti le na nekatere 
točke in obveznosti, ki so v za
konu določene.

Zakon je bil objavljen in je 
stopil v veljavo že pred dvema 
letoma, a se še ne izvaja v celo
ti, ker pristojne oblasti niso v

dveh letih še izdale potrebnih u- 
,krepov, predpisov, da bi se za
kon dejansko izvajal. Koliko let 
bomo morali še čakati? Morda še 
-toliko let, kolikor smo čakali, da 
je bil zakon odobren?

Kljub 'obljubam, da bo zadeva 
kmalu rešena, niso bili še objav
ljeni dekreti predsednika republi
ke o ustanovitvi posameznih šol, 
ne osnovnih niti srednjih. Tako 
je še vedno mrtva točka člen 1. 
in zaradi tega se ne izvaja člen 
9, ki določa, da bo ministrstvo za 
javno vzgojo v roku 6 mesecev 
po uveljavitvi zakona določilo 
staleže vodilnega, učnega, uprav
nega in pomožnega osebja na šo
lah s slovenskim učnim jezikom. 
Vprašanje formalne ustanovitve 
z dekretom predsednika republike 
je važno za vse šole, najbolj pe
reče pa je za srednje šole.

Po dveh letih od objave zako-
MIIIKIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIl*l**ll*lll*llllll**lllll**l*llllllllllllllll*llll**l**»ll*lll'lllllll<ll*NII»lllllllllllllllllllllllllllll|lllllll«llilllllll«lplllSIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIII

S SINOČNJI SEJE POKRAJINSKIM SVITA

Sklep o ustanovitvi centra 
za borbo proti socialnim boleznim

Ali niso imele demonstratije v preteklem tednu za pred
sednika pokrajine dovolj jasnega fašističnega značaja?

Sinoči je bila seja pokrajinske
ga sveta, na kateri so obravnavali 
razna upravna vprašanja ter odo
brili vrsto sklepov ali pa potrdili 
sklepe, ki jih je že sprejel od
bor. V začetku pa so svetovalci 
postavili nekaj vprašanj. Najbolj 
važno vprašanje je postavil sve
tovalec KPI Gombač in se je na
našalo na zadnje šovinistične de
monstracije. Vprašanje se je gla
silo: Pretekli teden se je ponav
ljalo po mestnih ulicah razgraja
nje čisto fašističnega in rasistične
ga značaja s kriki: «A morte i 
s’ciavi», ki so nedopustni in kaz
nivi po republiški ustavi. To raz
grajanje je potekalo skoraj ne
moteno zaradi neumljivega ravna
nja policijskih sil in se ga je 
udeleževalo nekaj desetin ljudi, ki 
so jih odkrito hujskali dobro zna
ni elementi in organizacije.

Spričo teh sramotnih manifesta
cij s podpihovanjem mržnje proti 
slovenski narodnostni manjšini, 
Vas vprašujem, gospod predsed
nik, da bi zvedel, kakšne kora
ke ste storili, ali jih nameravate 
storiti, da se to razgrajanje pre
preči in ali ne menite, da bi mo
rala pokrajinska uprava po svo
jem najvišjem organu, to je po
krajinskem svetu, to početje stro
go obsoditi?

Predsednik Delise je odgovoril 
na to vprašanje tako, da bi bil 
volk sit in koza cela. Dejansko se 
je izognil obsodbi fašističnih de
monstracij, oziroma jo je izrekel 
s toliko pridržki v obliki pogoj
nih stavkov, da je sploh ne mo
remo imenovati obsodbo. Rekel je 
namreč, da je mladina pač ved
no polna velikodušnosti in idealiz
ma, da je vedno v prvih vrstah 
in da je treba to razumeti. Mla
dinci niso demonstrirali samo pro
ti Slovencem temveč tudi proti 
Krščanski demokraciji. Ce jih je 
pri tem gnala skrb, da bi noYe 
politične izbire ne bile v škodo 
obrambi nacionalnih vrednot, bi 
bile njih demonstracije razumlji
ve. Toda te nacionalne vrednote 
ne bodo nikoli zanemarjene, ker 
jih bodo vedno branili. Te mladin
ce pa bi morali obsoditi, če bi 
podpirali strankarske špekulacije. 
Prav tako bi morali obsoditi vsa
kogar, ki bi hotel izkoriščati ve
likodušnost mladine. Ta hoče nam
reč braniti rimsko civilizacijo, ki 
je krščanska.

Svetovalec Gombač je dejal, da 
ga odgovor ni zadovoljil, ker sploh 
ni šlo za obrambo italijanstva, 
marveč le za- sramotno plemensko 
mržnjo. Ravno zato bi moral iz
raze te mržnje obsoditi tudi po
krajinski svet. . ... .

Dr Deliseju torej ni kričanje: 
«A morte i s’ciavi», ki se je po
navljalo cel teden, zadosten do
kaz politične špekulacije in mo
ra zato rabiti pogojnike. Le kak
šen dokaz «velikodušnosti in idea
lizma* je na primer strupeno so

vraštvo do ljudi druge narodno
sti in kakšen dokaz rimske civili
zacije je nameravani pohod na 
knjigarno, ki prodaja slovenske 
knjige, z namenom da se opu- 
stoši? Tako so si sicer predstav
ljali rimsko civilizacijo določeni 
ljudje pred desetletji, ampak od 
tedai se je marsikaj spremenilo. 
Mladina pa, ki se tako obnaša, 
ne brani rimske civilizacije, mar
več jo blati.

Svetovaiec KPI Colli je vložil 
pismeno vprašanje, v katerem je 
izrazil skrb spričo pomanjkanja 
sladkorja ter sploh pomanjklji
vosti na proizvodnem in razdelje- 
valnem sektorju. Vprašal je, kaj 
namerava pokrajinska uprava sto
riti, da se pomanjkanju sladkor
ja odpomore ter prepreči zviša
nje cene sladkorja. Dr. Delise je 
odgovoril, da gre za splošno vse
državno vprašanje, ki ga mora 
rešiti vlada. Pri tem je omenil 
tudi intervencije prefekture.

Dr. Sema (KPI) je omenil da
našnjo ceremonijo na univerzi in 
vzroke, ki so privedli univerzi
tetne študente k protestom v zve
zi z omejitvami pravice do uži
vanja študijskih štipendij. Dr. 
Delise je obljubil, da bo na pri
hodnji seji upravnega sveta uni
verze, posredoval v tem vpraša
nju. Dr. Delise je namreč tudi 
član tega upravnega sveta. Sve
tovalec Bortolotti (KPI) je ome
nil zadnje ukrepe v korist bol: 
nikov tbc, ki so zavarovani pri 
INPS ter dejal, da pa niso niče
sar storili v korist bolnikov tbc, 
ki se zdravijo na račun Protitu- 
berkuloznega konzorcija. Končno 
je še Juraga (KPI) postavi! vpra
šanje o prosti coni, o kateri je 
bilo pred kratkim govora v sena
tu. Dr. Delise je dejal, da ji je 
vedno nasprotoval.

Zatem so prišli na vrsto uprav
ni sklepi, ki jih je že odobril 
pokrajinski odbor, svetovalci pa 
so jih potrdili. Slo je predvsem 
za nabavo raznih količin živil in 
kuriva za umobolnico, za popra- 
vilo karabinjerske vojašnice v 
Istrski ulici itd. Nato so svetoval
ci odobrili nekaj sklepov. Naj
bolj dolga je bila pri tem raz
prava o sklepu za ustanovitev 
centra socialnih bolezni, 
so določili 13 milijonov 
leto. Ta center bo imel tudi pre- 
ventivne naloge pri odkrivanju 
bolezni srca in ožilja, raka, bo- 
lezni, ki jih povzroča uživanje 
mamil itd. O tem vprašanju je 
zelo na široko govoril zdravnik 
dr. Fogher (PSDI) in na njegove 
opombe je obširno odgovoril od
bornik Degano. Važen je bil tudi 
sklep o sklenitvi konvencije z Rde
čim križem, da Se zagotovi redna 
služba prve pomoči. Po tej kon
venciji bo pokrajina prispevala 
Rdečemu križu 6.630.000 lir na le
to. Odobrili so tudi organični pra
vilnik za razne višje srednje šo
le, ki so v oskrbi pokrajine.

za kar 
lir na

Vespist v pešca 
v Ul. Commerciale

53-letni trgovec Agostino Gre- 
gori iz Ul. Commerciale 2 je vče
raj postal žrtev prometne nesre
če. Navsezgodaj se je Gregori 
odpravil po svojih opravkih in 
je hotel prečkati ulico, v kateri 
stanuje pri hišni številki 25. Ne
nadoma je z vespo TS 21271 pri
vozil navzdol proti središču me
sta 23-letni mizar Alfred Kralj 
iz Trebč št. 3, ki se je skušal 
izogniti Gregoriju, vendar mu to 
ni uspelo in je treščil vanj. Pri 
nesreči sta se oba pobila ter so 
ju z avtomobilom RK prepeljali 
v bolnišnico, kjer so Gregorija 
sprejeli na prvi kirurški oddelek 
s prognozo okrevanja v 10 dneh 
zaradi udarca po zatilju, rane na 
levem kolenu in meči ter na des
nem gležnju. Kralju pa so nudili 
prvo pomoč zaradi lažjih ran po 
nosu in levi strani obraza ter ga 
odslovili s prognozo okrevanja v 
5 dneh.

na v Uradnem listu in po pol
drugem letu' od predpisanega ro
ka lahko upravičeno protestira
mo proti takemu zavlačevanju 
rešitve zadeve, ki je velike var
nosti za obstoj, delovanje in raz
voj vsake šole in za šolnike, ki 
na teh šolah poučujejo in so za
radi tega zavlačevanja zelo pri
zadeti.

Omeniti moramo še člen 4, ki 
pravi, da se z dekretom predsed
nika republike, na predlog mini
stra za javno vzgojo, odobrijo 
urniki in učni programi za vsak 
tip šole s slovenskim učnim je
zikom. Na ta člen se sklicujemo, 
ker iz Rima ni prišla še odobri
tev urnika in učnega programa 
za I. razred enotne srednje šole, 
čeprav se je pouk začel že s 1. 
oktobrom. Kakor smo že poroča
li, je zadevni predlog poslalo šol
sko skrbništvo v Rim ie poleti.

Prav tako moramo omeniti tu
di člen 6, ki se glasi: «Za nad
zorstveno službo nad osnovnimi 
šolami s slovenskim učnim jezi
kom se šolski skrbniki Gorice in 
Trsta poslužujejo osebja, ki po
polnoma obvlada slovenski jezik.» 
Ta pripomba velja za razmere v 
Gorici, kjer imajo slovenske o- 
snovne šole nadzornika, ki ne 
zna slovenščine. Kako lahko 
nadzoruje pouk v jeziku, ki ga 
ne zna, si pri vsej dobri volji 
ne moremo zamišljati. Takega od
nosa do slovenske šole na Gori
škem nikakor ne moremo razu
meti, saj ne primanjkuje sposob
nih slovenskih šolnikov, ki bi 
lahko opravljali to službo. Za iz
vajanje tega člena niso potrebni 
posebni dekreti predsednika re
publike ali dodatna navodila mi
nistrstva za javno vzgojo.

Z vespo v žensko 
na prehodu za pešce

Ulica dellTstria, Trg Sv. Jakoba 
in Ul. San Giacomo in Monte so 
zaradi kaotičnega prometa vozil 
zelo nevarne za pešce, ki hočejo 
prečkati omenjeni ulici ali trg. 
Tudi včeraj se je na Trgu Sv. Ja
koba na vogalu Ul. del Rivo do
godila prometna nesreča, katere 
žrtev je postala 77-letna Antonia 
Bandas por. Giacomini iz Ulice 
San Giacomo in Monte 18. Ko se 
je ženska znašla sredi ceste na 
prehodu za pešce, jo je z vespo 
TS 14412 podrl 40-letni uradnik 
Aniello Semeraro iz Naselja sv, 
Sergija St. 2039, ki je prihajal s 
Trga Vico in je bil namenjen pro
ti Ul. dellTstria. Ponesrečenko so 
z avtom RK prepeljali v bolniš
nico, kjer so jo sprejeli na drugi 
kirurški oddelek zaradi ran. po 
zatilju, s prognozo okrevanja v 
7 dneh.

izletov, prireditev itd.
Prof. dr. Nicolini je nato dejal, 

da mora Krvna banka imeti vedno 
na razpolago dovolj rezerve, kar so 
potrdili izredni primeri, kakor po
tres v Skopju ift nesreča pri Vaion- 
tu. Ne glede na take hude primere 
so potrebe po krvi in krvni plazmi 
vedno večje, Krvna banka pa je 
včasih skoraj prazna

V Trstu je približno 1000 krvoda
jalcev, v bolnišnicah in sanatorijih 
pa napravijo letno od 6000 do 7000 
krvnih transfuzij, za katere porabi
jo povprečno od 1500 do 1750 litrov 
krvi, oziroma četrt litra za vsako 
transfuzijo. Imamo pa operacije 
(srce, pljuča), primere hude anemi
je in izkrvavitve ali pa zastrupitve, 
pri katerih je potrebna znatno več
ja količina krvi, da se reši življe
nje pacienta.

Kdor le more, naj se prijavi za 
krvodajalca, tako da bo Krvna ban
ka imela vedno na razpolago do
volj krvi. Združenje krvodajalcev, 
ki bo imelo svoj občni zbor verjet
no prihodnji mesec, bo takoj zače
lo razvijati široko propagando za 
krvodajalstvo po mestu in na po
deželju s predavanji, razgovori, 
predvajanjem filmov itd. Priprav
ljalni odbor že deluje in ima svoj 
začasni sedež pri Krvni banki v UL 
Pietà 2.

Delegati iz Monteforta 
na obisku v Kopru

Včeraj je prispela v Koper ita
lijanska delegacija iz Montefor
ta pri Veroni pod vodstvom župa
na dr. Giuseppa Crestana, ki je 
gost občinske skupščine Ajdovšči
na. Gostje iz Italije so med dose
danjim bivanjem v Jugoslaviji o- 
biskali nekatera industrijska in 
kmetijska podjetja in se zanimali 
za sistem delavskega samouprav
ljanja. V Kopru se je delegacija 
sestala z zastopniki okrajne skup
ščine in italijanske manjšine.

Odobrena gradnja 
36 stanovanj 
na griču Castiglione

Deželni tehnični upravni odbor 
za javna dela je odobril gradnjo 
treh stanovanjskih poslopij na 
griču Castiglione. Gre za 36 sta
novanj, ki jih bp zgradila ustano
va IAiGP, za kar bodo porabili 
170 milijonov lir.

Filatelistična razstava 
kluba «Lovrenc Košir»

Razstava je odprta danes in jutri 
Podelitev diplom osmim članom kluba

Ob 10-letnici svojega obstoja je 
Tržaški filatelistični klub «Lo
vrenc Košir» priredil v Gregorči
čevi dvorani v Ul, Geppa 9 raz
stavo znamk iz zbirk svojih vne
tih članov. Sinoči je bila kratka 
otvoritvena slovesnost, danes in 
jutri pa bo razstava odprta za 
občinstvo: danes od 16. do 22. ure 
in jutri od 9. do 21. ure.

Prav sredi stene na koncu dvo
rane visi skromna podoba Lovren
ca Koširja, «očeta poštne znamke» 
kot pripominja napis. Letnice 1808- 
1868 podajajo zgodovinski okvir 
življenja tega slovenskega člove
ka, ki je tako globoko posegel v 
razvoj poštne službe. Razstava sa
ma nazorno osvetljuje ta dolgo
letni razvoj. Emilija Perko raz- 
stavijo med drugimi vrsto pisem
skih ovitkov iz predfilatelistične 
dobe, ki so še brez znamk in brez 
poštnih pečatov. Najstarejše je ne
ko pismo, ki je bilo poslano iz 
Rima v Vicenzo 1780. leta. Sledi 
potem vrsta znamk iz zbirke «Lom
bardo-Veneto», ki jo je tudi raz
stavila Perkova.

Izredno zanimiva je zelo popol
na zbirka znamk nove Jugoslavi
je. ki je last Ivana Ločniškarja. 
Prve znamke nosijo še napis «Sr
bija», toda s ponatisom «Demo
kratska federativna Jugoslavija».

Pozornost vzbuja še zemljevid 
Jugoslavije Ladija Podbrščka z 
značilnimi znamkami za posamez
na področja. Srečko Merlak pa se 
odlikuje z zbirko znamk z napa
kami ter z Nobelovimi nagrajen
ci. Na koncu so razstavljene še 
znamke iz NDH tež začetek te
matske zbirke Sergeja Verča: 
«Slavni možje».

Ob otvoritvi razstave je pred
sednik kluba Srečko Merlak po
zdravil prisotne ter poudaril, da 
bi bila razstava lahko obširnejša, 
toda klub ne razpolaga na žalost 
s potrebnimi rekviziti. Na koncu 
je povabil vse slovenske filateli
ste v Trstu naj vneto sodelujejo 
pri delovanju /jliiba. Po govoru 
so bile podeljene pohvale v ob
liki diplom osmim članom kluba: 
Lojzetu Buciku, Francu Krajncu, 
Srečku Merlaku, Štefaniji Pisk, 
Ladiju Podbrščku, Emiliji Perko, 
Ivanu Ločniškarju in Jožetu U- 
meku.

Pravda o stečaju 
«Textil - Deluse»

Številni bivši uslužbenci tovar- 
ne «Textil-Deluse» za izdelavo 
moških srajc, so včeraj napolnili 
dvorano kazenskega sodišča, kjer 
se je začela civilna pravda v zve

zi s stečajem tovarne. Opolnomo- 
čeni sodnik in kurator stečaja sta 
sprejela zahteve 320 bivših usluž
bencev, ki znašajo skupno okoli 
27 milijonov lir.

Tovarna Textil-Deluse je prene
hala z delom v marcu letos, ker 
se je matično podjetje v Zapadpi 
Nemčiji znašlo nenadoma v fi
nančnih težavah.

PRI TRŽAŠKEM RADIU

65,5 milijona lir 
za žrtve v Vajontu

Tržaški radio je do včeraj zbral 
za žrtve katastrofe v Vajontu 65 
milijonov 591.752 lir od katerih je 
bilo vplačanih preko 61 milijonov 
lir. Tržaška hranilnica je včeraj 
prispevala 2 milijona lir, 85.320 
lir pa so prispevali mornarji vkr
cani na ladji «Guglielmo Marco
ni», ki je odplula v Genovo.

Z zborovanja v Ljudskem domu

Solidarnostna izjava 
ob tragediji v Vaiontu

Po predavanju v Ljudskem domu 
v Ul. Capitolina o temi «Resnica o 
odgovornosti za tragedijo v Vaion
tu», ki je bilo predsinočnjim, so 
udeleženci zborovanja odobrili na
slednjo izjavo:

«Tržačani, navzoči na predavanju 
novinarke «L’Unità» Tine Merlin, za 
katero je dala pobudo tržaška fe
deracija KPI, izražajo svojo soli
darnost s prebivalstvom, katerega 
je tako hudo prizadela tragedija pri 
Vaiontu in pozivajo vlado, da s po
sebno parlamentarno preiskavo u- 
gotovi odgovornost za tragedijo. 
Istočasno pozivajo vlado naj preki
ne vsako denarno nakazilo SADE 
kar zadeva zakon o nacionalizaciji 
in naj odkloni vse zakonske pri
spevke, ki jih država dolguje druž
bi SADE za zgraditev jezu.»

Ljudska prosveta
V nedeljo 27. t.m. ob 17. url bo 

v Prosvetnem domu na Opčinah
kulturno zabavna prireditev. Nasto
pili bodo člani prosvetnega društva 
Vesna Iz Križa, moški zbor bo za
pel vrsto narodnih in umetnih 
pesmi, mladi solisti pa nekaj sodob
nih slovenskih popevk. Dramska 
skupina bo uprizorila veseloigro «Na 
kriški osmici», ki jo je napisal Ju
sto Košuta. Vabimo k številni ude
ležbi.
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NA PREDLOG KMETIJSKEGA NADZORNIŠTVA

Strokovni pregled mleka in živine 
pri živinorejcih na našem področju

Pregled bodo izvajali strokovnjaki «Ente Rinascita agricola»
Koristno bi bilo, da bi ustanova zbrala tudi podutke o stroških, 
ki jih imujo naši kmetje in primemo zvišala odkupno ceno mleku

Na predlog Kmetijskega nad- 
zorništva je ministrstvo za kme
tijstvo in gozdarstvo poverilo u- 
stanovi «Ente Rinascita Agricola», 
naj izvede nadzorstvo nad pro- 

; izvodnjO mleka v tržaški pokra- 
j'ini.1

To nadzorstvo se bo začelo pri
hodnji mesec in ga bo izvajalo 
izbrano strokovno osebje, ki bo 
obiskalo vse hleve v naši pokra
jini. Skupina strokovnjakov bo 
vzela od vsake krave vzorec mle
ka, ki ga bodo nato analizirali, 
da ugotovijo, koliko maščobe vse
buje, kakor tudi zdravstveno sta
nje goveda. Poleg tega bodo iz
vedli tudi preiskavo o produk
tivnih možnostih in o živinorej
skem bogastvu v naši pokrajini. 
Na osnovi te preiskave in ugoto
vitev bodo izdali za vsako go
vedo posebej «rodoslovno knjiži
co» kvalificiranega goveda sivo- 
rjave alpske pasme.

Nadzorstvo, ki ga bo ustanova 
«Ente Rinascita Agricola» začela 
izvajati prihodnji mesec na vsem 
področju, je nedvomno koristna 
pobuda. Menimo, da bo vsak ži
vinorejec zadovoljen, če mu bo
do pristojni organi, potem ko bo-
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KRVAV DOGODEK V PREDVČERAJŠNJIH POLNOČNIH URAH

Karabinjerji so že ugotovili 
kdo je napadalec iz Ul. del Pozzo

Točen potek dogodkov je precej nejasen • Z nožem v trebuh 
zabodeni šofer Valenti se bo moral zdraviti najmanj 15 dni

Pravo ozračje i« kriminalnih ro« 
manov je vladalo predsinočnjim 
okrog 24. ure v Ul. del Pozzo pri 
Sv. Jakobu. V medli luči cestne 
svetilke se je zabliskalo ostro re
zilo noža, ki ga je neznanec po
rinil v trebuh 35-letnemu šofer
ju Eliti Valentiju po rodu iz Ko
pra in sedaj stanujočemu v na
šem mestu v Ul. San Felice 2.

Približno ob 23.50 so karabinjer
ji s postaje v Ul. dellTstria dobi
li telefonski poziv, da leži na ploč. 
niku v Ul. dellTstria na vogalu 
Ul. del Pozzo okrvavljen moški. 
Karabinjerji so pod vodstvom 
podčastnika Lea prihiteli na o- 
značeni kraj, kjer so našli Va- 
lentija, ki je ležal na tleh ter si 
z rokami tiščal okrvavljeni tre
buh. Prva skrb karabinjerjev je 
bila, da so s policijskim avtom 
prepeljali ranjenca v bolnišnico, 
kjer so ga sprejeli na prvi kirur. 
ški ' oddelek zaradi globoke rane 
v sredini trebuha s prognozo o- 
krevanja v 15 dneh.

Kaj se je pravzaprav zgodilo? 
Zakaj je neznanec zabodel Valen- 
tija? Kljub preiskavi, ki so jo

takoj uvedli in jo danes nada
ljevali, karabinjerji niso mogli u- 
gotoviti razlogov zakaj je prišlo 
do tragičnega dogodka.

Znano je, da je predsinočnjim 
Valenti prišel v gostilno v Ulici 
della Guardia 29. Ustavil še je 
pri točilni mizi in nekaj časa po
tem navezal pogovor z dvema za
koncema, ki sta stala zraven nje
ga. Toda med pogovorom je iz 
neznanih razlogov med tremi pri
šlo do besednega prepira. Beseda 
je dala besedo in Valenti se je 
tako razvnel, da je v nekem tre
nutku pahnil sobesednika. Ta je 
bil nekoliko pijan in je zaradi 
sunka ritenski napravil nekaj ko
rakov ter zadel nekega približno 
50 let starega neznanca, ki je se
del pri neki mizi. Neznanec je 
sunkoma vstal, se približal Va
lentiju ter ga v nagli jezi udaril 
s pestjo po obrazu. Ko je videl, 
da mu slaba prede, se je Valenti 
umaknil in zapustil gostilno z na
menom, da pokliče karabinjerje. 
Dogodki, ki so potem sledili so 
zelo megleni in nejasni. Valenti

je bil že na cesti ter je že zavil 
za vogal v Ul. del Pozzo, ko ga 
je dohitel že omenjeni neznanec, 
se mu na vogalu Ul. dellTstria 
približal, s hitro kretnjo potegnil 
nož in sunil Valentija v' trebuh. 
Iznenadeni Valenti ni imel niti 
glasu, da bi zaklical ,na pomoč, 
ter se je po nekaj korakih zgru
dil na tla in okrvavljen obležal 
na pločniku, medtem ko se je 
neznanec nemoteno oddaljil.

Da se je tako zgodilo, pravi Va
lenti sam. Naj bo tako ali dru
gače, ostane še vedno vprašanje 
zakaj je neznanec napadel šofer
ja, ki je bolj mirne narave in, 
kot pravijo njegovi znanci, ni i- 
mel nikoli sovražnikov.

Karabinjerji pod vodstvom čast- 
nika Scarasciulla vneto iščejo ne- 
znanega napadalca. Kot smo mo
gli zvedeti, so že na dobri sledi, 
ker so ga že identifičirali. Ne bo 
dolgo trajalo, da bo napadalec 
padel v mreže policije. Tako bo 
razčiščeno ozadje tega dogodka 
in razlogi, ki so neznanca prived
li do tega, da je na tak zverin
ski način napadel Valentija.

do analizirali mleko, dali prizna
nje za dobro mleko in zdravo ži
vino, ali pa nasvete in napotila, 
kako naj se ravna, da bo imel v 
hlevu zdravo živino, ki mu bo 
dala mnogo dobrega mleka. Ko
ristno bi bilo, da bi ustanova 
«Ente Rinascita Agricola», odnos
no skupina strokovnjakov, ki bo 
obiskovala hleve naših živino
rejcev, hkrati zbrala tudi po
datke o stroških, ki jih ima naš 
kmet za vzdrževanje živine in 
proizvodnjo mleka, da se urad
no ugotovi, koliko stane tržaške
ga kmeta en liter mleka in po 
kakšni ceni ga mora danes od
dajati.

Večkrat smo že pisali, da je 
Kmečka zveza v zadnjem letu po
sredovala pri pristojnih oblasteh, 
naj poskrbijo, da bo cena mleka, 
ki jo grosisti plačajo našemu živi
norejcu, ustrezala vsaj proizvod
ni ceni. Danes se dogaja, da pro
dajajo naši kmetje mleko podjet
ju «SALPAT» po ceni, ki je pre
cej nižja od proizvodne cene. To 
dejstvo je povzročilo, da se je 
zlasti v zadnjem letu znatno 
zmanjšalo število goveje živine 
na našem področju, kar nepo
sredno vpliva ne samo na premo
ženje živinoreje v naši pokraji
ni, ampak tudi na celotni raz
voj kmetijstva.

Zato smo mnenja, da bi se mo
rala ustanova «Ente Rinascita 
Agricola» resno začeti ukvarjati 
z vprašanjem cene mleka pri 
kmetu, ker se bo v nasprotnem 
primeru zgodilo, da se bo pre
moženje živinoreje v naši pokra
jini tako skrčilo, da res ne bo
mo mogli več govoriti o kaki ži
vinoreji odnosno o domači pro
izvodnji mleka, ki danes doseže 
okrog 20 odstotkov celotne po
trošnje v mestu. O tem vpraša
nju smo nedavno pisali in sporo
čili, da je Kmečka zveza zapro
sila za razgovor s pristojnimi 
organi na prefekturi, da jim pre- 
doči nujnost povišanja cene mle
ka pri našem kmetu. To vpraša
nje danes ni težko rešiti, zlasti 
če pomislimo, da se je cena mle
ka v prodaji na drobno podra
žila za 13 lir pri litru, ker so 
ugotovili, da se je najmanj za 
toliko podražilo mleko pri pro
izvajalcu v Furlaniji in v neka
terih področjih Beneške pokraji
ne, od koder ga dovažajo v Trst. 
Poleg tega pa je treba ugotoviti, 
da so stroški za pobiranje mleka 
na našem področju znatno nižji 
od stroškov za pobiranje mleka 
na omenjenih področjih. Pri nas 
odpadejo stroški, ki jih imajo zbi
ralna središča v Furlaniji in dru
god za pobiranje mleka pri kme
tih, za prevoz tega mleka v zbi
ralna središča, za hlajenje mleka 
v zbiralnih središčih in za pre
voz mleka iz oddaljenih krajev v 
Trst. Edini stroški, ki jih ima 
podjetje «SALPAT» pri pobiranju 
mleka v naši jjokrajini, se nana
šajo na tovornjak, ki obide oko
liške vasi, naloži mleko in ga pri

pelje naravnost v centralo za 
pasterizacijo. Zato bi bilo pra
vično, da bi podjetje «SALPAT» 
povišalo ceno mleka, ki ga kupu
je pri našemu kmetu, za toliko, 
za kolikor se je povišala cena 
v prodaji na drobno ter za vso
to, ki jo prihrani pri pobiranju 
mleka v neposredni bližini cen
trale.

Ker je težko pričakovati, da 
bo podjetje «SALPAT» na svojo 
pobudo kaj takega storilo, je po
trebno, da se za zadevo zanima
jo pristojni oblastveni organi in 
da določijo pravično ceno mleka, 
ki bi jo moralo plačevati omenje
no podjetje našim kmetom.

Zidar podlegel 
poškodbam 
zaradi padca 
z zidarskega odra

Prejšnjo sredo smo poročali o 
budi nesreči na delu, katere žrtvi 
sta postala zidarja, ki sta bila u- 
službena pri gradbenem podjetju 
Umani iz Ul. Trento 15. Zidarja in 
sicer 58-letni Antonio Goiak iz Ul. 
Gianelll 14 ter njegov delovni to
variš 32-letni Elio Calcina iz Ulice 
Molino a Vapore 6 sta se ponesre
čila na gradbišču v Ul. Barbariga 
št. 11, ko sta padla z višine 4 me
trov, ker se je prelomil tram na 
katerem je slonel zidarski oder.

Pri padcu se je Goiak pobil in 
ranil po glavi in levi nogi ter si 
zlomil ključnico, medtem ko se je 
Calcina pobil po glav ter ranil po 
levem zapestju in roki. Calcino so 
tedaj sprejeli na ortopedski odde
lek s prognozo okrevanja v 8 dneh, 
za Goiaka pa so zdravniki izrekli 
daljšo dobo zdravljenja, ker so bi
le njegove poškodbe hujše. Goiak 
naj bi se moral zdraviti 30 dni, 
vendar se je včeraj njegovo zdrav
stveno stanje močno poslabšalo in 
nesrečni Goiak Je ob 16.45 na orto
pedskem oddelku, kamor so ga po
zneje premestili iz prvega kirur
škega oddelka, podlegel zadoblje- 
nim notranjim poškodbam. Goiako- 
vo truplo so prenesli v mrtvašnico 
glavne bolnišnice, kjer Je na razpo
lago sodnim oblastem.

Izlet SPDT na Dolenjsko in Po
savje 3. novembra skozi Ljubljano 
do Celja z ogledom Celjskega gradu. 
Prenočitev v Laških Toplicah. 4. no
vembra skozi Zidani most v Brežice 
z ogledom muzeja. Ogled gradu v 
Kostanjevici in samostana v Pleter
jah. Povratek po avtomobilski cesti 
v Ljubljano. Na razpolago je še ne
kaj mest. Pohitite z vpisovanjem in 
dvignite listke najkasneje do pone
deljka, 29. t.m.

Slovensko gledališče v Trstu -*
V nedeljo, 27. t. m. ob 17.30 

na KONTOVELU 
William Shakespeare .

Jože Javoršek

IZ TAKE SMO 
SNOVI KOT SANJE

(Koncertna uprizoritev)

1 l

TRŽAŠKI
FILATELISTIČNI KLUB 
«LOVRENC KOŠIR»

prireja

filatelistično
razstavo

ob 10-letnici svojega obstoja 
pod častnim pokroviteljstvom
prof. dr. ANDREJA BUDALA
Razstava bo v Gregorčičevi 
dvorani v Ul. Geppa 9, za jav
nost pa bo odprta danes 26. 
t. m. od 16. do 22. ure In jutri 
27. t. m. od 9. do 21. ure.

SLOVENSKI 

KLUB 

vljudno vabi na

OTVORITEV
UMETNIŠKE
RAZSTAVE

ki bo v torek, 29. t.m. ob 21. url 
v Gregorčičevi dvorani v Ul. 
Geppa 9.

Razstavo prireja skupina tr
žaških slikarjev v korist žrtev 
v Skopju in Vaiontu.

Slike, ki so jih slikarji po
darili v dobrodelne namene, so 
naprodaj do zaključka razsta
ve v četrtek, 14. nov. ob 21. uri.

Gledališča
VERDI

Od danes Je pri blagajni gledali
šča v teku razdeljevanje abonmaj
skih Izkaznic za reda A in B za 
operno sezono, ki se bo začela 7- 
novembra z gala predstavo milanske 
Scale,

TEATRO STABILE
Pri osrednji prodajalni vstopnic v 

galeriji Prottl (telefon 36-372) spre
jemajo potrdila in naročila za abon
maje za sezono 1963-1964.

Nazionale 16.00 «I piaceri nel mon
do». Eastmancolor. Strogo prepove
dano mladini pod 18. letom.

Arcobaleno 15,30 «Per soldi o per a- 
more». Technicolor. Kirk Douglas» 
Mitzi Gaynor.

Excelsior 15.00 «Passioni segrete» — 
Montgomery Clift. Prepovedano mla
dini.

Fenice 16.00. 18.00 , 20.00 , 22.00 «I 5 
volti dell'assassino». Tony CurtiS, 
Kirk Douglas.

Grattacielo 15.30 «Mare matto». Gma 
Lollobrigida, Jean Paul Beimondo. 
Prepovedano mladini.

Supercinema 16.00 «Duello nel Te
xas». Technicolor.

Alabarda 16.30 «Wlncester 73». James 
Stewart, Rock Hudson, Tony CUP 
tis.

Filodrammatico 16.30 «Mademoiselle 
Streeptease». Technicolor. Prepove
dano mladini.

Aurora 16.00 «Le folli notti del dot
tor Jerryll».

Cristallo 16,30 «Hud il selvaggio»- 
Paul Newmann.

Capitol 16.00 «La grande fuga». Tech
nicolor. Steve Mac Quinn.

Garibaldi 16.30 «Oro per i cesar!» 
Technicolor, Jeffrey Hunter, MU*" 
ne Demongeot.

Massimo 16.00 «Lo sceicco rosso». 
Technicolor. Channing Pollock.

Impero 16.30 19.00 21.45 «La ragazza 
del quartiere». Prepovedano mladi
ni.

Moderno 16.30 «Le quattro giornat* 
di Napoli». Siedi «Tom In Jerry».

Astoria 16.30 «L'assedio di Siracusa». 
Technicolor.

Astra 16.30 19.00 21.45 «Venere impo
rtale».

Vittorio Veneto 16.00 «E 11 vento & 
sperse la nebbia» Èva Marie SainL 
Prepovedano mladini.

Abbazia 16.00 «20 kg di guai». TonY 
Curtis. Technicolor.

Marconi 16.00 «La parmigiana» Nln° 
Manfredi. Prepovedano mladini.

Ideale 16.00 «1 sacrificati di Batan». 
John Wayne.

Skedenj 16.00 «Il visone sulla pelle»; 
Technicolor. Gary Grant, Doris 
Day.

KINO ŠKEDENJ
predvaja danes 20. t. m. ob 
16. uri Technicolor film:

Il visone 
sulla pelle

(Kožuh na koži)
Igrajo:
GARV GRANT in DORIS DAV

ROJSTVA, SMRTI IN POROKE 
25. oktobra 1963 se Je v Trstu ra

dilo 9 otrok, umrlo pa Je 11 oseb- 
UMRLI SO: 66-letni Francesco S*P 

doz, 76-letna Clara Bartulovic por- 
Zorsa, 74-letna Carmina Dicandia 
por, Binetti, 62-letn! Albino Lupe«'- 
32-letni Guido Svetlini, 79-letni An
tonio Nlcolich, 86-letna Mercede Ma
tas vd. Bidoia, 81-letnl Giuseppe Jjj' 
risevlc, 83-letna Rosa Bonicelll vfl- 
Bonicelll, 81-letnl Massimiliano U<J' 
rup, Fiorella Martina, stara 2 dm-

NOČNA SLUŽBA LEKARN
Blasoletto, Ul. Roma 16: Manzoni- 

Ul. Settefontane 2; All'Angelo d’or°- 
Trg Goldoni 8; Dr. Rossetti, Ul. Com- 
bi 19; De Colle, Ul. P. Revolte!!» **•
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IZPRED PRIZIVNEGA SODIŠČA

Potrlena obsodba mladeniču 
ki je okradel lastno teto

Nespremenjena obsodba tudi za tatvino, ki jo je zakrivil mlad delavec - Šest mesecev za upira
nje agentu - Danes obravnava proti carinskemu inšpektorju Mescii, obtoženemu tatvine

sel ter mu baje grozil z nožem. 
Glede osebnih dokumentov pa

Gortško-beneškl dnevnik

Pred prizivnimi sodniki (pred 
sednik Rusin, tožilec Marši, za
pisnikar Parigi) se je moral po
novno zagovarjati 19-letni Mario 
Buttara s Trga Stare mitnice 7, 
kl je, bil obtožen, da je ukradel 
svoji teti Emiliji Kokič vd. Boc
cia zlato uro in dve zapestnici.

Kazenski sodniki so na obrav
navi 30. marca letos spoznali But- 
taro ža krivega te# so ga obsodili 
na 1 leto in 4 mesece zapora ter 
na 40.000 lir globe. Na podlagi 
Predsedniškega dekreta o amne
stiji so mu pomilostili eno leto 
sapora in celotno denarno kazen. 
Prizivni sodniki so sedaj potrdili 
Prejšnjo razsodbo.

Buttarovo življenje ni bilo rož
nato. Ze v detinskih letih je mo
ral proč od Svoje matej-e (ki je 
tedaj živela v Jugoslaviji) ter so 
ga izročili v oskrbo teti Emiliji, 
ki živi v Miramarskem drevo
redu 155 (Barkovlje). Zdi se pa, 
da teta ni ravnala z njim pre
več dobro ter da jo je mladenič 
?ato vzel na piko. Pozneje pa se 
je preselil k svoji materi Kata
rini Kokič vd. Buttara na Trg 
Stare mitnice, ko je ta prišla iz 
Jugoslavije v Trst.

Bilo je v popoldanskih urah 
*■ oktobra lani, ko se je Emilija 
Kokič odpeljala s tramvajem pro
ti mestu. Po poti je opazila nečaka 
Maria, ki je šel peš proti Bar- 
kovljam. V tistem trenutku se 
Ji to ni zdelo nič čudnega, ker 
je vedela, da se nečak klati sem 
Pa tja ter da nima stalnega biva
lišča. Pozneje pa, med 17. in 18. 
uro, ko se je vrnila domov, je
razumela, zakaj se je Mario po- 
t'kal po Barkovljah. Ze prvi po
gled na vhodna vrata stanovanja 
P je povedal, da so jo namreč
obiskali tatovi. Tile so razbili
rgornji leseni okvir ter odprli
vrata od znotraj. Pobrskali so vse 
sobe v stanovanju ter še pose
bej spalnico, od koder so odne
sli eno zlato zapestno uro in dve 
siati zapestnici. Kokičeva je ta
koj začela sumiti, da je tatvino 
ragrešil prav Mario. O tem je
obvestila tudi policijske oblasti.

Agenti so zasačili Maria šele 
dva dni pozneje, ko je prišel na 
Ojaterin dom na Trgu Stare mit
nice. Strogo so ga zaslišali in 
kmalu je Mario priznal, da je 
P*ay on kradel v tetinerp stano
vanju. Med drugim je s klešča- 
rPi, ki jih je našel v stranišču, 
odprl neki kovček, kjer pa je na- 
“pl le nekaj odej in razna obla
čila. Prezrl pa je sveženj s 100 000 
lirami. Nekoliko pozneje je z rov- 
jjicn odprl tudi živalni stroj, to
da tudi to pot trez uspeha.
. Naslednjega dne je Mario šel v 
lavno zastavljalnico, kjer je upal, 
da bo zastavil uro in zapestnici. 
Boskus pa se mu je izjalovil, ker 
Uslužbenec ni hotel sprejeti teh 
Predmetov. Neuspeh ga je tako 
razjezil, da je šel na materin 
dom, kjer je odvrgel uro in za
pestnici v kup smeti na dvorišču. 
Te njegove izpovedi so se uje- 

•«aale z izsledki, preiAkovalryjv,,or- 
ganov, ki pa so v smeteh fiašll 
ludi dve zlati zaponki. Zelo ver; 
letno je, da je Kokičeva prezrla 
tatvino teh dveh predmetov ter 
le ni prijavila policistom.

Na obravnavi pred kazenskim 
sodiščem je mladeničev zagovor
nik1' dr. uglessich zahteval, naj 

sodniki zaslišali tudi Butta- 
rovo mater, ki bi pričala o ne
srečnem življenju svojega sina 
na tetinem domu. Na podlagi te
ga pričevanja bi se morali sod
niki prepričati, da je Mario o- 
kradel svojo teto iz maščevanja.

Sodniki pa niso sprejeli te teze, 
ker je Buttara na prvem zasli
šanju priznal, da je šel v teti
no stanovanje, ker je hotel ukra
sti denar.

Buttara se je po razsodbi pri
tožil na prizivno sodišče, V svo
jem prizivu je najprej skušal do
kazati, da so ga sodniki obsodili 
zaradi tatvine, ko pa po njego
vem gre le za poškodovanje tu
je lastnine. Nadalje je trdil, da 
se v njegovem primeru ne mo
re upoštevati čl. 649 kazenskega 
zakona, ker kljub temu da ni 
stanoval skupaj s teto, je ven
dar živel z njo v skupnem go
spodinjstvu. Ce bi sodniki ne 
sprejeli teb zahtev, potem pa bi 
mu morali vsaj znižati kazen, 
ali pa delno obnoviti kazenski po. 
stopek. Kot smo že dejali, so pri
zivni sodniki potrdili razsodbo 
sodišča prve stopnje.

•K * *
Gualtiero Valencich, star 19 let 

iz Ul. Pascoli 5, je svoj čas pol
nil steklenice pri podjetju Pepsi 
Cola. 21. januarja letos je po 
opravkih stopil v urad podjetja 
v Zavljah, kjer je osrednja bla
gajna. V uradu ni bilo nikogar 
in mladenič je najprej obstal ne 
da bi vedel kaj naj napravi. Po
tem pa se je opogumil ter sto
pil k pisalni mizi in začel brskati 
po predalih. Imel je srečo (ali 
smolo, kakor se pač vzame), saj 
je našel kovinast hranilček, v ka
terem je bilo spravljenih 3<V)r-0 
lir v gotovini, bančni ček za 8440 
lir ter nekaj dokumentov. Valen- 
cirh ni dolgo pomišljal ter je vr
gel hranilček skozi okno na vrt 
pred poslopjem. Takoj nato je 
zapustil urad ter poiskal svoj 
plen. Odšel je v bližnjo leseno 
lopo, kjer je s silo odprl hranil
ček, se polastil denarja in sežgal 
ček ter dokumente.

Gualtiero je morda mislil, da 
mu ne bodo mogli priti na sled. 
To pa ni bilo tako, ker so pred
stojniki začeli hitro sumiti, da 
je tatvino zagrešil prav on. Pri
javili so zadevo policiji, ki je 
Valencicha zaslišala. Mladenič se 
ni dolgo upiral ter je priznal 
tatvino.

V marcu letos so mu sodili ka
zenski sodniki, ki so ga spoznali 
za krivega ter ga obsodili na 1 
leto in 4 mesece zapora ter 40.000 
lir globe. Prizivni sodniki so po
trdili prejšnjo razsodbo.

* * *
Pred kazenskimi sodniki se je 

moral zagovarjati 29-letni Dante 
Vosnaver iz Ul Pondares 5, ki 
je bil obtožen, da se je uprl jav
nemu funkcionarju ter mu grozil. 
Poleg tega so ga obtožili tudi, 
da ni hotel pokazati agentu svo
jih osebnih dokumentov ter da je 
bil pijan.

Dogodek, ki je pripeljal Vesna- 
\erja pred sodnike, se je odigral 
27. aprila letos pred neko gostil
no v Ul. Rossetti. Neki neznanec 
je obvestil redarskega gojenca, ki 
je opravljal službo pri semafo- 
ru na križišču ulic Rossetti in 
Ginnastica, da nekdo razgraja v 
gostilni, ki je v poslopju št. 39 
v Ul. Rossetti. Agent je takoj od
šel tja, kjer je našel Vesnaverja. 
Ta; je bil malo prej v gostilni z 
nekaterimi znanci. Prihod nekega 
moškega ga je z neznanih razlogov 
silno razburil. Zakadil se je vanj 
ter ga začel zmerjati. Gostilničar
ka je velela njemu in prijateljem 
naj zapustijo lokal, nakar so vsi 
odšli, razen Vesnaverja. Ko pa je 
prišel agent, se je Vesnaver spet 
razburil. Agenta, ki ga je hotel 
odpeljati s seboj, se je s silo otre-

predvaja danes 26. t. m. ob 
18. uri film italijansko-franco- 
ske produkcije:

IL VIZIO 
E LA VIRTÙ

(Razvada in čednost)
Igrajo:

ANNE GIRARDOT 
ROBERT HOSSEIN 
O. E. HASSE 
CATHERINE DENEUVE 
VALERIA CIANGOTTINI 
in drugi

Mladini pod 14. letom
vstop prepovedan

Vse naše obiskovalce obveščamo, da bomo jutri in v ponedeljek 
Predvajali Totaiscope eastmancolor film, KI JE BIL POSNET V 
LIPICI, SKOCIJANU IN V KOPRU

La leggenda di Fra Diavolo
(Legenda v Era Diavolu)

Med igralci je tudi MIHA BALOH, bivši član SG v Trstu

kino «iris» rkoskk
Predvaja danes 26. t. m. z začetkom ob 19.30 uri Cinemascope 
barvni film-

II conte diMontecristo
(Grof Montecristo)

Film je povzet po nesmrtnem romanu Dumasa. 
Predstava, ki navdušuje vsakogar.

Igrajo: LOUIS JOURDAN In YVONNE FURNEAUX

KINO PROSEK-KONTOVEL
Predvaja danes 26. t. m. z začetkom ob 19.30 uri film:

«ANNI RUGGENTI»
(Rjoveča leta)

Igrajo: NINO MANFREDI, GINO CERVI, MICHELE MERCIER 
In LINDA SINI

,. ,__ pa
je bila zadeva sporna. Mladenič je 
namreč trdil, da ni imel izkaznice 
s seboj, ker jo je pustil v suknji
ču, ki ga je imel spravljenega na 
nekem gradbišču v bližini. Skupaj 
z agentom sta šla tja in res našla 
suknjič in dokument.

Spričo tega so kazenski sodni
ki spoznali Vesnaverja krivega 
upora in pijanosti ter so ga obso
dili na 6 mesecev zapora in 12.000 
lir denarne kazni.

Danes se bo pred kazenskim 
sodiščem nadaljevala obravnava 
proti carinskemu inšpektorju Giu- 
seppu Mescii. Proces so pred več 
kot mesecem dni odložili, da bi 
zaslišali še razne druge priče.

Oko v nevarnosti 
zaradi udarca s pokrovom

Na okulistični oddelek glavne 
bolnišnice so včeraj zjutraj spre
jeli 54-letnega vratarja Pietra De 
Vala iz Ul. Filzi 21, De Val — v 
bolnišnico so ga prepeljali- z av
tom RK — se je ponesrečil malo 
prej, ko je na dvorišču stavbe št. 
23 v isti ulici, kjer je zaposlen 
pri Upravi Sbisà, metal smeti v 
za to pripravljeno posodo. Nena
doma se je zaprl pokrov posode 
ter ranil De Vala po levi veki in 
mu hudo poškodoval levo oko. De 
Val se bo moral zdraviti od 10 
do 20 dni, če ne bodo nastopile 
komplikacije.

ČETRTKOV SEJEM V GORICI

Prihodnji mesec nameravajo 
asfaltirati trg na debelo

Tudi delno pokritje potoka Kerna bo menda prišlo sedaj na vrsto

Četrtkov sejem v Ul. Cadorna 
za Ljudskim vrtom v Gorici je 
privabil precej - obiskovalcev s te 
in z druge strani meje in števil, 
ni potujoči trgovci so imeli še 
kar precej dela. Kot dbičejno je 
bilo največ ljudi pred trgovcem 
s kuhinjskimi potrebščinami, ki 
se pri prodaji poslužuje pravca
tih cirkuških umetnij, kot da bi 
bili njegovi krožniki in skodelice 
ne-probojni. Precej živo je bilo 
tudi pred prodajalci z zimskim 
blagom in obutvijo, saj je prišel 
čas, ko morajo gospodinje mislitj 
tudi na to, kako bodo družino za. 
varovale pred zimskim mrazom.

Vzporedno s tem je bilo zju
traj tudi na trgu na debelo pre- 
cej živo, saj je že navada, da 
kmet prinese najprej sem svoje 
pridelke, jih proda in krene z iz
kupičkom med potujpče trgovce 
na sejmu.

Na tem trgu pa se vrši proda
ja še vedno na odprtem, poleg not 
ve lope, ki že drugi mesec stoji 
tam poleg neizrabljena, čeprav so 
dela na njei končali in je vanjo 
napeljana tudi že električna raz- 
svetljava. Le sreča, da smo v zad

njiih dneh imeli lepo vreme in 
da prodajalci niso bili izpostav
ljeni padavinam. Občinska uprava 
je obljubila, da bodo prihodnji 
mesec asfaltirali celoten trg o- 
krog nove lope in s tem uredili 
ves trg na debelo.

Prav tako se občinska uprava 
pripravlja, da bo razpisala draž
bo za oddajo del pri pokritju po
toka Koma na otroškem igrišču, 
od koder je zaudarjal zlasti v po. 
letnih mesecih smrad tudi na ži
vilski trg. Upamo, da se to delo 
ne bo preveč zavleklo. Za vsa ta 
dela pa pričakujem še pristanek 
uglednega urbanista prof. Piccina- 
ta iz Rima, kateremu je poverje-

Zabavni večer mladine 
v klubu S. Gregorčič
Mladina priredi danes, 26. 

oktobra ob 20.30 zabavni večer 
v prostorih kluba Simon Gre
gorčič, ki je poleg prosvetne 
dvoran« v ' Gorici, na Korzu 
Verdi.

na izdelava regulacijskega načrta 
za Gorico in.ki namerava s tem 
v zvezi prav v prvi polovici me
seca novembra obiskati Gorico, 
po vsej verjetnosti okrog 10. no
vembra. —

V NEDELJO V ŠTANDREZU

Zbiranje sredstev 
za ponesrečence v Vaiontu

šlandreški mladinci bodo v nede
ljo dopoldne hodili po hišah In zbi
rali prispevke za ponesrečence v 
Vaiontu. Vabijo va'čnne, da s svo
jimi prispevki izkažejo globoko so
lidarnost z nesrečnim prebival
stvom.

Zaprta pokrajinska cesta
Predsednik pokra inske uprave 

dr. Chientaroli je odredil, da bo 
ostala pokrajinska cesta med Ma
rianom in Corono zaradi tehnič
nih razlogov zaprta za promet od 
28. oktobra do vključno 19. no
vembra. Med tem časom bodo u- 
smerili promet po cesti Gradiška. 
Corona-Krmin.

konskega osnutka senatorja Bona- 
cine. Da ne bi izostal za svojim 
socialističnim kolegom in tudi ker 
sta goriška Krščanska demokra
cija in Slovenska demokratska 
zveza uvideli, da je zadeva že re
šena prav po zaslugi socialistič
nega parlamentarca, je senator 
Vallauri predložil deset dni po- 
zneje, t.j. 3. oktobra 1963 podob
ni zakonski osnutek.

«Goriška federacija PSI je z 
zadovoljstvom sprejela na znanje
— in to tudi objavila v časopisju
— ta korak goriškega predstavni
ka KD v rimskem parlamentu. 
Vprašali pa bi lahko senatorja 
Vallaurija, zakaj ni tega napravil 
že leta 1958. ko je bil prvič izvo
ljen v senat.

«Zakon je danes sprejet v se
natu in mu man'ka le odobritev

Stališče PSI do pisanja 
«katoliškega glasa»

Tiskovni urad goriške federacije 
PSI nam je j oslal p objavo na
slednje sporoi lo:

«Goriška fed »racija PSI ugotav
lja z zadevo istvom, da je dne 
24. oktobra 1963. leta 5. senatna ko
misija sprejela kot zakon osnutka 
senatorjev Bonacine (PSI) in Val
laurija (KD) o pravici občini So- 
todnje, da pobira trošarino na 
proizvode proste cone.

«Ugotoviti je treba, da je do 
sprejetja tega zakona prišlo po 
zaslugi socialističnega senatorja 
dr, Ercola Bonacine, ki je zadevo 
vzel v roke letos avgusta, t.j. pičla 
dva meseca po njegovi izvolitvi 
v rimski parlament. Senator dr 
Bonacina je po predhodnem po
svetovanju z ministrom za finan
ce Martinellijem in s predsedni
kom 5. senatne komisije sen. Ber- 
tonem predložil zadevni zakonski
osnutek-J3. septembra 1963. rnnarine Javnost in socialistična

,fisifiaft )L»s»s.jsfi .‘»•“Kv
z zadevo zakonskega oshutka kr

tu
poslanske zbornice. To se bo lah
ko zgodilo v kratkem. Vsaka po
lemika bi bila lahko odveč, a res
nici je treba pogledati v oči, po
sebno še, ker se je goriški tednik 
«Katoliški glas» obregnil ob ak
cijo socialističnega senatorja dr. 
Bonacine. Javnost in socialistična

na obrazložiti javnosti, kako je ^ŠVoreki. ki naj bi
ščansko demokratskega senatorja 
inž. Vallaurija. Bonacinov zakon
ski osnutek je senatorja Vallau
rija našel popolnoma nepripravlje. 
nega. Istočasno se je. po zaslugi 
socialistične stranke vršila v tu
kajšnjem časopisju in med sovo- 
denjskim prebivalstvom široka 
propagandna akcija v podporo za-
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S SEJE POKRAJINSKEGA ODBORA

Akcija za asanacijo živine 
zadovoljivo napreduje
Sedaj pregledujejo živino tudi v Doberdobu 
Prispevfek za vzdrževanje bivših občinskih cest

Na zadnji seji pokrajinskega u- 
pravnega odbora pretekli torek 
so med drugim proučili potek ak
cije za asanacijo živine, ki jo po
krajinska uprava že nekaj časa 
uspešno izvaja s prispevkom drža. 
ve. Ob sodelovanju pokrajinskega 
živinozdravniškega urada in ob
činskih živinozdravnikov pregle
dujejo sedaj živino v občinah Do
berdob, Fogliano, Tržič, Staran- 
can in Gradiška. Za vsako okuže. 
no žival, ki jo bo treba zaklati, 
bo pokrajinska uprava prispevala 
po 20.000 lir. Ob tej priliki so po
hvalili vse tiste, ki sodelujejo pri 
tej akciji, kakor tudi kmete, ki 
olajšujejo to akcijo z razumeva
njem in sodelovanjem.

V začetku seje je predsednik dr. 
Chientaroli sporočit, da’ ja^uprava* 
državnih cest prevzela krožni 
most na cesti za Gradež ter,, da 
je ministrstvo za javna dela Odo
brilo nadaljnji prispevek 6.2 mi
lijona lir za vzdrževanje bivših 
občinskih cest.

Na seji so odobrili med drugim 
popravilo pokrajinske stavbe na 
Gradu, v kateri je muzej. Ob za

ključku so sprejeli tudi vrsto i). 
krepov v korist umobolnih, glu
honemih in v korist pokrajinskih 
uslužbencev.

Ureditev nogometnega 
igrišča v Podgori

Jutri 27. t.m. bo nogometna e- 
kipa iz Fodgore odigrala prvo tek. 
mo letošnjega prvenstva svb e ka
tegorije na prenovljenem igrišču 
pri Madonnini. Pred dnevi so do
končali z deli na oblačilnici in hi. 
gien^sih prostorih, kar je bilb 
najvažnejše in najbolj potrebrtd. 
V prvih dneh prihodnjega'meseci» 
«»jnamejava občinska 
saditi okrog -igrišča--živ o maja, za 
katero je predviden strošek okro$ 
pol milijona lir. Poleg tega bodo 
uredili tudi vso Okolico igrišča ič 
v ta namen potrošili nadaljnjih 
milijon lir. Ko bòdo vsa ta dela 
končana, bo dokončna urediteV

ZARADI TRČENJA TREH AVTOVLAKOV
V »V

Šofer F eri iz Sentmavra mrtev 
v prometni nesreči pri Vicenzi

Drugi šofer, Toni Mačus iz Števerjana, je čudežno ostai živ 
Pokojnik se je v kratkem nameraval vrniti k družini v Ljubljano

Danes bodo na vaškem pokopa
lišču v Sentmavru pokopali 39- 
letnega Josipa Ferija, ki se je 
ubil v hudi prometni nesreči v 
noči od siede na četrtek pri Vi
cenzi. Včeraj popoldne so krsto 
prepeljali v domačo hišo, od ko
der se bo danes razvil pogreb, 

Josip Feri je eden izmed. 8 
Otrok (sedem sinov in ena hči), 
ki so se rodili v Ferijevi družini 
v Sentmavru. Med vojno se je 
v Nemčiji spoznal s Poljakinjo, 
ki jo je pripeljal na dom. Po 
poroki sta odšla v Ljubljano, kjer 
sta imela štiri otroke. V tem letu 

■je Josip Feri, ki je italijanski dr
žavljan, prišel v Gprfco in 'še'žar 
poslil pri podjetju Kusterle, da 
bi sl prislužil nekaj denarja in 
se potem vrnil k družini. Delo 
ga je v začetku zelo veselilo, zad
nje čase pa vedno manj. Pred ne
kaj dnevi se je potožil materi,

igrišča in okolice nudila povsert I da postaja vsaka vožnja mučnej- 
drugačen videz. | ša. Toliko groznih nesreč je že
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IZPRED OKROŽNEGA SODIŠČA

Zakonca iz Skrllevega pretepla
gosta v svoli gostilni

Denar, ki je bil namenjen za grobnico, si je posredovalka pridržala
Izmed razprav, lei so bile vče

raj na vrsti pred goriškim okrož
nim sodiščem, naj omenimo naj
prej zadevo zakoncev 42-letnega 
Antona Sgubina in njegove žene 
Terezije Maver iz Skrljevega št. 
13. V obtožnici je rečeno, da sta 
povzročila telesne poškodbe 54- 
letnemu Francu Janežu iz istega 
kraja.

Obtoženca imata gostilno in ves 
dogodek se je odigral prav v nju
ni gostilni dne 27. januarja lani 
po 22. uri. Janež in Sgubin sta 
skupaj z dvema drugima prijate. 
Ijema igrala na karte, ko je pri
šlo zaradi napačnega štetja «pun
tov» do prerekanja med obema. 
Ker sta verjetno imela že precej 
vina pod kapo, se je prerekanje 
kmalu spremenilo v medsebojno 
zmerjanje. Takrat pa je posegla 
vmes še Sgubinova žena, ki je 
odločno pokazala Janežu vrata in 
mu ukazala, naj se takoj pobere. 
Ko se je ta v resnici dvignil m 
se odpravil proti izhodu, pa mu 
je gostilničarka še prisolila tako 
zaušnico, da se je kar opotekel. 
Čeprav je Janež suh in razmero
ma slaboten, žena pa močna, je 
tej priskočil na pomoč še Sgubin, 
ki je tudi prismolil Janežu krep
ko zaušnico, da je ta izgubil iav- 
notežje, padel ter pri tem zadel 
v neki oster rob in se ranil. Za
radi te poškodbe se je moral 
zdraviti 40 dni.

Pri včerajšnji razprayi sta oba 
zakonca trdila, da ju je Janež 
zmerjal s tatovi ter da je padel 
ne zaradi udarca, ampak zaradi 
preveč popitega vina.

Po govorih zastopnika civilne 
stranke, odv. Devetaga, državne
ga tožilca dr. Delfina in branilca 
odv. Sfiligoja je sodišče obsodilo 
Sgubina na 16 mesecev zapora, 
od katerih jih je 12 mesecev po- 
miloščenih, pri ženi pa so obtož
bo spremenili, češ da gre za na
vadno oklofutanje ter je bila o- 
proščena zaradi amnestije.

V odsotnosti obtoženca so v pri
zivni razpravi obravnavali tudi 
zadevo 71-letne Marije Uccusich 
iz Tržiča, Ul. Polo 21, ki je bila 
obtožena sleparije v škodo 61-let- 
ne Marije Spadaro iz Tržiča, Ul. 
Dandolo 19.

Ze od decembra 1960 je Spada
ro imela navado, da Je vsak dan

hodila na pokopališče na grob 
svoje matere. Tam je večkrat sre
čala tudi obtoženko Uccusich, s 
katero se je seznanila in ji zau
pala, da namerava postaviti dru»- 
žinsko grobnico, nakar se je Ud- 
cusicheva ponudila, da bo posre
dovala v tej zadevi. Spadaro ji 
je dala tudi 61.000 lir na račun 
tega dela, ko pa ji je predložil^ 
v podpis še štiri menice, se ji je 
vsa zadeva zdela sumljiva in šli 
je sama do podjetnika. Tam 
zvedela, da ni dobil omenjeniH 
61.000 lir na račun.

Tako je prišla vsa zadeva pred 
sodišče in sodnik v Tržiču je Uo 
cusichevo obsodil na šest mese
cev zapora in 20.000 lir globe, OŠ 
krožno sodišče pa je prvotno raz
sodbo potrdilo. Branilec odv. Sca
ramuzza.

Motociklist v voz
Sinoči ob 18.15 so prljjtìjall t-go-___ ,

riško bolnišnico 29-letnega Maria v desetih dneh.

Di Lenardo iz Farre, ki se je malo 
prej zaletel z motociklom v kmeč
ki voz na Majnici. Zdravniki so mu 
ugotovili udarec na glavi in na tre
buhu ter pretres možganov. Pridr
žali so ga za 40 dni na zdravljenju.

Od pretepa v bolnišnico
Sinoči okrog 20. ure je prišlo v 

Ul. Seminarlo v Gorici do pretepa 
pri katerem jo Je izkupll 41-letni 
Rodolfo Plet iz Gorice Ul. Capel- 
la 31. Zatekel se je v bolnišnico, 
kjer so mu nudili prvo pomoč za
radi rane na desni strani čeljusti 
in drugih manjših poškodb. Okre
val bo v petih dneh.

Padec otroka s stola
Včeraj dopoldne ob 10. url so pri. 

peljali v goriško bolnišnico 3-letno 
Rosano Pavlin iz Gorice Ul. Ton- 
zig 2, ki Je malo prej padla doma 
s stola in se pobila po glavi. Nu
dili so ji prvò pomoč, .okrevala bo

videl na italijanskih cestah, da ga 
je ta kruh mikal vedno manj. Od
loči! se je. da se bo čez nekaj 
tednov vrnil v Ljubljano. Tragič
no naključje, ki je poseglo vmes, 
pa mu te vroče želje ni dovolilo 
uresničiti.

V sredo zvečer je v družbi dru
gega šoferja 28-letnega Antona Ma- 
čusa iz Števerjana peljal železne 
odlitke iz Trsta v neko severno 
italijansko mesto. Pred njim se je 
peljal avto vlak iz Milana, ki so 
ga nakladali istočasno kot gori
škega. Vsi štirje šoferji so se usta
vili v Latisani in skupaj • pove
čerjali. Proti polnoči go se odpe
ljali dalje proti Vicenzi. Preden 
pa so se pripeljali v to mesto se 
je zgodila strašna nesreča. Cesta 
na tistem kraju se nekoliko vzpne 
in se čfez most spusti navzdol. 
Milanski tovornik, ki se je peljal 
pred Ferijevim, se je tedaj nena
doma ustavil. Feri, ki je sedel za 
volanom in vozil precej daleč, ni 
mogel videti ustavljenega tovor
nika, ker je bil vmes kucelj, pa 
tudi nekoliko megleno ozračje je 
preprečevalo dobro vidljivost. Na 
vsem lepem se je znašel za vozi
lom in se zaletel v prikolico s 
skrajnim desnim koncem kabine. 
Trčenje je Kusterlov avto odbilo 
na levo, da se je zaletel v na
sproti prihajajoči tretji avto vlak 
iz Vidma. Goriški tovornik je od
bilo s ceste na desni strani.

Pri trčenju je kabino Kuster- 
lovega vozila popolnoma zmeč
kalo. Sunek je vrgel iz kabine 
oba voznika, Ferija, ki je vozil, 
in Mičusa, ki je spal, Feri je pa
del pod kolesa videmskega avto 
vlaka in bil na mestu mrtev. 
Mačusa je tudi vrglo iz kabine, 
vendar se je dobro izmazal. Zdra
viti se bo moral zaradi zloma le
vega komolca, pretresa možgan 
in drugih manjših poškodb le do
ber mesec.

Na kraj nesreče so prišli pro
metni policaji, ki so zaslišali šo
ferje in odstranili vozila s ceste, 
da se je promet lahko nemoteno 
odvijal. Se isti dan so prišli tja 
Ferijevi bratje, ki so uredili vse 
potrebno za prevoz krste v do; 
mači kraj.

Nesreča je globoko odjeknila 
med številno goriško kategorijo

PRISPEVAJTE ZA 
(DIJAŠKO MATICO I
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šoferjev, še prav posebno pa med 
Slovenci. Prizadetim svojcem v 
Sentmavru ter vdovi in otrokom 
v Ljubljani izrekamo ob hudi iz
gubi naše iskreno sožalje.

Josip Feri

jih letos napravila SDZ o tem 
vnrršanju in o katerih je pisal 
«Katoliški glas». Nadalje je treba 
polemizirati s tem, kar je pisal 
«Katoliški glas» in s tem, kar j* 
dejal svetovalec SDZ Cern’c na 
seji občinskega sveta v Sovod- 
njah dne 11. oktobra tl., da je 
treba podpirati tudi Vallaurijev 
zakonski osnutek in ne samo Bo- 
nacinnvega. Popolnoma pravilno 
je takrat župan Ceščut dejal, da 
sovodenjska občinska uprava ne 
ve ničesar o tem osnutku, kajti 
pismo senatorja Vallaurija je do- 
spelo v Sovodnje šele naslednje
ga 12. oktobra. In to je poudar
jeno tudi v zahvalnem pismu so- 
vodenjskega župana senatorju VaL 
lauriju.

«Naravnost iz trte izvita pa je 
nadaljnja trditev «Katoliškega gla- 

j sa», da bo do sprejetja zakonske
ga osnutka prišlo, ker ga podpi
ra predstavnik vladne stranke, t.j. 
senator Vallauri Kako je moglo 
priti do tega, da je isti senator 
Vallauri 23. oktobra t.l. v komi
siji senata za transport pogorel s 
svojim zakonskim osnutkom o in
dustrijski coni v Tržiču (in z njim 
vred vsa dosedanja politika gori- 
ške Krščanske demokracije v tej 
zadevi), ker sta s socialističnim 
senatorjem Bonarino potegnila tu
di demokristjanska ministra Mar- 
tinelli in Sullo? To pomeni, da 
nima sen. Vallauri nobenega vpli
va v prestolnici, čeprav je. kot 
trdi «Katoliški glas», predstavnik 
vladne stranke.

«Se eno vprašanje Slovenski de
mokratski zvezi. Svetovalci SDZ 
v Gorici so v vseh zadnjih iet’h 
glasovali za proračune goriške ob
čine. v katerih je stala tudi po
stavka o trošarini na blago pro
ste cone in to tudi tistega dela, 
ki bi po vsej pravici pripadal 
Srvodnjam. Takšno je njihovo po
tegovanje za pravice sovodenjske 
«Jbčine. ‘

«Ugotoviti maramo, da je do 
sprejetja novega zakona prišlo 
prav zaradi novega, svežega ve
tra, ki je zapihal v političnem 
življenju prestolnice in vse drža
ve. Prvič se je zgodilo, da je bila 
priznana pravica slovenski občini, 
tista pravica, ki ji jo je kratila 
do sedaj, tako v Gorici kot v Ri
mu tista stranka, katere član je
Senator Vallauri.»

........................................................................... .
VAŽNO SPOROČILO INAS-CISL

Sprejeli bodo zavrnjene prošnje 
za pokojnino v letih 1920-1926
Nova določila priznavajo veljavnoit notoričnih aktov za izpla
čilo pokojnine v smislu zakona št. 35 od 1. februarja 1962
Patronat INAS pri CISL v Go

rici sporoča upokojancem goriške 
pokrajine, da je na posredovanje 
generalnega ravnateljstva CISL v 
Rimu vodstvo INPS poslalo z 
okrožnico pokrajinskim sedežem 
navodila za priznanje notoričnih 
aktov, da bodo prejeli na podlagi 
zakona št. 35 od 1. februarja 1982 
pokojnino za delovno obdobje 1920. 
1926.

Prosilci, katerih prošnje so bile 
zavrnjene, naj ponovno zahtevajo 
pri INPS proučitev njihovih pfo- 
šenj. Priložijo naj zgodovinsko po
trdilo o stalnem bivališču, ki g» 
bo izdala pristojna občina. Ce so 
te občine sedaj na neitalijanskem 
ozemlju, bodo jzjemoma sprejeli 
tudi tiste dokumente, ki bi lahko 
dokazovali stalnost bivališča, kjer 
je bil prosilec zaposlen kot so na 
primer družinski list, rojstni listi 
otrok, izdanih v času delovnega 
odnosa, takratne osebne izkazni
ce itd.

Vsi prosilci, ki so vložili proš
njo pri INAS, naj takoj prinese
jo potrdilo o rezidenci, da bo urad 
zahteval pri INPS ponovno pro
učitev prošnje. Tisti, ki niso vlo. 
žili prošenj, naj se javijo v ura
dih INAS z notoričnim aktom, iz 
katerega bo razvidno, kje je bil 
stalno naseljen in zaposlen. Rok 
za vložitev novih prošenj zapade 
6. marca 1964. INAS pri CISL v 
Ul. Rpma 20 v Gorici in svojih 
podružnicah je na voljo prosil
cem s pojasnili in pomočjo.

Del udeležencev konference o najvažnejših vprašanjih naše pokrajine, ki je bila v sredo zvečer v dvo
rani trgovinske zbornice. V ozadju poročevalci, ki so govorili o problematiki posameznih področij. Se

stanek je vodil predsednik «okrogle mize» prof. Montesl iz Trsta

Z motociklom sta padla 
v Sovodnjah

Sinoči nekaj po 18. url se je pe
ljal 20-letni Mario Kristjančlč iz 
Jazbin štev. 5 s svojo vespo proti 
Sovodnjam. Na zadnjem sedežu je 
imel s seboj 22-letnega Luciana Bir- 
iattlja Iz Ločnika Ul. Sartorio 21. 
Na začetku vasi, kakih 100 metrov 
od kapelice, je Kristjančlč verjet
no zaradi slabe razsvetljave zavo
zi! s ceste in treščil z vespo v brzo-

goriško civilno bolnišnico. Tam so 
Buiattiju ugotovili pretres možgan 
z verjetnim prebitjem lobanje ter 
so ga pridržali za mesec dni na 
zdravljenju. Laže je bil poškodovan 
Kristjančlč, ki ima pretres možgan 
ter rano pri desnem ušesu ter bo 
ostal v bolnišnici 10 dni.

Karabinjerji iz Sovodenj so na
pravili o nezgodi zapisnik.

Prejšnjo noč je v goriški bolniš
nici podlegel poškodbam 30-letni 
Ermenegildo Pirro lz Gradiške, ki 
sc je v četrtek zvečer hudo ranil 
ob trčenju dveh motociklov na Tr
žaški cesti v Gradiški.

Včeraj je Adele Dornik iz 
Gorice, v goriški porodnišnici 
povila krepkega sinčka, ki je 
prišel delat družbo prvorojen
cu Mauru. Srelni materi, 
uslužbenki SKGZ, in očetu 
Ladiju Dorniku čestitajo znan
ci in prijatelji.

VERDI. 17.15: «La pupa», M. Mer- 
cier in E. Manni. Italijanski film. 
Mladini pod 14. letom vstop pre
povedan.

CORSO. 16.30: «Il successo», Vitto
rio Gassman in Anouk Alme Ita
lijanski čmobeli film. Zadnja 
predstava ob 22.

VITTORIA 17.00: «La calata del 
Mongoli», A. Blyth in D. Ferrar. 
Ameriški barvni film. Zadnja 
predstava ob 21.30.

CENTRALE. 37.30: «Le verdi ban
diere di Allah», Jose Suarez, Lin
da Cristal. Španski cinemaskopski 
film v barvah.

DEŽURNA LEKARNA
Danes ves dan ln ponoči je od

prta v Gorici lekarna D’UDINE, Ul. 
Rabatta 18, tel. 21-24.

TEMPERATURA VČERAJ 
Včeraj smo imeli v Gorici naj-*“ — -rh iJSVBuri, najnižjo 5,8 stopinje ob 5. url.na tla in obležala v krvi.

Domačini so takoj poklicali avto 
Zelenega križa, ki Ju je odpeljal v

Povprečne dnevne vlage je bilo 58 
odstotkov.
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MOŠKA IN ŽENSKA ODBOJKARSKA EKIPA ŠPORTNEGA ZDRUŽENJA BOR V PORDENONU

Finalne borbe 
za pokal

treh Benečij
Borovi odbojkarski ekipi bosta jutri odšli v Pordenone, kjer bo

do finalna srečanja za pokal treh Benečij. Za moško šestorsko pred
stavlja vstop v finale že velik uspeh, ker se je to zgodilo prvič 
v treh letih. Dvakrat poprej so bili namreč Borovci izločeni ie v po
krajinski fazi.

Ker bi mogoče nekateri bralci 
ob spominu na veliko zmago, ki

Borovci in borovke bodo imeli jutri v Pordenonu težko nalogo. Ker pa je znana njihova borbenost, 
»»trajnost, pripravljenost in navezanost na barve športnega združenja smo prepričani, da ne bodo razo- 
{arali. Da se razumemo. Ni namreč važna zmaga, pa čeprav je ta najboljša nagrada za napore pri pri
pravah, temveč vtis, ki ga moštvo pusti za seboj. Z igralci in igralkami bodo odpotovali v Pordenone 
številni navijači. Ker je v avtobusu še nekaj prostora, imajo zamudniki priliko, da se prijavijo še nocoj 

na stadionu «Prvi maj », kjer bo tudi otvoritev 6. slovenskega športnega tedna

so jo slavili naši igralci s tržaški- 
i mi gasilci v zadnji izločilni tekmi 

Za ta turnir, nekoliko preveč op
timistično gledali na zadnji del 
tekmovanja, bomo spregovorili ne
kaj besed. To nedeljo se bodo naši 
igralci spoprijeli z ekipami, ki 
imajo za seboj mnogo takih tur
nirjev in leta izkušenj. Razen te
ga so ekipe beneških, padovskih 
in tržaških gasilcev vedno uspešno 
nastopale v B ligi. Zadnjim je celo 
uspelo si zagotoviti vstop v naj-
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V JUTRIŠNJEM 8. KOLU /

| INTER
Ghizzardi ; Baccari, Panara ; Car- 
rano, Mupo, Buccione; Visen
tin, Catalano, Siciliano, Giam- 
marinaro, Cicogna.
CATANIA
Vavassori ; Lampredi, Rambal- 
delli; De Dominicis, Bicchierai, 
Corti; Dano va, Biagini, Prenna, 
Cinesinho, Turra.
JUVENTUS
Anzolin; Gori, Sarti; Castano, 
Salvadore, Sacco (Leoncini ali 
Da Costai ; Stacchini, Del Sol, 
Nenè, Slvorl (Da Costa), Meni- 
chelli.
TORINO
Vieri; Poletti, Suzzacchera; Cel. 
la (Ferretti), Lancioni, Rosato; 
Crippa, Moschino (Ferrini, Cel
la ali Ferretti), Hitchens, Puia, 
Peirò.
ROMA
Matteucci; Malatrasi, Fontana; 
Carpanesi, Losi, Frascoli; Or
lando, Angelillo, Manfredini, De 
Sisti, Leonardi.

Bari-Catania 1
Genoa-Fiorentina X 1
Juventus-Torino 1X2
L.R. Vicenza-Atalanta 1
Mantova-Sampdoria 1 X
Messina-Lazio 1 X
Milan-Modena 1
Roma-Inter X 1 2
Spal-Bologna 2 X
Brescia-Palermo 1
Triestina-Pro Patria 1
Novara-Bicllese 1
Salernitana-Tevere 1

1. — prvi
drugi

2. — prvi
drugi

3. — prvi
drugi

4. — prvi
drugi

5. — prvi
drugi

6. — prvi
drugi

1 1 
2 1 
1 2 
2 X 
2 
1
1 1 

X 2 
1 
2
1 1 

X 2

Sarti; Burgnich, Facchetti; Ta- 
gnin (Zaglio), Guarneri, Picchi; 
Jair, Mazzola, Di Giacomo, Sua- 
rez, Corso.
LANEROSSI
Luison ; Zoppelletto, Savoini ; 
De Marchi, Carantini, Stenti ; 
Vastola, Menti, Vinicio, Dell’An
gelo, Campana.
ATALANTA
Cornetti; Pesenti, Nodari; Ve
neri, Gardoni, Colombo; Do- 
menghini, Milan, Calvanese, Me- 
reghetti, Nova.
MILAN
Ghezzi; Noletti, Trebbi; Trapat- 
toni, David, Pelagalli; Fortuna
to, Sani (Lodetti), Altafini, Ri
vera, Ferrarlo.
MODENA
Gaspari (Ferretti) ; Aguzzoli, 
Longoni; Ottani, Balleri, Goldo
ni; De Robertis, Bruells, Conti, 
Tinazzi, Merighi.
GENOA
Da, to; BrWJo .Calyapt (Ris
sati); Baveni, Colombo, Rivàra; 
Meroni, Bicicli, Locatelli, Pan-
taleoni, Bean.
FIORENTINA
Albertosi ; Robotti, Castelletti ; 
Guarnacci, Gonfiantini, Marche
si; Hamrin, Pirovano, Bartù, 
Maschio, Canella.
MANTOVA
Zoff; Morganti, Gerin; Cancian, 
Pini, Schnellinger ; Spinelli, 
Jonsson, Nicolé, Mazzero, Reca
gni.
SAMPDORIA
Sattolo ; Vincenzi, Tomasin ; 
Marocchi, Bernasconi, Delfino ; 
Frustalupi, Tamburini, Wisnie- 
sky, Da Silva, Salvi.
SPAL .
Bruschini ; Olivieri, Bozzao ; 
Muccini, Cervato, Riva; De Ber. 
nardi. Masse! (Bulli), Bui, Mi
cheli, Crippa.
BOLOGNA
Negri; Lorenzini (Capra), Pa- 
vinato; Furlanis, Janich, Fogli; 
Perani, Bulgarelli, Nielsen, Hai- 
ler, Renna.
MESSINA
Rossi (Geottl); Dotti, Stucchi; 
Clerici, Ghelfi, Landrl, Brambil
la, Derlln, Morelli, Pagani, Mor- 
bello.
LAZIO
CEI; Zanetti, Rambotti; Gover. 
nato, Pagni, Mazzia; Maraschi, 
Landoni, Galli, Morrone, Mari.
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GORIŠKI NOGOMET

Juventina igra jutri 
doma proti Kaprivi

Podgorci proti Moraru, za Sovodenjce pa odmor
Čeprav je jutri že druga nedelja tekmovanja v drugi skupini di

letantov za pokrajinsko prvenstvo, pa je to za Juventino iz štandreža 
prvi nastop, ker je prejšnjo nedeljo počivala. Juventina je namreč 
odigrala le prijateljsko tekmo z Romano iz Tržiča, ki pa se je kon
čala slabo za domačine.

Jutri bo Juventina nastopila do
ma in sicer proti ekipi iz Kaprive. 
Za to tekmo naj se ob 14.15 pred
stavijo trenerju Auletti na igrišču, 
naslednji igralci:

Faganel, Paškulin, Devetak, Bri
ško, Zezlin, Furlan, Montico, Mare
ga, Zniderčič, Comelli, Devetak, Bi- 
zaj, Batistič, Ferfolja in Melada.

Podgorci bodo jutri tudi nasto

pili doma proti ekipi iz Morara in 
če bodo igrali tako kot prejšnjo 
nedeljo v Slovrencu, jim ne bosta 
ušli obe točki.

Sovodenjci bodo imeli jutri prost 
dan. Pred seboj bodo imeli ves te
den za trening in pripravo na pri
hodnjo tekmo, ki jo bodo Igrali 
doma proti močni ekipi iz Dole- 
gnana.

višjo prvenstveno kategorijo. Če
prav so se odbojkarji Bora do se
daj dobro odrezali, imajo le malo 
možnosti, da bi v zaključni fazi 
turnirja za pokal zasedli najboljša 
mesta. Ce bi bili v zelo dobrem 
dnevu; bi lahko pristali na tret
jem položaju, kar bi bilo že višek 
uspeha. Zato pa je njihov cilj 
predvsem lepa igra In ker nimajo 
kaj izgubiti, tudi nastop brez 
treme.

Večje možnosti pa imajo dekle
ta; ki so v zadnjem času pokazale 
navdušujočo igro. Njihove nas
protnice bodo, poleg goričke AGI, 
tudi FARI iz ÈST in Montecchio 
Maggiore. Naše so skupno z ekipo 
4Gl favoritke za prvo mesto. To 
vsaj na podlagi rezultatov lan
skega prvenstva. FARI in Montec
chio Maggiore sta bili že lani dva
krat poraženi. Ce pa bi Borovke 
naletele na slab dan jim po na
šem mnenju drugo mesto ne bi 
smelo niti.

Vzporedno bo finale za juniorske 
ekipe. V tej kategoriji bo nasto
pila tudi ekipa goričkega doma.

Borovci bodo v Pordenonu na
stopili po, naslednjem urniku:

Ob 10 Gasilci (Trst) - BOR
Ob 11 AGI - BOR (ženske)
Ob 15 Gasilci (Padova) - BOR
Ob 16 BOR - Montecchio Maggio

re (ženske)
Ob 18 Gasilci Benetke) - BOR
Vse tekme Borovcev bodo v 

športni palači z izjemo ženskega 
dvoboja Bor-Monlecchio Maggiore, 
ki bo V bližnji telovadnici. Ostali 
spored finalne fgze bodo dopolni
le tekme med gasilskimi ekipami 
Benetk, Padove in Trsta v moški 
in FARI ter Montecchio Maggiore 
v ženski konkurenci.

SZ BOR
ODBOJKARSKI ODSEK

Obveščamo odbojkarje in tu
di navijače, da je odhod avto
busa na tekme v Pordenone v 
nedeljo ob 5.55 z Rotonde (Sv. 
Ivan), ob 6. uri pa s Trga O- 
berdan. Za izlet bodo spreje
mali prijave nocoj ob otvoritvi 
Športnega tedna.

NAMIZNOTENIŠKI ODSEK

Treningi, ki jih vodi ljubljan
ski trener A. Sazanov, bodo 
samo še danes od 15. do 18. 
ure na stadionu «Prvi maj».

ATLETSKI ODSEK
Na nedeljskem mitingu, ki 

bo na občinskem stadionu bo
do tekmovali tudi atleti Bora 
in sicer:

TROBOJ (mladinci): Fučka 
R., Hreščak M., Gombač B., 
Spacal B. in Fabjan B.

ČLANI: Sedmak E., Švab D., 
Cesar V., Tretjak I.

HOJA NA 2 KM: Petaros Sto
jan, Petaros Igor, Maar Dušan.

Atleti naj se zberejo v nede
ljo ob 9. uri na stadionu Val- 
maura.

PO KOŠARKARSKIH IGRIŠČIH JUGOSLAVIJE

Ljubljanska Olimpija 
je zopet zablestela

Beograjčani že z naslovom v rokah
Po premoru zaradi evropskega prvenstva so se na košarkar

skih igriščih klubov, ki nastopajo v prvi jugoslovanski ligi spet 
začele ogorčene borbe za točke. Končni zmagovalec in letošnji 
prvak je že znan, vendar to ne pomeni, da je zanimanje za 
tekmovanje okrnjeno. Obratno: izenačenost ekip, ki se borijo za 
ostala častna mesta- je taka, da--------------------

6. SLOVENSKI ŠPORTNI TEDEN

Dokončni raznored
DANES 26. — ob 2030 otvoritev. Sledi otvoritev foto

grafske razstave in začetek tekmovanja članov v na
miznem tenisu

Nedelja, 27. t. m. — ob 15. namizni tenis (mladinci) 
Ponedeljek, 28- t. m. ob 20. odbojka 
Torek, 29. t. m. — ob 20. streljanje 
Sreda, 30. t. m- — ob 20. streljanje 
Četrtek, 31. t. m. — ob 20- odbojka 
Petek, 1- nov. — ob 9. med dvema ognjema 

ob 11. telovadba
planinsko-orientacijski pohod 
(Urni k in progo bo določili»
ŠPDT)

ob 18. šah
ob 20 namizni tenis (ženske) 
ob 20- košarka 
ob 8. atletika 
ob 15. rallye in gimkana 

Ponedeljek, 4. nov. — ob 9. košarka
ob 9. tek čez drn in strn 
ob 17. odbojka
ob 19. zaključek in razdelitev 

t nagrad
Tekmovanja bodo: namizni te

nis, odbojka, streljanje, šah, med 
dvema ognjema, telovadba, tek 
čez drn in strn, gimkana in start 
rallyeja na stadionu «Prvi maj», 
Vrdelska cesta 7 — košarka v 
Skednju -— atletika v Kolonji.•

Sobota, 2. nov. — 
Nedelja, 3. nov. —

.vprašanje, kdo bo zasedel drugo 
mesto za Beogradom, priteguje 
iz nedelje v nedeljo vedno več 
gledalcev k tekmam, da bi sami 
direktno zvedeli za odgovor.

Po slabi igri v prvi polovici ih 
deloma tudi v naslednjih fazah 
tekmovanja, je bivši prvak Ohm-

............................... II...... Hilli..... ...... ........................................................................................immuni..... i..... minimumi.......mmummmnmnmimnimii..... ..

OB PRILIKI 9. ZIMSKE OLIMPIADE V INNSBRUCKU

S helikopterji nad prometne težave
Do 100.000 gledalcev v enem dnevuOrganizatorji 9. zimskih olimpijskih iger, ki bodo prihodnje leto 

v Innsbrucku, niso imeli obilo dela samo z gradnjo novih športnih 
objektov, cest, mostov, žičnic, telefonskih naprav in podobnih objek
tov. Precej truda so morali Avstrijci vložiti tudi v organizacijo pro
meta, gostinstva in drugih služb.

Tirolska prestolnica ima v več
kot sto hotelih in penzionih približ
no 6000 postelj. Seveda je to toli
ko kot kaplja v morju, če pomi
slimo, da bo samo ekipa avstrij
ske televizije, ki bo posnela celot
ne igre in Jih nato posredovala ta
ko na Zahod kot na Vzhod in še 
čez «veliko lužo», štela nič več in 
nič manj kot 400 oseb. Zato so Av
strijci za olimpiado mobilizirali tu
di vse zasebne sobe, v katerih bo
do dobili še približno 8000 postelj. 
Vendar je tudi to zelo malo. Zato 
bodo le redki izbranci lahko prebi
vali v samem mestu. Celo vsi de
legati ne bodo tako srečni, da bo
do imeli posteljo v Innsbrucku. 
Večji del gostov in obiskovalcev 
prihodnje zimske olimpiade bo mo
ral zvečer pognati motorje in se z 
avtomobili zapeljati v bližnjo ali 
daljnjo okolico mesta. Organizator
ji so Izračunali, da bo Innsbruck 
z bližnjo okolico, ki je oddaljena 
približno pol ure vožnje z avtom, 
lahko prenočilo skupno kakih 30.000 
gostov. Seveda pa tudi teh 30.000 le
žišč ne bo zadoščalo za vse, ki bo
do prišli na 9. zimsko olimpiado. 
Marsikdo bo vesel, če bo dobil le
žišče v Worglu, St. Antonu, Brixe-

nu all celo v Kitzbiihelu. Sicer pa 
— kaj je pri današnji tehniki in 
motorizaciji vsak dan zjutraj in 
zvečer prevoziti 70 ali 80 km z av
tomobilom? Tako bo v radiusu 80 
do 100 km od Innsbrucka — torej 
v razdalji za dobro uro vožnje z

avtom — obiskovalcem prihodnje 
olimpiade na voljo kakih 70.000 po
stelj.

še več težav kot s prenočišči pa 
bo verjetno s prometom. Firma 
«Mercedes-Benz» bo sicer brezplač
no čistila z modernimi snežnimi 
plugi vse ceste, tako da se s te 
plati ni bati ovir. Kljub temu pa 
bodo ceste marsikje verjetno težko

Evropsko prvenstvo v odbojki

Danes zaietek finala
BUKAREŠTA, 25. — Danes je bil za odbojkarje, ki nastopajo na 

evropskem prvenstvu, odmor. Izjemo so tvorile le ekipe IV. skupine, 
kjer so odigrali zadnji dve tekmi. Izida:

Franclja - Danska 3:0
Turčija . Z. Nemčija 3:0
Lestvica te skupine je naslednja:
1. Bolgarija 8, točk
2. Francija 7
3. Turčija 6
4. Z. Nemčija 5
5. Danska 4
Z jutrišnjim dnem se bo začela

v Bukarešti finalna faza prvenstva 
za moške ekipe, v Costanzi pa za 
ženske, medtem ko bo v Cluju to
lažilni turnir za moške, v Brassovu 
pa za ženske.

Na seji mednarodnega odbojkar
skega odbora so izvolili nov bu
reau. Med podpredsedniki je tudi 
Italijan Giannozzi.

požirale dolge kolone, v katerih bo 
na tisoče in tisoče avtomobilov. Ne 
smemo pozabiti, da je lani v glav
ni poletni sezoni samo čez prelaz 
Brenner šlo v enem samem dnevu 
tudi do 18.000 vozil. Avstrijci raču
najo, da bo v primeru lepega vre
mena na nekatere atraktivne prire
ditve — morda bo to finalna ho
kejska tekma ali pa smuk moških 
ali ena izmed panog boba — pri
šlo tudi do 100.000 obiskovalcev. Se
veda bodo to v glavnem motorizi
rani gledalci, ki bodo prihiteli ne 
samo iz vseh predelov Avstrije, 
marveč tudi iz Nemčije, Italije in 
Švice. Kaj pa je za sodobnega av
tomobilista pot iz MUnchena v 
Innsbruck? Nič — malenkost, pol
druga ura normalne vožnje.

Organizatorji so pripravili za mo. 
torizirane obiskovalce povsod do
volj parkirnih prostorov in tudi 
vse ceste bodo očiščene snega. Se
veda pa so za vsak primer pripra
vili tudi tri helikopterje, ki bodo 
stalno krožili nad mestom in oko
lico. Ce bi se dolge «kače» avtomo
bilov kjerkoli zapletle, bodo takoj 
iz helikopterjev signalizirali ustrez
nim prometnim organom, ki bodo 
nemudoma prihiteli na kraj, 
da spet «razvozljajo» prometno 
uganko. IGOR PREŠERN

pija spet razveselil svoje navi
jače s prepričljivo zmago na tu
jih tleh. Več kot sama zmaga 
pomeni odlična igra, ki so jo 
ljubljanski študentje pokazali. U- 
spešen, tehnično zadovoljujoč na
stop sta poroka oživljenja slo
venske ekipe, ki je tako spet 
zavzela visoko mesto na lestvici 
in so ji zdaj ponovno dani po
goji za uvrstitev na drugo me
sto.

Povratek Daneva in izboljšana 
kondicija Dermastije in Logarja 
ter ponovno pridobljena samoza
vest ljubljanskih atletov bodo pri
vedli Olimpijo spet do nekdanje 
tehnične popolnosti in ji omogd- 
gočile uspešen zaključek tega, za
njo prav malo posrečenega tek
movanja.

Drugo mesto ogroža Olimpiji, 
zaradi svojega boljšega količnika 
v koših, moštvo Zeljezničarja, 
vendar je predvidevati, da bo 
Ljubljančanom zdaj, ko so prido
bili novega elana, možno izbolj
šati razliko med zadanimi in pre
jetimi koši.

Ekipa iz Karlovca je zaigrala 
letos svoje najboljše tekmovanje 
ter je v zadnjem kolu z lahko
to odpravila ekipo iz Zadra, ka
tere napad, po odhodu Djerdje k 
vojakom, močno peša in ne more 
več razviti svoje običajne pro
dorne igre.

Z astronomskim rezultatom je 
beograjski Partizan premagal v 
samem Zrenjaninu ekipo Prole- 
tera ter podčrtal svojo vlogo out- 
siderja, ki preži na vsak spodrs
ljaj Olimpije in Železničarja, da 
bi se sam povzpel do naslova 
vice-prvaka.

Vodeči Beograd je v drugem 
polčasu zlomil odpor Crvene 
zvezde po zaslugi svojega dvome
trskega Rajkoviča, ki je odločil 
tekmo v korist svojih barv.

Proti Lokomotivi, ki je letos le 
senca nekdanjega kvalitetnega mo
štva je bila Zastava brez moči in 
je morgla kljub požrtvovalnosti 
svojih atletov kloniti pred pe- 
torko, ki kljub vsemu še vedno 
šteje v svojih vrstah celo kopi
co visoko talentiranih atletov.

I. P.

Razpored tekmovanja 
v posameznih panogah
ODBOJKA

28. oktobra 
ŽENSKE

ob 20. Barkovlje B - Dijaški 
dom

ob 20.30 Škamperle - Barkovlje A 
MOŠKI

ob 21. Barkovlje B - Cankar A 
ob 21.30 Barkovlje A - Dijaški 

dom
ob 22. Rocol - Cankar B

KOŠARKA
2. novembra

ob 20. Barkovlje B - Rocol 
ob 20.30 Barkovlje A - Škamperle 
ob 21. Dom (Trst) - Cankar A 
ob 21.30 Cankar B - Jadran

NOCOJ OB 20.30

Otvoritev 
6. slovenskega 
športnega 
tedna

Nocoj bo športno združenje Bor 
praznovalo nov praznik. In z njim 
se bo tega uspeha veselila zamej
ska mladina, ki bo že z današnjim 
dnem stopila v športno areno v ple
meniti borbi za barve lastnega pro
svetnega društva ali kraja. Začel se 
bo 6. slovenski športni teden.

Letos teden ne bo vseboval samo 
športne nastope, temveč bo poln 
drugih prireditev. Tako bo že no
coj otvoritev razstave fotografov - 
amaterjev, kasneje pa si bo mladi
na lahko ogledala tudi filatelistično 
razstavo, kjer bodo izključno šport, 
ne znamke. Veliko zanimanje vlada 
tudi za literarne prispevke, ki jih 
je naša mladina predložila posebni 
komisiji.

Po nocojšnji otvoritvi, na katero 
vabimo vse naše športnike in sploh 
prijatelje mladine, se bodo začele 
prve borbe. Tokrat bodo zapeli lo- 
parji nad zelenimi mizami.

Agatha Christie: I3ESEHT

ZAMORČKOV 
SLO JE18. ■ ■■

Po medsebojnem dogovoru ni smel nihče govoriti o otoku, 
amesto tega so razpravljali o najnovejših dogodkih: o no- 
cah iz inozemstva, o športu, o pošasti v Loch Nessu..

Po končanem zajtrku je doktor Armstrong odmaknil svoj 
;ol nekoliko nazaj in se odkašljal. Nato je rekel z minim

aS«Nisem vas hotel vznemirjati pred zajtrkom z žalostno 
Dvico. Gospa Rogers je ponoči umrla.»

Slišali so se glasovi zaprepadenosti.
Vera je vzkliknila;
«To je strašno 1 2e dva mrtva, odkar smo prišli na ta 

tok.!»
Gospod sodnik Wargrave je reke! s svojim čistim in 

azločnim glasom; • i-. i;
«Hm — zelo značilno — Kakšen pa Je vzrok smrti?»
Armstrong je skomignil z rameni.
«Kar tako je težko reči.»
«Ali bo potrebna avtopsija?»
«Za sedaj ne bi mogel izdati zdravniškega spričevala. Saj 

ploh ne vem kakšno Je bilo njeno zdravstveno stanje.»
«Videti je bila zelo nervozna,» je rekla Vera. «In sinoči je 

nela živčni napad. Mogoče Ji je srce odpovedalo.»
Doktor Armstrong je rekel suho:

«Njeno srce je prav gotovo nehalo biti — vprašanje je 
pa, iz katerega vzroka...»

Emilija Brent je spregovorila eno samo besedo, ki je trdo 
in jasno odmevala med zbrano družbo.

«Vest!» je rekla.
Armstrong se je obrnil k njej in jo vprašal:
«Kaj mislite s tem, gospodična Brent?»
Emilija Brent Je rekla s stisnjenimi ustnicami:
«Saj ste vsi dobro slišali. Obtožena je bila, skupaj s 

svojim soprogom,, da je namerno umorila staro gospo — 
svojo prejšnjo delodajalko.»

«In kaj mislite s tem reči?»
«Mislim, da je bila obtožba resnična,» je rekla Emilija 

Brent. «VI vsi ste videli sinoči, kako se je zgrudila na tla 
in se onesvestila. Spoznala je, da je njena hudobija razkrita, 
in to je bil prehud udarec zanjo. Od samega strahu je do
besedno umrla.»

Doktor Armstrong je dvomljivo zmajal z glavo.
«To je seveda možno,» je rekel. «Toda te razlage ne mo

rem sprejeti, če natančno ne poznamo njenega zdravstvenega 
stanja, če je bolehala za srčno oslabelostjo —»

Emilija Brent je rekla z mirnim glasom:
«Recite raje, da gre za višjo silo — za božjo kazen...»
Vsem je bilo neprijetno ob teh besedah in gospod Blore 

je rekel:
«Tu ste šli nekoliko predaleč, gospodična Brent!»
Pogledala jih je s sijočimi očmi. Visoko je dvignila glavo 

in rekla:
«Vi smatrate, da Je nemogoče, da bi božja jeza uničila 

grešnika; jaz pa sem prepričana o tem!»
Sodnik si je pogladil brado in rekel nekoliko ironično:
«V svojem poklicu sem imel opraviti dolga leta z naj

različnejšimi hudodelstvi in sem spoznal, da prepušča božja 
previdnost nam smrtnikom, da dokažemo krivdo in jo kaznuje

mo. Pot, ki jo pri tem ubira pravica, je pogosto zelo dolga in 
težavna.»

Emilija Brent je skomignila z rameni.
Blore je vprašal ostro;
«Kaj je pojedla in popila sinoči, preden je šla spat?»
«Nič,» je odgovoril Armstrong.
«Kaj prav nič ni zaužila? Skodelico čaja? Kozarec vode? 

Stavim, da je izpila skodelico čaja.»
«Rogers mi je zagotovil, da ni zaužila ničesar.»
«Seveda, seveda,» je rekel Blore, «je že mogoče, da je tako 

rekel.»
Govoril je s posebnim poudarkom in zato ga je zdravnik 

ošinil z ostrim pogledom.
Filip Lombard pa je rekle:
«Torej tako mislite o tej stvari?»
Blore je odgovoril napadalno:
«No, in zakaj ne? Vsi smo slišali, kako ju je glas sinoči 

obdolžil umora. Morebiti je vse gola izmišljotina! Na drugi 
strani pa je mogoče le kaj resnice na stvari. Mislimo si za 
trenutek, da je vse res. Rogers in njegova žena sta spravila s 
sveta tisto staro gospo. In potem — potem sta se čutila po
polnoma mirna in varna —»

Vera ga je prekinila. Rekla je s tihim glasom:
«Ne verjamem, da se je gospa Rogers sploh kdaj počutila 

vama.»
Blore je bil nekoliko nejevoljen zaradi te prekinitve.
«To je prav po žensko,» je govoril njegov pogled.
Nato je nadaljeval:
«Tudi to je mogoče. Vendar se nista zavedala nobene pra

ve nevarnosti. Sinoči se je pa oglasil tisti neznani norec. In 
kaj se je zgodilo nato? ženski so popolnoma odpovedali živci. 
Ali ste opazili, kako se je njen mož trudil okrog nje, ko je 
prihajala k zavesti? Tega gotovo ni delal iz gole skrbi za 
zdravje svoje ljube soproge! Ves čas je bil kakor na trnju in 
strašno se je bal, da ne bi česa povedala.

Lahko si mislimo, kaj se je pravzaprav zgodilo! Zagrešila 
sta uboj in se izognila pravici. Toda kaj bi se zgodilo, če bi 
prišlo do preiskave? Prav gotovo bi ženska vse izdala. Bila 
je živa nevarnost za njenega moža. On bi seveda lagal do zad
njega — nanjo se pa ni mogel zanesti. In če bi ona izgubila 
živce in spregovorila, bi bila njegova glava v nevarnosti. Zato 
ji je raje vsul strupa v čaj in ji tako za vse večne čase' zaprl 
usta,»

Armstrong je rekel počasi:
«Na njeni nočni omarici nisem videl nobene prazne sko

delice — in sploh nobene druge stvari.
Blore je rekel nejevoljno:
«Seveda niste mogli naj ti ničesar na nočni omarici- 

Ko je izpila čaj, je Rogers enostavno odnesel skodelico in jo 
skrbno opral.»

Nekaj časa se nobeden ni oglasil. Nato je rekel general 
Macarthur nekoliko v dvomu:

«Mogoče se je res tako zgodilo. Toda težko si mislim, da 
bi mož tako ravnal s svojo ženo.»

Blore se je rahlo nasmehnil in rekel:
«Kadar gre komu za glavo, se ne more ozirati na čustva.»
Zopet so nekaj časa vsi molčali. Predno je mogel spet kdo 

spregovoriti, so se odprla vrata in v sobo je stopil Rogers.
Gledal jih je drugega za drugim in rekel:
«Ali vam lahko še s čim postrežem?»
Gospod sodnik Wargrave se je premaknil na stolu in 

vprašal:
«Kdaj pride po navadi motorni čoln na otok?»
«Med sedmo in osmo uro, gospod. Včasih tudi po osmi- 

Ne vem, kaj dela danes Fred Narracott. Ce je bolan, bi lahko 
poslal svojega brata.»

Filip Lombard Je vprašal:
«Koliko je ura?»
«Deset minut manjka do desete, gospod.»

(Nadaljevanje sledi)
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